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رييس اتحاديــه صادرکنندگان زعفران ايران از 
رشــد 57 درصدي صادرات زعفــران طي دوماهه 
ابتداي سال خبر داد و گفت: سالانه حدود 90 تن 

زعفران از کشور قاچاق مي شود.
»غلامرضا ميري« درخصوص وضعيت صادرات 
زعفران افزود: حجم صادرات زعفران در فروردين و 
ارديبهشت ماه سال 1402 نسبت به مدت مشابه 
ســال 1401 حدود 57 درصد رشــد را نشان مي 
دهد و اين در حالي است که مجموع صادرات سال 

گذشته زعفران حدود 239 تن بوده است.
رييــس اتحاديه صادرکننــدگان زعفران ايران 
اظهار داشــت: اکنون قيمت هر کيلوگرم زعفران 
31 تا 38 ميليون تومان برحسب کيفيت و درجه 
بندي از توليدکنندگان خريداري مي شــود براي 
فروش نيز با توجه به آزمايش، ســورت و بســته 
بندي با 5 درصد سود در دنيا تحويل مي دهيم اين 
درحاليست که سود صادرکننده زعفران بايد بين 
10 تا 20 درصد محاسبه شود اما به دليل مشکلات 

مختلف اين مهم رخ نمي دهد.
وي تصريح کرد: نحوه زعفراني که صادرکنندگان 
از کشــاورزان خريداري مي کننــد با زعفراني که 
قاچاقچــي خريــداري مي کند تفــاوت دارد زيرا 
صادرکننده ما زعفران درجه يک را خريداري مي 
کند و تا زماني که آزمايشگاه کيفيت و درجه بندي 
آن را تاييد نکند، مبلغي به کشاورز پرداخت نمي 
شود اما روي کار قاچاقچي نظارتي نيست و آنها هر 
نــوع زعفران را خريداري و به صادر کننده تحويل 

مي دهند.
ميري گفــت: اکنون قيمت فروش هر کيلوگرم 
زعفران نگين درجه يــک ايران بين 800 تا 850 
دلار در جهان توسط صادرکنندگان به فروش مي 
رسد درحالي که زعفران قاچاق با نرخ بين 650 تا 
700 دلار به فروش مي رسد که بي کيفيت بودن 

ان مي تواند در جايگاه ايران تاثيرگذار باشد.
وي افزود: در حــال حاضر صادرکننده ما براي 
بازگشت ارز به کشور با مشکلات جدي روبروست 
زيــرا قيمــت دلار آزاد 50 هزارتومــان اســت و 
صادرکننــده بايــد 1283 دلار نرخ بــار گمرکي 
پرداخت کند مشــکل آنجايي ايجاد مي شود که 
صادرکننده مــا بابت هر کيلوگرم زعفران بين 15 
تــا 16 ميليون تومان هزينه مي کند که رقم قابل 

توجهي است.
رييــس اتحاديه صادرکننــدگان زعفران ايران 
عدم فعاليــت صادرکنندگان را به نفع قاچاقچيان 
دانست و تصريح کرد: اکنون سالانه 90 تن زعفران 
به صورت قاچاق از کشــور خارج مي شود که اين 

حجم از قاچاق قابل قبول نيست.
وي ادامه داد: بحث نيم درصد آب مجازي براي 
زعفران در نظر گرفته شده اما اين درحاليست که 
زعفــران آب بري ندارد که 0.5 درصد آب مجازي 
در نظر گرفته شــده اســت، زيرا اولين دوره آبي 
زعفران مهرماه و دومين دوره آبي آبان ماه است تا 
ارديبهشت ماه آب مي خواهد و ديگر آب نياز ندارد.

ميري بر اين باور است که صنعت زعفران کشور 

نيازمند حمايت دولتي اســت و اگر اين مهم اتفاق 
بيفتد و معضلات برطرف شــود تا پايان سال رشد 
صادرات زعفران ايران به 40 درصد افزايش خواهد 
يافت که اين اقــدام از ورود قاچاقچيان جلوگيري 

مي کند.
زعفران ايران با ســطح زيرکشــت حدود 122 
هکتار بيشــترين حجم توليد جهان را داراســت 
تاجايي که اين کشور در جايگاه اول توليد و عرضه 

اين محصول قرار دارد.
طبق آمارهاي موجود ســال 1399 نزديک به 
500 تن، سال 1400 بين 235 تا 280 تن زعفران 
بود که به گفته مســئولان امر ميزان توليد نسبت 
به ســال قبل خود حدود 50 درصد کاهش داشته 

است.
با وجــود اينکه ايران مقــام اول توليد زعفران 
دنيا را داراســت اما اين محصول 8.5 ميليارد دلار 
چرخش مالي در جهان دارد که ســهم کشور ما از 

اين ميزان حدود 450 ميليون دلار بوده است.

رئيس کنفدراسيون صادرات گفت: صادرات غيرنفتي 
به لحاظ وزني با رشد حدود 25 درصدي و از نظر ارزشي 
بــا کاهش 8 درصــدي مواجه بوده که نشــان مي دهد 
کالاهــاي صادراتي، ارزانتــر در بازارهاي هدف فروخته 

شده اند.
محمد لاهوتي با اشــاره به آمارهاي منتشــر شده از 
ســوي گمرک در حوزه تجارت خارجي ايران در فصل 
بهار ســال جاري اظهار داشت: بر اساس آمارهايي که از 
سوي گمرک جمهوري اسلامي ايران منتشر شده است، 
صادرات غيرنفتي کشور که يکي از منابع تأمين کننده 
ارز مورد نياز کشور است، اگرچه در فصل بهار با رشد 25 
درصدي به لحاظ وزني مواجه بوده اســت، اما در حوزه 
ارزشــي، افت حدود 8.8 درصدي را تجربه کرده است 
که اين امر نشانگر آن است که کالاهاي با ارزش افزوده 
کمتري از کشور صادر شده و به تبع آن، ارز کمتري هم 
نسبت به به مدت مشابه سال قبل عايد کشور شده است.

رئيس کنفدراســيون صادرات ايران با بيان اينکه در 
بهار امسال 35.5 ميليون تن کالا به ارزش 12 ميليارد و 
500 ميليون دلار صادر شده است، به آمار واردات کالا به 
ايران در همين مدت اشاره و تصريح کرد: در مقابل اين 
ميزان صادرات، 8 ميليون و 600 هزار تن کالا به ارزش 

14 ميليارد دلار وارد کشــور شده است که اين نشان از 
منفي شدن تراز تجاري به ميزان 1.5 ميليارد دلار دارد.

وي اظهار داشــت: مروري بر تراز تجاري کشــور در 
فصل بهار حکايــت از آن دارد که اگرچه به لحاظ وزني 
واردات کشور کمتر از حجم صادرات بوده است، اما براي 
خريد آن، کشــور 1.5 ميليارد دلار ارز بيشتر پرداخت 
کرده است که اين حکايت از خريد کالا با ارزش افزوده 

بالاتر در فصل بهار امسال داشته است.
وي اظهار داشت: البته اين نکته را نيز نبايد فراموش 
کرد که اعمال سياست هاي سختگيرانه بانک مرکزي در 
رفع تعهد ارزي و سياست هايي که از سوي اين بانک طي 
ماههاي گذشته اعمال شده، منجر به بروز دغدغه براي 

صادرکنندگان و کاهش ميزان صادرات شده است.
به گفتــه رئيــس کنفدراســيون صــادرات ايران، 
صادرکننــدگان مواد اوليه و کالاهاي مــورد نياز توليد 
خــود را با نرخ ارز آزاد تهيه کرده و در مقابل، ارز حاصل 
از صادرات خود را در ســامانه هاي معرفي شده از سوي 
بانک مرکزي و با مکانيزم هاي اعلامي در بخشــنامه ها 
و دســتورالعمل ها به فروش مي رسانند که اين منجر به 
تفاوت قابل توجه نرخ ارز مي شــود و در نهايت ســبب 
خواهد شــد عليرغم رشــدي که براي صادرات در سال 

جاري پيش بيني مي شــد، به لحاظ ارزآوري کشور در 
حوزه صادرات، با کاهش درآمدهاي ارزي مواجه شود.

وي با اشاره به کشورهاي طرف تجاري ايران در فصل 
بهار سال جاري به اهميت حضور برخي کشورها اشاره و 
اظهار داشت: ترکيب کشورهاي هدف وارداتي بسيار حائز 
اهميت است چراکه نشان مي دهد کشورهاي اروپايي هم 
در ترکيب کشــورهاي صادرکننده کالا به ايران حضور 
دارند و اين موضوع خود نشــانگر افزايش سطح کيفي 
واردات و بــه تبع آن، توليد کالاهاي باکيفيت تر خواهد 
بود که خود در حوزه صادرات هم نکته مثبتي به شمار 
رفته و کالاهاي صادراتــي توليدي با مواد اوليه وارداتي 

نيز، با کيفيت بالاتري روانه بازارهاي صادراتي مي شود.
لاهوتي قرار گرفتن امارات جزو شرکاي وارداتي ايران 
بسيار حائز اهميت دانســت و خاطرنشان کرد: با توجه 
بــه ارتباطات تجاري و تاريخي ايــران با امارات دو دهه 
گذشــته، حضور اين کشور مهم عربي در جمع شرکاي 
تجــاري ايران حائز اهميت اســت و بنابراين با توجه به 
اينکه اين کشور همسايه مهم ايران و هاب تجاري منطقه 
اســت، بايد بيش از هر زمان ديگري مــورد توجه قرار 
گيرد و بايد تلاش کرد که جزو کشورهاي شريک عمده 

وارداتي ايران باقي بماند.

اتاق بازرگانی ايران در جديدترين گزارش خود که در 
آن از اطلاعات بانک تسويه بين المللی استفاده شده از 
اين می گويد که بحران ها در سيستم های مالی جهانی، 

عميق تر از تصورات ابتدايی است.
يکی از ويژگی های مهم گزارش سالانه بانک تسويه 
بين المللی که به عنوان سازمانی جهانی و هماهنگ کننده 
بانک های مرکزی جهان عمل می کند، اين است که با به 
تصور کشيدن وضعيت کنونی، مشخص می کند اقداماتی 
که دولت ها و بانک های مرکزی در بازه ای از زمان انجام 
داده انــد و در ظاهر واکنشــی منطقی بــرای مقابله با 
خطرات مرتبط بــا ثبات مالی بوده اند، تنها وضعيتی را 
برای ايجاد تلاطم های شديدتر اقتصادی در جهان ايجاد 

کرده اند.
براســاس اين گزارش، ترکيبی از عواملی مانند تورم 
بالا و افزايش آسيب پذيری های مالی بی سابقه ناشی از 
افزايش بدهی خصوصی و دولتی عامل بروز تلاطم های 
اقتصادی در جهان شده است؛ رويدادهايی که بی سابقه 
نبوده و در گذشته رخ داده اند، اما وقوع همزمان آنها با 
يکديگر در دوره کنونی، وضعيت اقتصاد را به وضعيتی 
بی ســابقه تبديل کرده است. در دهه 70 و 80 ميلادی 
تــورم بالا همزمان با بی ثباتی اقتصــادی رخ نداد و در 
دوره هايی که جهان با خطرات مالی مواجه می شد، مانند 
آنچه در سال 2008 رخ داد، اين وضعيت در محيطی با 

تورم پايين رخ می داد.
براســاس گزارش جديد، ترکيب نســبتا منحصربه 
 فرد تورم بالا و آســيب پذيری های گسترده مالی اتفاقی 
ناگهانی نيســت و صرفا به واســطه همه گيری کرونا و 
جنگ اوکراين به وجود نيامده اســت. با توجه به اينکه 
بدهی و آســيب پذيری های اقتصادی يک شــبه ظاهر 
نمی شوند و در طول زمان شکل می گيرند، ريشه های اين 
مشکل عميق تر از حد تصور است. با اتکا بر اين حقايق 
در گزارش جديد تصريح شده است که چالش هايی که 
اقتصاد جهانی با آن مواجه اســت، بازتاب دهنده نوعی 
»توهم رشــد« اســت که زاده ديدگاه غيرواقع گرايانه 
نسبت به دستاورد سياست های تثبيت کننده اقتصادهای 
کلان بوده اســت. نتيجه اين رويکرد اتکا بر مدل رشد 
اقتصادی مبتنی بر بدهی بوده است که نظام اقتصادی 
جهان را شکننده تر ساخته و توانايی آن برای ايجاد رشد 

پايدار و قوی را از بين برده است.
ايجاد بدهی، ريشــه در چند روز يا چند سال پيش 
ندارد. بحران بدهی از حدود 4 دهه پيش ايجاد شــده 
است، يعنی زمانی که دولت آمريکا در واکنش به سقوط 
وال استريت در سال 1987 سياستی متفاوت در پيش 
گرفــت. بانک مرکزی آمريکا به اين نتيجه رســيد که 
وظيفه اش جلوگيری از تشکيل حباب های مالی نيست، 
بلکه بايد با اجرای عمليات پاکسازی و پمپاژ کردن پول 

بيشــتر در نظام مالی پس از ترکيدن حباب های مالی، 
امکان تداوم تشکيل حباب های مالی را فراهم آورد.

اين رويکرد منجر به ســقوط مالی در ســال 2008 
و پس از آن در ســال 2020 شــد، يعنــی زمانی که 
همه گيری آغاز شــده بود. دولت ها و بانک های مرکزی 
با اعطای کمک های مالی به شــرکت ها و تزريق هزاران 
ميليارد دلار پول به بازارهای ملی به اين بحران پاســخ 
دادند و در نتيجه ثروت ســرمايه داران افزايش يافته و 
به اوج خود رسيد. درست در همان دورانی که مقامات 
مالی در جهان تصور می کردند بی ثباتی مالی مديريت 
شده است، در ماه مارس پس از وقوع سه ورشکستگی 
بانکداری بزرگ در تاريخ آمريکا، بی ثباتی از سر گرفته 

شد.
در گزارش جديد بانک تسويه بين المللی آمده است 
اگرچه اقتصاد جهانی طی ســال های گذشــته در برابر 
بادهــای مخالف قدرتمند بهتر از حد انتظار عمل کرده 
اســت، اما نشانه های فشار بر اقتصاد ظهور يافته اند.  به 
صورت خاص، فشارهای مالی نظام مالی جهان را تحت 
تاثير خود قرار داد و بانک ها و موسسات مالی غيربانکی 
را در بر گرفت و منجر به ايجاد واکنش های قاطعانه ای 
برای محدود کردن سرايت اين فشارها شد. اين فشارها 
يک عامل مشترک داشته اند: تداوم طولانی مدت پايين 

بودن نرخ بهره های بانکی.

سخنگوي ســازمان امور مالياتي از ثبت رکورد 
جديد 5 ميليون نفري براي ارائه اظهارنامه ماليات 

عملکرد اصناف و مشاغل خبر داد.
مهدي موحدي بک نظر، در مورد آخرين آمار 
از وضعيت ارائــه اظهارنامه هاي ماليات عملکرد 
مشــاغل و اصناف گفت: بر اســاس آخرين آمار 
تا ســاعت 8 ديــروز جمعه 9 تير مــاه مجموع 
اظهارنامه هــاي مالياتي 1 ميليون و 213 هزار و 
782 فقره اظهارنامه و مجموع کل کســاني که 
از تبصــره 100 قانون ماليات اســتفاده کرده اند 
3 ميليــون و 792 هزار و 92 نفر بوده و مجموع 
کســاني که اظهارنامه ارائه کــرده و يا از تبصره 
100 اســتفاده کرده اند بيــش از 5 ميليون نفر 
شده است که اين رقم در مقايسه با سال گذشته 

500 هزار نفر بيشتر بوده است.
سخنگوي سازمان امور مالياتي گفت: سال قبل 
مجموع اظهارنامه هاي اصناف و مشاغل 4 ميليون و 

450 هزار نفر بود که امسال رکورد  جديدي ثبت 
شده و 500 هزار نفر جديد در اين طرح مشارکت 

کرده اند.
وي با بيان اينکه سازمان امور مالياتي تصميمي 
براي تمديد مجدد مهلت ارائه اظهارنامه و استفاده 
از تبصره 100 براي مشاغل و اصناف ندارد، گفت: 
آخرين مهلت پايان وقت فردا شــنبه 10 تير ماه 
1402 است و در فرصت باقيمانده صاحبان اصناف 
و مشاغل مي توانند از تبصره 100 استفاده کرده و 

يا اظهارنامه ارائه کنند.
موحدي بک نظــر اظهار اميــدواري کرد: حدود 
700 هزار نفر بيشتر از سال قبل دريافت اظهارنامه 
و يا مشارکت در تبصره 100 داشته باشيم که اين 

در نوع خود يک رکورد بي سابقه به شمار مي رود.
ســخنگوي ســازمان امور مالياتي همچنين 
در مورد ماليات عملکرد شــرکت هاي حقوقي 
هم گفت: شــرکت ها طبــق روال براي ماليات 

عملکرد ســال گذشــته خود از ابتداي سال تا 
ارائــه اظهارنامه  پايان تير ماه امســال مهلت 

دارند.
به گزارش فارس، طبق سياست هاي کلي برنامه 
قرار است سهم ماليات از توليد ناخالص داخلي به 
20 درصــد افزايش پيدا کند در حالي که اين رقم 
در حال حاضر حدود 8 درصد است و 100 درصد 
بودجه هــاي جاري دولت بايــد از محل ماليات و 
عوارض تأمين شود.يکي از سياست هاي مهم دولت 
برقراري عدالت مالياتي و دريافت ماليات واقعي از 
فعالان اقتصادي اســت در ايــن زمينه 50 درصد 
از صاحبان اصناف و مشــاغل با توجه به عملکرد 
درآمدي خود در ســال گذشته ماليات صفر اظهار 
کرده يعنــي در عمل مالياتي نمي پردازند و حدود 
90 درصد اصناف هم ماليات کمتر از 10 ميليون 
تومان در ســال براي عملکرد يکسال گذشته خود 

مي پردازند.

رییس اتحادیه صادرکنندگان زعفران ایران:

سالانه 90 تن زعفران قاچاق مي شود

دلایل کاهش درآمد ارزي صادرات

ترکیب شرکاي وارداتي چه مي گوید؟

در بررسی اتاق بازرگانی ایران مطرح شد؛

هشدار بحران  در سیستم های مالی جهانی

سخنگوي سازمان امور مالیاتي خبر داد.

ثبت رکورد 5 میلیون پرونده در ارائه اظهارنامه مالیاتي

وزیر صمت:

 در مبارزه
 با فساد و رانت 
تردید نداریم

وزیر ارتباطات:

 فیلترینگ 
 از عهده من 
الکترونیکیخارج است

یک بام و دوهواي برخورد با بنگاه هاي غیرمجاز

سوداگرانيکهرفاهمردمرانشانهرفتندسوداگرانيکهرفاهمردمرانشانهرفتند
سازنده مسابقه استعدادیابی موسیقی:

 هرگونه حاشیه  درباره 
»آوای جادویی« را تکذیب می کنم
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وزیر صمت:

در مبارزه با فساد و رانت تردید نداریم
وزير صنعت، معــدن و تجارت با 
بيان اين که بازارهای کشور بايد بازار 
رقابت کامل باشد گفت:  وزارت صمت 
در مبارزه با فساد و رانت ترديد ندارد.

کرد:  اظهــار  علی آبــادی  عباس 
وزارت صنعت، معــدن و تجارت در 
مبارزه با فســاد و رانت ترديد ندارد و 
بر آن تاکيــد دارد؛ بنابراين با اصلاح 
سياست ها از جمله وام های بی حساب، 
تعرفه هــای نادرســت، واگذاری های 
غلط، يارانه های پيدا و پنهان ناعادلانه 

و ويژه خواری ها مقابله خواهد کرد.
وزير صنعت، معــدن و تجارت با 
اشــاره به نامگذاری سال ها طی يک 
دهه اخيــر با شــعارهای اقتصادی، 
گفت: در اين مســير بايد تلاش کرد 
تا بازار کشــور يک بازار رقابت کامل 
باشد، هرچند تحقق آن و رفع انحصار 
در همه عرصه ها با سرعت بالا بسيار 

سخت خواهد بود.
علــی آبادی با بيــان اينکه دولت 
نبايد به طور مستقيم در بازار رقابتی 
و قيمت گذاری دخالت کند، گفت: در 
ابتدا بايد به رفــع انحصار پرداخت و 
بازار را رقابت کامل کرد. اين وزارتخانه 
به محيط زيســت و توســعه پايدار 

متعهد است و اين ها شعار نيست.

وزير صنعــت، معــدن و تجارت 
همچنين تاکيد کرد: نه تنها بر کاهش 
دخالت در اقتصاد اعتقاد داريم، بلکه 
تلاش و تمرکز ما بر سياست گذاری و 
تنظيم گری خواهد بود و در اين راستا 
به تشــکل های صنفی اعتقاد کامل 

داشته و احترام می گذاريم.
وی با بيان اينکه با خام فروشــی 
مقابله خواهيم کرد، ادامه داد: با پيوند 
زدن واحدها در قالب شرکت های مادر، 
به ايجاد صرفه مقياس و صرفه دامنه 
در توليد خواهيم پرداخت. همچنين 
برای حل مشــکل زيرســاخت های 
اصلی صنايع يعنــی آب، برق و گاز، 

راهکارهايی ارائه خواهيم داد.
علی آبادی همچنين با بيان اينکه 
کيفيت کالاهــا و خدمات يک اصل 
است، تصريح کرد: محروميت زدايی 
و مسئوليت های اجتماعی را از طريق 
مشــوق برای بنگاه ها در دستور کار 

قرار خواهيم داد.
وزير صنعــت، معدن و تجارت در 
ادامه با بيان اينکه برای تامين سرمايه 
در گردش واحدها به دنبال ساز و کار 
و نظام مالی مســتقل هستيم، گفت: 
اعتقاد جدی به توســعه صنايع نرم و 
دانش بنيان داريم. در مجموع هرچند 

وضعيت موجود اميدآفرين است، اما 
هنوز فاصله زيــادی تا نقطه مطلوب 

داريم.
به گفته اين مقام مســئول بخش 
صنعت، معــدن و تجارت، 30 درصد 
از توليد ناخالص داخلی و 37 درصد 
اشــتغال را در اختيار دارد و 70 هزار 
واحد صنعتی، 10 هزار معدن، ســه 
ميليون واحد صنفــی، 90 هزار انبار 
و 40 هزار بازرگان، بيشترين عوامل 
مولــد اقتصاد را در خــود جای داده 

است.
علــی آبــادی با بيــان اينکه در 
برنامه هفتم توسعه کشور، بر توسعه 
زنجيره های ارزش ملی و منطقه ای 
و تکميل زنجيره مواد تاکيد شــده 
است، گفت: در اين دوره در تلاشيم 
تا از رويکرد قيمت گذاری و تنظيم 
بازار بــه تمرکز بر اقتصاد منطقه ای 
يا ژئو اکونوميــک صنعتی چرخش 
برای  باشــيم. همچنيــن  داشــته 
توســعه درون زا بايد ظرفيت ها بر 
اســاس زنجيره ارزش و اســتفاده 
ارتقــای  و  از ظرفيت هــای ملــی 
صــادرات  در  ارزش  شــاخص های 
)بدون در نظر گرفتن صادرات مواد 
خام و نيمه خام( هدف گذاری شود.

علــی آبــادی با بيــان اينکه در 
زيرســاخت  بايد  برون گرايی  محور 
لازم فراهــم شــود، گفــت: بر اين 
اساس زيرساختی ايجاد خواهد شد 
که جريان ارزش پايدار داشته باشد 
و در برابــر نوســانات ارزی مصون 
باشــد و منجر به خلق مزيت پايدار 

و همــکاری وفادارانه بيــن ايران و 
کشورهای مد نظر شود.

بــه گفتــه وی، اين رويه ســبب 
خواهد شد تا به جای »نفت در برابر 
غــذا«، »کالای صنعتی و توليدی در 
برابر کالاهــای مورد نياز« باشــد و 
بتوانيم به تدريج کشــور را از اسارت 

تحريم ها نجات دهيم.
وی افــزود: بی ترديد اين مهم جز 
با همــکاری دولت، مــردم و بخش 
خصوصی ميســر نخواهد شد و بايد 
بتوانيم مســيرهای رشد و توسعه از 
جمله مســير جاده ابريشــم را احيا 

کنيم.

نرخ های پيشــنهادی در بازار مسکن شهر تهران بين 
20 تا 25 درصد نســبت به ارديبهشت ماه کاهش يافته و 
معاملات در رکود به ســر می برد؛ اين در حالی است که 
احتمال ادامــه  رکود تا پايان ماه های محرم و صفر وجود 

دارد.
واســطه های ملکی از ادامه ی انتظارات کاهشــی در 
بازار مسکن پايتخت خبر می دهند و می گويند در برخی 
فايل هــای فروش شــاهد کاهش 20 تــا 25  درصدی 
قيمت ها در مقايسه با ارديبهشت ماه هستيم. بررسی ها از 
مناطق پرمعامله ی تهران نشان دهنده ی ارسال دست کم 
سه سيگنال کاهشی به بازار مسکن است. اين جهت دهی 
از حدود يک ماه قبل آغاز شد که اميدواری به چشم انداز 
اقتصاد ايران ناشی از گسترش تعاملات بين المللی افزايش 

پيدا کرد و نرخ ارز کاهش يافت.
معاملات مسکن در تهران همانند پنج سال گذشته 
در رکود به ســر می برد اما تفاوت اين دوره با سال های 
قبل در اين اســت که انتظارات افزايشی جای خود را 
به انتظارات کاهشی داده است. اين موضوع از يک سو 
افزايش تعداد فروشــنده های آپارتمان و از طرف ديگر 
رشد عرضه ی واحدهای مرغوب را در پی دارد؛ هرچند 
هنوز تعداد قابل توجهی از مالکان بر اســاس انتظاراتی 
کــه در زمان ايجاد حباب قيمتی در ذهن دارند نرخ ها 

را کاهش نداده اند.
بــرآورد کلی از بازار مســکن در پايتخت گويای آن 
اســت که انتظارات افزايشی به طور کامل از بازار محو 
شده اســت. اما چالشــی بين دو طرف عرضه و تقاضا 
ديده می شود که ممکن است فرآيند رونق معاملات را 
به تعويق بيندازد. به نظر می رســد بازار برای  پذيرش 
کاهــش قيمت نيــاز به يک دوره اســتراحت همراه با 

رکود معاملات دارد. اين  می تواند فروشندگان بالقوه را 
مجاب به پايين  آوردن قيمت کند و ريزش بيشــتری 

در بازار اتفاق بيفتد.
بررسی ها نشان می دهد علاوه بر نبود تقاضای مصرفی، 
تقاضای سرمايه گذاری نيز از بازار مسکن شهر  تهران کنار 
کشيده اســت. برخی سفته بازان منتظر دريافت نشانه ای 
قوی از صعود بازار ارز هستند؛ نشانه ای که احتمال ارسال 

آن در کوتاه مدت بسيار ضعيف به نظر می رسد.
يکی ديگر از موضوعاتی که می تواند حداقل ســه ماه 
ديگر به رکود بازار مسکن بيافزايد نزديک شدن به ماه های 
محرم و صفر اســت که از 23 روز ديگر آغاز می شود. در 
حــال حاضر کنش گــران بازار ملک معامــلات را معلق 
کرده انــد و اين در حالی اســت که ماه های محرم و صفر 
معمولا بازار ملک کســاد می شود. بنابراين احتمالا تا سه 
ماه ديگر نمی توان انتظار رونق چندانی در بازار املاک را 

داشت.

علت عدم اتصال بعضی از گوشی ها به شبکه نسل پنجم
رئيس ســازمان تنظيم مقــررات و ارتباطــات راديويی از 
برنامه برای معرفی برترين اپراتورهای ثابت و ســيار براساس 

شاخص های کيفی مختلف خبر داد.
امير لاجوردی، جانشــين وزير در امــور ارتباطات و رئيس 
ســازمان تنظيم مقــررات و ارتباطــات راديويــی از معرفی 
اپراتورهای برتر براســاس شاخص های کيفی خبر داد و گفت: 
اين اقدام برای تسهيل دسترسی مشترکان به برترين خدمات 

ارتباطی انجام می شود.
وی ســرعت اينترنت را در کسب رضايت مشترکان بسيار 
مهم دانست و افزود: توسعه فيبرنوری در کشور افزايش سرعت 
اينترنت را به دنبال دارد چرا که فيبرنوری، سرعت اينترنت را تا 
1000 مگابيت بر ثانيه افزايش می دهد و رگولاتوری تصميم دارد در کميسيون تنظيم مقررات ارتباطات، کف سرعت ارايه شده 

از سوی اپراتورها بر روی فيبرنوری را مشخص کند.
رئيس سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويی، تغيير باورهای نادرست جامعه پيرامون بحث تشعشعات دکل های مخابراتی 
را يکی از وظايف تبيينی حوزه روابط عمومی دانست و گفت: در بحث تشعشعات دو موضوع مطرح است. يکی تشعشعات تجهيزات 
مخابراتی و BTS ها و ديگری تشعشعاتی است که گوشی های تلفن همراه توليد می کنند. لاجوردی با اشاره به اينکه نظارت بر 
تداخل فرکانسی تجهيزات راديويی بر عهده معاونت راديويی رگولاتوری و نظارت بر ميزان تشعشعات دکل های مخابراتی برعهده 
سازمان انرژی اتمی کشور است، عنوان کرد: اندازه گيری تشعشعات دکل های مخابراتی و ارتباطی توسط رگولاتوری صورت می 
گيرد و سازمان انرژی اتمی بر اساس استانداردهای جهانی بر آن نظارت بسيار سختگيرانه ای دارد. ضمن اينکه گوشی های تلفن 
همراه که مردم استفاده می کنند نيز تشعشع دارد که قبل از ورود آنها به کشور، ميزان تشعشع آنها توسط آزمايشگاه های مورد 
تاييد رگولاتوری اندازه گيری شده و تنها زمانی که اين ميزان کمتر از اندازه استاندارد باشد، اجازه واردات به کشور را پيدا می کند. 
معاون وزير ارتباطات همچنين در پاسخ به سوال يکی از حاضران در جلسه پيرامون ممنوعيت واردات گوشی های آيفون، گفت: در 
حوزه واردات گوشی همراه، وزارت ارتباطات و رگولاتوری اختياری ندارد و متولی اصلی واردات گوشی به کشور وزارت صمت است.

جانشــين وزير در امور ارتباطات درباره گوشی هايی که قابليت اتصال به شبکه 5G را دارند، بيان کرد: اين موضوع به عوامل 
مختلف بستگی دارد. به عنوان مثال يک گوشی ممکن است نسل پنجم را روی فرکانس 2300 پشتيبانی کند درحاليکه اپراتور 
ممکن است 5G را روی فرکانس 3500 ارايه کرده باشد که در اينصورت آن گوشی باوجود پشتيبانی از 5G اما قابليت اتصال 
و استفاده از نسل پنجم را ندارد. طبق اعلام سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويی، وی ادامه داد: نکته ديگر اينکه برندهای 
مختلف گاهی به صورت منطقه ای و در نسخه های اروپا، آسيا و... توليد می شوند. يعنی سازندگان متناسب با منطقه جغرافيايی، 
گوشی را می سازند و قابليت های مختلف روی آن می گذارند. از همين رو ممکن است يک مدل گوشی 5G در نسخه اروپايی به 

شبکه نسل پنجم متصل شود اما همان مدل گوشی در نسخه خاورميانه، پاسخگوی 5G نباشد.

بازار مسکن آماده خواب سه ماهه می شود؟

نماينــده مردم خــرم آبــاد و چگنی در 
مجلــس  گفت: در برگــزاری انتخابات اتاق 
بازرگانی، آيين نامه ها بايد دقيقا رعايت شود 
و اگر رعايت نشد، نقض قانون و درواقع جرم 
رخ داده است، بنابراين سازمان بازرسی کل 
کشــور و  قوه قضائيه می توانند ورود کنند و 
مجلس هم می تواند در اين زمينه تحقيق و 

تفحص کند.
مهــرداد ويس کرمــی دربــاره انتخابات 
اتــاق بازرگانی ايــران و حواشــی برگزاری 
اين انتخابات، اظهار داشــت: انتخابات اتاق 
بازرگانی به عنوان بخش خصوصی چارچوب 
و ضوابــط خــود را دارد، اما نکتــه مهم در 
برگزاری انتخابات اتــاق بازرگانی ايران اين 
بود  که انتخابات هيأت رئيسه اتاق بازرگانی 
در حالی با حضور »حسين سلاح ورزی« به 
عنوان نامزد انتخابات برگزار شــد  که وی از 
ســوی نهادهای امنيتی رد صلاحيت شــده 

است. 
وی در پاســخ به اين ســوال که موضع 
مجلــس دربــاره برگــزاری غيرقانونی اين 
انتخابات چيســت و با توجه بــه اينکه اين 
انتخابات به صورت غيرقانونی برگزار شــده 

اســت، مجلس چه اقدامی در اين باره انجام 
خواهد داد؟ اظهار داشت: نمايندگان مجلس 
شورای اسلامی وکيل مردم هستند اما اجازه 
دهيد در اينجــا من نظر خودم را بيان کنم، 
اگر قرار باشد از سوی مجلس به اين موضوع 
رسيدگی شود ، کميسيون های مرتبط مانند 
کميســيون اقتصادی بايــد در اين موضوع 

بررسی های لازم را انجام  دهند. 
ايــن نماينده مجلس شــورای اســلامی 
اظهار داشــت:  انجمن نظارت بــر انتخابات 
اتــاق بازرگانی بايد توضيــح دهد که چرا با 
وجود اينکه از رد صلاحيت اين فرد  توســط 
نهادهای امنيتی مطلع بوده، اجازه برگزاری 
اين انتخابات را بــا حضور فرد رد صلاحيت 

شده داده است. 
* سلاح ورزی در روزهای اغتشاشات 

علیه کشور در جبهه دشمن ایستاد
اين نماينده مجلس شــورای اســلامی با 
اشاره به انتشــار مطالبی توسط سلاح ورزی 
دوران  در    در صفحــه شــخصی خــودش 
اغتشاشــات، اظهار داشت: اين موضوع جای 
بررسی دارد که انتشار اين توئيت ها عامدانه 
بوده يا غيرعامدانه، که اگر عامدانه بوده باشد 

مراجع ذی صلاح بايد به آن رسيدگی کنند و 
اگر غيرعامدانه بوده، بنابراين انتخاب فردی 
 به عنوان رئيــس اتاق بازرگانی ايران، که در 
جنگ اقتصادی و جنگ ترکيبی و در کوران 
حوادث و اغتشاشــات، مصلحت کشــور را 
تشــخيص نمی دهد و نمی داند که با انتشار 
چنين مطالبی، چه ضربه ای به کشــور وارد 
می کند، صحيح نيست؛ اگر اين فرد به صورت 
غيرعامدانه   مطالبی را در زمانی که دشــمن 
عليه ما آرايش جنگی گرفته و شــديدترين 
فشــارهای ناجوانمردانه را عليه ما اجرا کرده 
اســت، منتشر کرده اســت، نبايد به عنوان 
سکاندار بخش خصوصی انتخاب شود، بخش 
خصوصی  بايد محور اصلی اســتقلال کشور 
باشــد اما اين عملکرد سلاح ورزی نشان داد 
اين شــخص در واقع قدرت تشخيص ندارد 
که چه کاری را بايد در چه زمانی انجام دهد 

و چه اقدامی به مصلحت کشور است. 
اين نماينده مجلس شــورای اســلامی با 
اشــاره به رسالتی که بخش خصوصی و اتاق 
بازرگانی ايران در رشد اقتصاد کشور، اجرای 
اصل 44 و خصوصی ســازی دارد، گفت:  در 
چنين جايــگاه با اهميتی کــه دقيقا محور 

حمله دشمن اســت، نبايد افراد کوته فکری 
را راس کار قرار داد که عامدانه يا غيرعامدانه 

در جبهه دشمن  ايستاده اند.
وی افــزود: نمی دانم اصــرار برخی برای 
حضور سلاح ورزی در انتخابات اتاق بازرگانی 
به چه دليل بود، اصــلا به چه دليل فرد رد 
صلاحيت شده از سوی نهادهای امنيتی، در 
انتخابات حضــور می يابد؟ اصلا اين فرد چه 
کار بزرگــی برای اقتصاد کشــور انجام داده 
اســت که با وجود بازی در زمين دشــمن، 
عده ای اصرار دارنــد در جبهه اقتصادی، در 
چنين ســمتی قرار بگيرد؟ اين فرد با چنين 
تفکراتی، چگونه می تواند در جنگ اقتصادی 
به استقلال کشور کمک  و توطئه های دشمن 
را خنثی کنــد؟ وی بايد حتما در اين مورد 

پاسخگو باشد. 
* ضرورت ورود بازرســی کل کشور 

و  قوه قضائیه به انتخابات اتاق بازرگانی
 وی در پاســخ به اين سوال که با توجه به 
حضور غيرقانونی اين فرد در انتخابات هيأت 
رئيســه اتاق بازرگانی، نتيجــه اين انتخابات 
آيا قانونا مورد قبول اســت يا خير؟ و مرجع 
رســيدگی کننده به اين موضــوع چه نهاد يا 

سازمانی اســت؟ گفت: طبق قانون اساسی، 
مجلس حق تحقيــق و تفحص در تمام امور 
کشــور را دارد و هيچ اســتثنايی هم در اين 
زمينــه وجود ندارد، اگر افــرادی باوجود  رد 
صلاحيت از ســوی نهادهای امنيتی، باز هم 
اصرار به حضور  در  انتخابات اتاق داشته باشند 
و عــده ای از آنها حمايت کنند، قطعا مجلس 
می تواند در اين زمينه تحقيق و تفحص کند. 
ايــن نماينــده مجلــس اظهار داشــت: 
در برگــزاری انتخابــات اتــاق بازرگانــی، 
آيين نامه هايــی وجود دارد کــه بايد دقيقا 
رعايت شود، وقتی در همان آيين نامه شرط 
 اســت که نهاد امنيتی بايــد صلاحيت افراد 
برای حضــور در انتخابات اتاق را تاييد کند، 
اين موضوع قطعا بايد از سوی انجمن نظارت 
بــر انتخابات اتــاق و شــورای عالی نظارت 
اتاق رعايت شــود؛ اگر رعايت نشــده است 
اين موضوع خلاف قانون اســت و بازرســی 
کل کشــور و  قوه قضائيه هم می تواند به آن 
رســيدگی کند، زيرا نقض قانون جرم است، 
از ســوی ديگر اگر مجلس هم در اين زمينه 
به نتيجه ای برسد آن را به قوه قضائيه ارجاع 

خواهد داد.

نماینده مردم خرم آباد و چگنی در مجلس  مطرح کرد؛ امکان ورود  قوه قضائیه به قانون شکنی در انتخابات اتاق بازرگانی

در نامه ای خطاب به رئیس کل بانک مرکزی مطرح شد؛ انتقاد و هشدار وزیر اقتصاد درباره عملکرد برخی بانک های خصوصی
وزير امور اقتصادی و دارايی در نامه ای به رئيس کل بانک مرکزی درباره عملکرد برخی بانک های خصوصی در اعطای تسهيلات به افراد انتقاد و هشدار داد. 

اعطای تسهيلات خرد به متقاضيان يکی از مهم ترين اولويت های تيم اقتصادی دولت سيزدهم است و تسريع و تسهيل شرايط اعطای وام همواره مورد تاکيد شخص رئيس جمهوری و تيم اقتصادی 
بود. برهمين اساس »سيد احسان خاندوزی« وزير امور اقتصادی و دارايی در نامه ای به »محمدرضا فرزين« رئيس کل بانک مرکزی با اشاره به انحراف قابل توجه بانک ها و موسسات خصوصی در اعطای 
تسهيلات به متقاضيان به خصوص در استان ها هشدار داد. وزير اقتصاد در اين نامه پيشنهاد داده است که به بانک هايی که در اسرع وقت نسبت به ارتقای نسبت های تسهيلات به سپرده استانی خود 

به حداقل 50 درصد اقدام نکنند، ابتدا اخطار داده شود و در صورت تداوم روند ناصحيح گذشته، بانک خاطی ملزم به تعطيلی شعب ناکارامد استانی خود شود.
بر اساس اين نامه و مطابق آمار بيشتر بانک های خصوصی و موسسه های اعتباری دارای نسبت تسهيلات به سپرده زير 100 درصد بوده و حتی در بين آنها برخی بانک ها در شماری از استان ها، 

دارای عملکرد صفر و زير پنج درصد نيز هستند. 

وزیر ارتباطات مطرح کرد؛

حضور بیش از ۴0 میلیون کاربر فعال ماهانه در 
پیام رسان های داخلی

وزيــر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: در حال حاضر بر اســاس داشــبورد 
فايربيــس گوگل بيش از 40 ميليون کاربر فعال ماهانه در پيام رســان های داخلی 

حضور دارند و از خدمات و سرويس ها استفاده می کنند.
عيســی زارع پور، وزير ارتباطات و فناوری اطلاعات در مراسم افتتاحيه همايش 
روابط عمومی های وزارت ارتباطات، شرکت ها و سازمان های تابعه با اشاره به اينکه 
روابط عمومی ها زبان گويای وزارتخانه هستند، اظهار کرد: به همين منظور و برای 
پاسخگويی بهتر بايد نسبت به اقدامات و کارهای انجام شده اطلاعات کامل و دقيقی 

داشته باشند.
وی به برخی از اقدامات انجام شــده در دولت ســيزدهم اشاره و به شبکه ملی 
اطلاعات به عنوان يکی از کلان پروژه های اين وزارتخانه پرداخت و افزود: شبکه ملی 
اطلاعات به عنوان يک زيرســاخت پرسرعت و امن در گستره جغرافيای سرزمينی 
ايران از ســال های گذشته آغاز شده و تا دولت سيزدهم حدود 23 درصد پيشرفت 
داشته و بر اساس اعلام مرکز ملی فضای مجازی تا بهمن سال گذشته به 57 درصد 
رسيده و تاکنون نيز به حدود 62 درصد پيشرفت کار منجر شده و تا ان شالله طبق 
برنامه ريزی صورت گرفته تا پايان ســال جــاری نيز اين رقم به 75 درصد خواهد 
رسيد. وزير ارتباطات به پروژه فيبرنوری منازل و کسب و کارها به عنوان يکی ديگر 
از کلان پروژه های وزارت ارتباطات اشــاره کرد و افزود: اين پروژه نياز کشــور در 
دهه های آينده در حوزه ارتباطات را مرتفع می کند و کاری است که تمام کشورهای 

پيشرفته در دنيا نيز انجام داده و يا در حال انجامند.
زارع پور تصريح کرد: پروژه FTTx تا پايان سال در تمامی شهرها آغاز می شود 
و کار بزرگی است که می تواند در مردم اميد ايجاد کند و به همين دليلی بايد شروع 
و پايان اين کار در هر شــهر به تصوير کشيده شود. وی توسعه ارتباطات روستايی 
را نيز يکی ديگر از اولويت های اين وزارتخانه اعلام کرد و گفت: تاکنون و در دولت 
سيزدهم حدود 4100 روستای بالای بيست خانوار به اينترنت پرسرعت متصل شده 

اند که بايد به صورت مناسب برای مردم انعکاس داده شود.
زارع پور تصريح کرد: برای پيگيری و انعکاس اين اقدامات هر روستا می تواند به 
عنوان يک سوژه مطرح شود که با پوشش اينترنت چه اتفاقاتی در روستا افتاده است.

وزير ارتباطات حمايت و تقويت پيامرســان های داخلی را يکی ديگر از اقدامات 
دوره جديد در وزارت ارتباطات اعلام کرد و گفت: در حال حاضر بر اساس داشبورد 
فايربيــس گوگل بيش از 40 ميليون کاربر فعال ماهانه در پيام رســان های داخلی 

حضور دارند و از خدمات و سرويس ها استفاده می کنند.
زارع پــور درباره اهميت داده های ديجيتــال و پلتفرم های بومی نيز گفت: اگر 
کشــوری در دنيای ديجيتال آينده دارايی های ديجيتال نداشته باشد حکمرانی آن 
کشور در اختيار ديگران قرار می گيرد و مستعمره ديجيتالی کشورهای ديگر می شود.

وی به دســتاوردهای فضايی در دولت سيزدهم نيز اشاره ای کرد و افزود: در اين 
دوره کوتاه دولت سيزدهم 7 پرتاب فضايی عملياتی و تحقيقاتی داشتيم که سابقه 

نداشته است و  امسال نيز پرتاب های ديگری برنامه ريزی شده است.
وزير ارتباطات تصريح کرد: برای اولين بار ما می توانيم به وســيله ماهواره های 

خود، تصاوير رنگی از هر جای دنيا با دقت يک متر داشته باشيم.
وی دولت هوشمند و پنجره ملی خدمات دولت هوشمند را يکی ديگر از اقدامات 
اين وزارتخانه اعلام کرد و افزود: بســياری از خدمات دولت از طريق اين پنجره در 
دسترس مردم قرار دارد و تا پايان سال نيز تمام خدمات دولتی بر اساس قانون بايد 
در اين پنجره ارائه شــود. طبق اعلام وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، زارع پور 
بعد از اشــاره به اقدامات انجام شده در وزارت ارتباطات از کارکنان و مديران روابط 
عمومی ها خواست نسبت به تبليغ و ترويج ظرفيت های داخلی در حوزه های مختلف 
اين وزارتخانه اهتمام بيشتری داشته باشند. وی با انتقاد از اينکه کارهای انجام شده 
کمتر معرفی شده اســت افزود: کار رسانه ای برای يک پروژه بزرگ مهم تر از خود 
انجام پروژه است چرا که اگر پروژه ای درست تبيين نشود کار هر چقدر بزرگ باشد، 

ديده نمی شود و مردم بهره آن را نيز نخواند برد.
وزير ارتباطات پاسخگويی و اطلاع رسانی را حداقل انتظار خود از روابط عمومی 
عنوان کرد و گفت: شما به عنوان سفيران وزارت ارتباطات در مجامع عمومی و در 

جمع مردم حضور داشته و پاسخگوی مردم باشيد.

از سوی دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی مطرح شد؛ 

 پیشنهاد تسهیلات ۸0 تا ۱00 میلیونی
برای خرید جهیزیه

دبير کل انجمن صنايع لوازم خانگی ايران با اشــاره به برنامه ريزی برای فروش 
150 هزار ست جهيزيه قسطی در هر فصل، گفت که پيشنهاد توليدکنندگان ارائه 
کارت های اعتباری به مبلغ 80 تا 100 ميليون تومان به زوج های جوان برای خريد 

انواع لوازم خانگی مورد نياز آن ها در ست جهيزيه است.
عباس هاشــمی با اشاره به برگزاری جلســه ای با وزير اقتصاد، رئيس کل بانک 
مرکــزی، معاون اول رئيس جمهوری با موضوع تامين جهيزيه قســطی و صادرات 
پايدار، اظهار کرد: در مورد بحث تامين جهيزيه الزاماتی وجود دارد. از جمله اينکه 
بايد مشــخص شود شبکه بانکی به چه شــکلی می خواهد در اين طرح مشارکت 
کند. در حال حاضر فروش قســطی لوازم خانگی تا هشت ماه هم انجام می شود و 
توليدکنندگان اعلام آمادگی کردند که بخشی را  به عهده بگيرند تا لوازم خانگی در 

اقسط 18 ماهه در اختيار زوج های جوان قرار گيرد.
وی بــا بيان اينکه اين موضوع تا حدودی وابســته به منابع بانک ها و ســازمان 
برنامه و بودجه اســت، اظهار کرد: بعد از تعيين منابع، بايد چند بانک عامل معرفی 
شــود تا برای صدور کارت های اعتباری اقدام کنند. پيشنهاد انجمن اين است که 
مبلغ کارت های اعتباری 80 تا 100 ميليون تومان باشد. همچنين پيشنهاد داديم 
واحدهــای توليدی که در اين طرح مشــارکت می کننــد، از طريق مراکز عرضه و 
فروشگاه های زيرمجموعه، فروش اينترنتی و غيره محصولات خود را عرضه کنند و 
همزمان پوزهای مورد نياز نيز در مراکز مستقر شود تا بانک ها بتوانند پرداخت ها را 
کنترل کنند.  دبير کل انجمن صنايع لوازم خانگی ايران با بيان اينکه توليدکنندگان 
اعلام آمادگی کردند که هر فصل 150 هزار ست جهيزيه عرضه کنند، گفت: توليد 

همه محصولات در حال حاضر بيش از 600 هزار دستگاه در سال است.
هاشــمی در پاسخ به اينکه ست جهيزيه شامل کدام لوازم خانگی است؟ گفت: 
توليدکنندگان محدوديتی در اين زمينه ندارند و می توانند محصولات مورد نياز خود 
را تهيه کنند. اما به گفته وی توليدکنندگان انجمن به نمايندگی از توليدکنندگان 
اعــلام کردند که اجــرای اين طرح الزاماتــی دارد؛ از جمله اينکــه بانک مرکزی 
مشارکت کنندگان در اين طرح در اولويت تخصيص ارزی قرار بگيرند، وزارت صمت 
ثبت ســفارش های اين بخش را تسريع کند و وزارت اقتصاد دستورهای لازم را به 
گمــرک بدهد. دبير کل انجمن صنايع لوازم خانگی ايران در پايان گفت که اجرای 
اين طرح بعد از تعيين تکليف منابع مالی انجام خواهد شــد و فعلا توليدکنندگان 

اعلام آمادگی کرده اند.
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یک بام و دوهواي برخورد با بنگاه هاي غیرمجاز

سوداگراني که رفاه مردم را نشانه رفتند
امــلاک  بنگاه هــاي  شناســايي 
غيرمجاز، يکي از مهم ترين برنامه هاي 
دولت با هدف ساماندهي بازار مسکن 
است که به خصوص در دو ماه گذشته 
با توجه به آغاز فصــل رهن و اجاره 

مسکن به اوج خود رسيده است.
املاک  بنگاه هاي  قارچ گونه  رشد 
در سال هاي اخير در سايه بي نظارتي 
دســتگاه هاي متولي، سبب شده بود 
تا شاهد افزايش بي سابقه سوداگران 
و دلالاني باشــيم که با دست درازي 
در بخش مسکن باعث رشد غيرقابل 
قيمت مســکن چه در بخش رهن و 

اجاره و چه خريد و فروش شده اند.
بنگاه هاي املاکي با وسعت بسيار 
زياد و البته شــيک با پرسنلي مرتب 
و اتو کشــيده که براي مدت کوتاهي 
فعاليت در يک محدوده مشــخص و 
پس از رســيدن به اهــداف خود که 
نتيجــه آن را امروز در بازار مســکن 
شاهد هستيم، بســاط خود را جمع 
کرده و نه تنها مورد بازخواســت قرار 
نمي گرفتنــد بلکه بــه راحتي همان 
سيســتم خود را در منطقه اي ديگر 

دوباره به راه مي انداختند.
اينکه هدف اصلي اين بنگاه ها که 
با کمي نظارت در ســال هاي گذشته 
بــه راحتي قابل شناســايي و امکان 
برچيده شــدن بســاط آنهــا فراهم 

بود چيســت را امروز بــه راحتي در 
نابســاماني که در مسکن ايجاد شده 
را ديد، البتــه تلاطم هاي اين بخش 
را شــايد تنها نتوان بــه فعاليت هاي 
غيرقانوني بنگاه هاي املاک غيرمجاز 
مرتبط دانســت، اما به طور قطع مي 
توان گفت که تاثيــر اين بنگاه ها در 
آشفتگي بازار مســکن اگر بيشتر از 
عوامــل ديگر از جمله عــدم اعتقاد 
دولت قبل به ســاخت مسکن نباشد 
کمتر هم نيســت، چرا کــه بعضا با 
معاملات صــوري و تعيين نرخ هايي 
خلاف واقع سبب شــدند تا مسکن 
به بدترين وضعيــت ممکن خود در 

سالهاي اخير برسد.
بر همين اســاس و بــا توجه به 
تاثير بسيار زياد بنگاه هاي املاک در 
نابساماني بازار مسکن، دولت سيزدهم 
شناســايي و پلمب اين بنگاه ها را در 
برنامه هاي اصلي خــود قرار داد و در 
دو ماه گذشته با حضور دستگاه هاي 
متولي شاهد، شناسايي و البته پلمب 

تعداد زيادي از اين واحدها باشيم.
شناسایي 9۵0 بنگاه غیرمجاز 

در تهران
خبري در هفته گذشــته مبني بر 
شناســايي حدود 950 بنگاه املاک 
غيرمجــاز در تهران در حالي بر روي 
خروجي ها منتشــر شده که به گفته 

نائب رييس اتحاديه مشاوران املاک 
تهران، بازرســان اتحاديــه موفق به 
شناســايي اين تعداد بنگاه شــدند 
اما مهم تر از شناســايي اين بنگاه ها، 
پلمب آنها است، اقدامي که از سوي 
دســتگاه هاي ذيربط خيلــي به آن 
پرداخته نشــده اســت. داوود بيگي 
نــژاد در گفت وگــوي اختصاصي با 
خبرنگار اقتصادي ايرنا، گفت: حدود 
950 بنگاه غيرمجــاز در 20 منطقه 
شهرداري، شناسايي شده که به طور 
قطع اين تعداد قابل افزايش اســت. 
وي با بيان اينکه تعداد بازرســان در 
اتحاديه، جوابگو نيست، اظهار داشت: 
بيشــترين تخلفات در حوزه مسکن 
مربوط به همين بنگاه هاي غيرمجاز 
اســت که خود را منطبــق بر قانون 
نداشته و بدون پروانه در حال فعاليت 
هســتند. بيگي نژاد با اشاره به اينکه 
ريشه فعاليت اين بنگاه ها در بي قانوني 
اســت، بيان داشــت: بنگاه هاي فاقد 
مجوز براي عقد قرارداد و رسيدن به 
اهدافشان هر اقدام غير قانوني که لازم 
باشد را انجام مي دهند و ما به عنوان 
اتحاديه نمــي توانيم تمام توان خود 
را براي شناســايي آنها گذاشته و در 
اين راه نيازمند حمايت دستگاه هاي 

مرتبط و مردم هستيم.
نائب رييــس اتحاديه مشــاوران 

امــلاک تهران با بيــان اينکه مهمتر 
ازمقوله شناسايي، پلمب اين بنگاه ها 
و اخــذ تدابيري بــراي جلوگيري از 
فعاليــت دوبــاره آنها اســت، گفت: 
مي تــوان گفــت کــه از 950 بنگاه 
املاکي که تاکنون در تهران شناسايي 
شده، تمام آنها هنوز پلمب نشده و در 

حال فعاليت هستند.
ممانعت از عدم فعالیت دوباره 
بنگاه هاي فاقــد مجوز مهمتر از 

شناسایي است
بيگي نژاد افزود: در واقع شناسايي 
اين بنگاه ها يک روند و اجراي مراحل 

قانوني پس از شناسايي و ممانعت از 
عدم فعاليت دوباره آنها روند ديگري 
اســت که به نظــر مي رســد که از 

شناسايي مهمتر باشد.
وي بــا بيان اينکــه اتحاديه توان 
اجرايي و در واقع قانوني براي پلمب 
ايــن بنگاه ها را ندارد، گفــت: امروز 
اتحاديه از ســوي بنگاه هــاي داراي 
مجوز به شــدت تحت فشار است که 
چرا با وجود شناسايي، اما بنگاه هاي 
فاقد مجوز همچنان در حال فعاليت 
هســتند و ما نيز جوابي بــراي آنها 
نداريــم. بيگي نژاد افــزود: بنگاه هاي 

غيرمجاز به صورت شبکه اي و محدود 
امروز با تعداد زيادي مشــاور در حال 
فعاليت هســتند و با توجه به اينکه 
مي دانند که شناســايي شان زمان بر 
اســت به فعاليت خود ادامه و پس از 
رســيدن به برنامه هاي خود، بنگاه را 

تعطيل و به محله ديگري مي روند.
ورود  بــر  تاکيــد  ضمــن  وي 
دســتگاه هاي متولي براي پلمب اين 
بنگاه ها، بيان داشت: امروز بنگاه هاي 
داراي مجوز چوب اقدامات، بنگاه هاي 
فاقد مجــوز را مي خورنــد و ما نيز 

پاسخي براي آنها نداريم.

پرداخت وام خرد با وثیقه سهام عدالت
مديرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار گفت: سهام عدالت به عنوان 
توثيق اســتفاده می شــود و در حال حاضر افراد با توثيق سهام عدالت از بانک ها وام 

می گيرند. دو بانک ملی و تجارت با توثيق سهام عدالت تسهيلات ارائه می دهند.
مرداد ماه سال گذشته سامانه توثيق الکترونيک )هوشمند ستاره( راه اندازی شد 
و قرار بر اين شد که سهامداران بتوانند با ارزش سهام خود تسهيلات دريافت کنند و 
در واقع سهام آنها، وثيقه وام بانکی شود و حتی فراتر از آن، امکان صدور قرار وثيقه 
سهام برای دســتگاه های قضايی فراهم شود اما با گذشت يک سال از راه اندازی اين 
سامانه اما همچنان بانک ها تمايلی برای توثيق سهام ندارند در حالی که قرار بود سهام 

عدالت هم نقش وثيقه را داشته باشند تا دارندگان آن از وام بانکی استفاده کنند.
 محمد باغستانی، مديرعامل شرکت سپرده گذاری مرکزی اوراق بهادار و تسويه وجوه 
)سمات( درباره همکاری بانک ها با سامانه ستاره برای وثيقه قرار دادن سهام و پرداخت 
تســهيلات با اين وثيقه اظهار داشت: در حال حاضر بسياری از بانک ها در حال مذاکره 
برای استفاده از اين سامانه هستند و برخی از بانک ها هم از اين توثيق استفاده می کنند. 
وی با بيان اينکه حتی بانک های خصوصی هم برای به کارگيری سامانه ستاره و استفاده 
از اين امکان در حال مذاکره هســتند، گفت: برخی از بانک ها در حال پياده سازی اين 
سرويس در ســامانه های خود هستند. اما اينکه از لحاظ کسب و کار اين امکان چقدر 
ارزنده و جذاب است و بانک ها با چه مدلی اين سرويس و خدمات را پياده سازی کنند، به 
سياست های خود آن بانک مربوطه برمی گردد. مدير عامل شرکت سپرده گذاری مرکزی 
ادامه داد: در حال حاضر جمعيت قابل توجهی از مشتريان حقيقی و حقوقی البته به ويژه 
حقوقی ها خواستار استفاده از اين سرويس هستند و اين می تواند ابزار خوبی برای بانک ها 
محسوب شود. باغستانی در پاسخ به اين سوال که برای وثيه گذاشتن سهام، ارزش اين 
ســهام بايد چقدر باشد و کف ارزشی چقدر در نظر گرفته شده، تاکيد کرد: برای ارزش 
ســهام در سامانه توثيق کفی در نظر گرفته نشده و حداقل ارزش با توجه به استراتژی 
بانک ها تعيين می شود که بر اساس آن برای رقم مشخصی از تسهيلات چه ميزان سهام 
برای وثيقه در نظر بگيرد و قاعدتا رقم برای هر 30 بانک متفاوت از يکديگرخواهد بود و 
هر بانک برای هر وامی، عددی خاصی از ارزش سهام در نظر می گيرد. مدير عامل شرکت 
سپرده گذاری مرکزی همچنين درباره امکان استقاده از توثيق سهام عدالت هرچند که 
ارزش آن عدد قابل توجهی نيست، گفت: سهام عدالت به عنوان توثيق استفاده می شود و 
در حال حاضر افراد با توثيق سهام عدالت از بانک ها وام می گيرند. دو بانک ملی و تجارت 
با توثيق سهام عدالت تسهيلات ارائه می دهند که البته از منظر سياست های اقتصادی 
که وزارت اقتصاد تکليف می کند، وام های تکليفی با توثيق سهام عدالت به دارندگان اين 

سهام از سوی اين دو بانک داده می شود.

رئيس کميسيون صنايع و معادن مجلس با تاکيد بر 
لزوم تنظيم واردات خــودرو از طريق نظام تعرفه گفت: 
ورود ارز با منشا خارجی برای واردات خودرو مورد تاکيد 
اســت و اميد می رود وزير صمت بــا هماهنگی با بانک 

مرکزی اين موضوع را حل و فصل کند.
عزت الله اکبری تالار پشتی گفت: در يکی از شهرهای 
کشور يک سرمايه گذار بخش خصوصی در حالی که ده ها 
ميليــارد تومان برای پروژه ای هزينه کرده و به دســتور 
اســتاندار پروژه آماده بهره برداری بود، اما بازرســی آن 
اســتان فقط با ايما و اشاره اجازه نمی داد کار انجام شود 

که انجام اين گونه رفتارها درست نيست.
وی بر ضرورت تدوين استراتژی توسعه صنعتی کشور 
تاکيد کرد و افزود: ترسيم نقشه راه توسعه و جهت گيری 
اقتصادی کشــور در حوزه های مختلــف اعم از صنعت، 
معدن، تجارت و کشــاورزی، متناسب با اقتضائات کلان 
اقتصادی در حوزه های مختلف بودجه ای، ارزی، تجاری، 
پولی و مالی در قالب اين سند ناظر بر همه فعاليت های 

اقتصادی واقعی خواهد بود.
وی خاطرنشــان کرد: در اين صورت چنين سندی 
می توانــد محروميت زدايــی، رفع مخاطرات زيســت 
محيطــی، ارتقای فنــاوری در کل اقتصاد و توان رقابت 

پذيری در بازارهای جهانی را به دنبال داشته باشد.
اکبری تالار پشــتی اضافه کرد: مشخص نيست چه 
نهادی در کشور توسعه را راهبری می کند و در اين راستا 

تاسيس نهاد توسعه ای فرابخشی که دارای نگاه کلان بر 
مبنای ظرفيت های ملی و منطقه ای بوده و زيرســاخت 
تامين مالی پروژه های توســه ای را داشته باشد، به شدت 

احساس می شود.
وی با بيــان اينکه قانون برنامه هفتم توســعه بايد 
شتاب تحولات اقتصادی در 10 سال آينده کشور را مد 
نظر داشــته باشد، گفت: تعيين رشد 8.5 درصدی برای 
صنعت، 13 درصدی برای معدن و 23 درصدی صادرات 
در اين برنامه، فقط با حضور حداکثری بخش خصوصی 
قابل تحقق است. عدم حضور بخش خصوصی در جنگ 
اقتصادی به مثابه اين است که نقش بسيج را در هشت 

سال جنگ تحميلی ناديده بگيريم.
رئيس کميسيون صنايع و معادن مجلس اظهار داشت: 
در لايحه برنامه هفتم توسعه نقش سازمان های توسعه ای 
نظيــر ايدرو و ايميدرو کمرنگ و مبهم اســت. علاوه بر 

اين توسعه روابط بانکی با همسايگان و کشورهای همسو 
و ســازمان های منطقه ای و بين المللی نظير بريکس و 
شــانگهای مورد تاکيد ما اســت و ديپلماسی اقتصادی 

ظرفيت عظيمی است که نبايد از آن غافل باشيم.
وی ادامه داد: در ســال های گذشــته شــاهد بوديم 
دخالت هــای غيرعلمی و غيرمنطقی دولت، کار ســاده 
توليد و عرضه خودرو را پيچيده کرد و موجب نارضايتی 

مردم شد.
وی بر لزوم تنظيم واردات خودرو از طريق نظام بازار 
تعرفه تاکيد کرد و گفت: ورود ارز با منشا خارجی برای 
واردات خودرو مورد تاکيد اســت و اميــد می رود وزير 
صمت با هماهنگی بــا بانک مرکزی اين موضوع را حل 
و فصل کند. وی تصريح کرد: خام فروشــی محصولات 
معدنــی کاری عبث و خســران بار اســت و بايد گفت 
سياست های اجرا شده تاکنون در حوزه معادن ناکارآمد 

و دور از انتظار ما بوده است.
وی تاکيد کرد: حضور حداکثری شــرکت های دانش 
بنيان در توليد در همه رشــته های صنعتی موجب رشد 
صادرات محصولات دانش بنيان و صنايع پيشرفته خواهد 
شد که در حال حاضر فقط سهم نيم درصدی از صادرات 

را در اختيار دارند.
رئيس کميسيون صنايع و معادن مجلس همچنين 
خاطرنشــان کرد: يکی از راهکارهای رفع ناترازی انرژی 
در کشور، استفاده از توان و قابليت بخش خصوصی است.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات:

فیلترینگ از عهده من خارج است

وزير ارتباطات و فناوری اطلاعات اظهار داشت: اينترنت آزاد با مفهومی که 
شــما می گوييد در هيچ نقطه ای وجود ندارد و خط قرمزها رعايت می شود، 

مباحثی مانند فيلترينگ هم از عهده من خارج است.
عيسی زارع پور درباره محدوديت های اينترنتی در کشور اظهار داشت: همه 
جای دنيا محدوديت دارد و هر کشوری خط قرمز خودش را دارد. خط قرمز 
ما هم متفاوت اســت، در هر کشوری مثلا پورنوگرافی کودکان ممنوع است. 
اينترنت آزاد با مفهومی که شما می گوييد در هيچ نقطه ای وجود ندارد و خط 
قرمزها رعايت می شود، مباحثی مانند فيلترينگ هم از عهده من خارج است.

وی درباره اختلالات اينترنتی نيز گفت: اگر اختلالی وجود دارد بايدثابت 
کنيد. شما ادعايی دراين رابطه داريد و بايد ثابت کنيد.

وزير ارتباطات و فناوری اطلاعات در پاســخ به اين ســوال که يعنی شما 
می گوييد هيچ ايرادی در اينترنت نيست و سرعتش خيلی خوب است، تاکيد 
کرد: بنده نگفتم سرعت خوبی دارد، اما نسبت به گذشته وضعيت بهتر شده، 
البته نسبت به آينده خيلی عقبيم، 10 سال است که کشور در زمينه اينترنت 

ثابت در رتبه 140 و 150 جهان است و اين موضوع مربوط به ما نيست.
وی خاطرنشــان کرد: افزايش سرعت پروژه فيبر نوری را شروع کرده ايم و 
روز به روز نيز بهتر می شــود، نسبت به گذشته هم افت نداشتيم، اگر در اين 
زمينه ادعا داريد که مشکل وجود دارد مشکل را به من به عنوان بالاترين مقام 

جمهوری اسلامی ايران در حوزه ارتباطات نشان بدهيد تا حل کنم.
زارع پور يادآور شد: ممکن است اختلالی در جايی يا محل کارتان باشد اما 

اشکال سراسری وجود ندارد.
وی در ادامه بيان داشــت: ســال 1400 زمانی که بنــده وزير ارتباطات 
شــدم به خاطر430 گيگ، کابل GBI در خليج فارس قطع شــد و 3 ماه 
اختلال داشــتيم، اما 2.5 ترابيت بر ثانيه يعنی 6 برابر آن قطع شــد، يعنی 
دو تا ســه ساعت اختلال مختصر داشتيم و رفع شد، دليل آن اين بود که ما 
اقدامات لازم را انجام داديم، منابع ورودی اينترنت کشور، مسيرها و همچنين 
شرکت ها را متنوع کرديم تا وابسته به شرکت يا مسير خاصی نباشيم و اگر 

اتفاق اينچنينی افتاد برطرف شود.
وزير ارتباطات و فناوری اطلاعات تاکيد کرد: در شــهرهايی که سرويس 
داريم 900 هزار مگابيت بر ثانيه سرعت می دهند. ممکن است اختلال موردی 
مثل قطعی، آتش ســوزی و يا قطعی کابل پيش بيايد ولی جهت گيری کلی 

دولت به سمتی است که اينترنت کشور پرسرعت شود.
وی گفت: ما در 100 شهر پروژه فيبر را که بايد 10 يا 16 سال قبل انجام 
می شد، آغاز کرديم. اروپا و همه کشورها 50 درصد را رد کرده اند، 90 درصد 
ساختارها در اسپانيا به فيبر متصل است، زيرساخت توسعه 3 تا 4 دهه آينده؛ 
فيبر است. قطعا طول می کشد کاری که ده سال پيش در کشور نشده و کسی 

شانه اش را زير بار سنگين آن نگذاشته به زودی محقق شود.

رئیس کمیسیون صنایع و معادن مجلس:

واردات خودرو باید با ارز منشاء خارجی باشد

فردين آقابزرگی، کارشــناس بازار سرمايه گفت: نرخ خوراک 
عامل بسيار اثرگذاری است و اگر در همان زمان تعداد زيادی از 
ذی نفعان از اين موضوع مطلع می شدند به طور يقين تصميمات 
ديگری را اتخاذ می کردند مبنی بر اينکه سهام خود را بفروشند. 

اما از اين تصميم مهم تنها عده  خاصی اطلاع داشتند.
در حالی که  اســفند ماه سال گذشته  رييس سازمان بورس 
با قاطعيت اعلام کرد؛ به طور قطع نرخ خوراک پتروشيمی ها 7 
هزار تومان نخواهد بود،» نرخ خوراک صنايع قطعا 7 هزار تومان 
نخواهد شد « نه تنها که نرخ خوراک 7 هزار تومان تعيين شده 
بلکه با يک تاخير چند هفته ای اعلام می شــود که اين ابهاماتی 
را در بازار ايجاد کرده چراکه برخی از کارشناسان و فعالان بازار 
ســرمايه می گويند در همان زمانی که اين نــرخ برای خوراک 
تعيين شــده برخی از شرکت های بورســی براساس اين قيمت 
تصميم گرفته اند و دست به اقداماتی زده اند. به اين معنا که اين 
اطلاعات مهم در اختيار برخی از شــرکت ها قرار گرفته و بعد از 

چند هفته انتشار عمومی پيدا کرده است.
البته وزير اقتصاد شايعه تصويب افزايش سقف گاز صنايع در 
جلسه 17 ارديبهشت هيات دولت و ارتباط سقوط شاخص بورس 
با اين موضوع را رد کرد و گفت: اين سوءبرداشــت ناشی از عدم 
دقت حوزه اداری دبيرخانه هيأت دولت بود و اگر چه اين موضوع 
در جلسه 17 ارديبهشــت هيأت وزيران مطرح شد اما تصويب 
نشــد و برای بررســی و اعلام نظر کارشناسی به يک کارگروه و 
کميته  ارجاع شــد و کميته و کارگــروه مذکور اواخر خرداد ماه 
نتيجه بررســی ها را به هيات دولت اعلام کــرد و در واقع زمان 
نهايی تصويب و ابلاغ مصوبه مذکور اواخر خرداد ماه بوده اســت 
و در جلسه 17 ارديبهشت هيأت دولت، هيچ تصميم قطعی در 

ايــن خصوص غير از ارجاع امر به يــک کارگروه و کميته اتخاذ 
نشده بود.

در اين باره »فردين آقابزرگی« کارشناس بازار سرمايه اظهار 
داشت: نرخ خوراک گاز صنايع از 4 هزار تومان به 7 هزار تومان 
افزايش پيدا کرده است و بخش عمده ای از اين آثار درپيش بينی 
سود و زيان شرکت های مصرف کننده از اين خوراک ديده شده 
و به همين دليل p/e برخی از شرکت ها در حدود دو ماه گذشته 

تقريبا کاهش پيدا کرد.
وی ادامه ادامه داد: اما نکته اصلی اين اســت که در زمانی که 
اين تصميمات اتخاذ شــده که رييس شورای عالی بورس يعنی 
آقای خاندوزی، از اعضای شورای عالی بورس يعنی وزير صمت 
و رييس کل بانک مرکزی که در اين جلســه حضور داشــتند، 
چرا در اين باره شفاف سازی نکردند؟ چرا آقای عشقی به عنوان 
دبير شــورای عالی بورس در اين باره شــفاف سازی نکرد و چرا 
پس از وقفه دو ماهه اين تصميــم را اعلام می کنند که تصادفا 
مقطع ابلاغ اين مصوبه همزمان با پيش فروش های شرکت های 

خودرويی بود و اظهار نظرات مسئولان که باعث ريزش بازار شد 
و پس از گذشــت دو ماه مردم متوجه شــدند که موضوع اصلی 

چه بوده است.
اين کارشناس بازار سرمايه گفت: نرخ خوراک عامل بسيار اثر 
گذاری اســت و اگر در همان زمان تعداد زيادی از ذی نفعان از 
اين موضوع مطلع می شــدند به طور تصميمات ديگری را اتخاذ 
می کردند مبنی بر اينکه سهام خود را بفروشند. اما از اين تصميم 

مهم تنها عده  خاصی اطلاع داشتند.
آقابزرگی تاکيد کرد: گفته می شــود تعدادی از حقوقی هايی 
که در آن مقطع نســبت به فروش اقــدام کردند از اين تصميم 
اطلاع داشتند و شرکت های بورسی متصل به برخی از نهادها از 
اين تصميم اطلاع داشــتند و بر اين اساس، در آن زمان تصميم  

گرفته اند که اين منصفانه نيست.
وی ادامه داد: بند 9 و 11 مــاده 7 قانون بازاراوراق بهادار به 
صراحت می گويد که وظيفه سازمان بورس به منظور پيشگيری 
از وقــوع تخلفاتی که منافع ذی نفعان بازار را مخدوش می کند، 
انتشار اطلاعات است اما به راحتی می گويند که سهامداران سيو 
و ذخيره سود کرده اند و شــاخص افت کرده که اصلا اين گونه 
نيست بلکه در واقع برخی از شرکت ها و سهامداران دسترسی به 
اطلاعات خاص داشتند که قرار است سود شرکت های پتروشيمی 

و پالايشی کم شود.
اين کارشناس بازار ســرمايه تاکيد کرد: اين تخلف آشکار و 
واضح است اما متاسفانه مرجع رسيدگی به اين موضوع شورای 
عالی بورس اســت که خود اعضای اين شورا اين ابلاغيه را امضا 
کردند و با يک خلاء قانونی مواجه هستيم به همين دليل است 

که آقايان با شهامت موضوع را تکذيب و انکار می کنند.

رييس کل بانک مرکزی از افزايش پرداخت وام های 
قرض الحسنه ازدواج و فرزند آوری خبر داد و گفت: از 
ابتدای امسال تاکنون 32 و نيم هزار ميليارد تومان وام 
قرض الحســنه ازدواج و 10 همت نيز وام فرزند آوری 

پرداخت شده است.
محمدرضــا فرزيــن در جريان پاســخگويی برخط 
اعضــای هيات دولت ســيزدهم بــه تماس های تلفنی 
شهروندان در مرکز ارتباطات مردمی رياست جمهوری 
حضــور يافت و پاســخگوی طــرح، نظــرات، ايده ها، 
شکايت ها و درخواســت های مردم در حوزه مأموريتی 

خود در اين وزارتخانه شد.
فرزيــن در نخســتين تماس مردمی از مشــهد که 
درباره ضامن برای دريافت وام وديعه مسکن گلايه کرد 
 و گفت: اگر دريافت وام 70 ميليون باشــد يک ضامن 
می خواهد و بيش از يک ضامن خلاف اســت و دســته 
چک هــم نمی خواهدرييس بانــک مرکزی اين را هم 
گفت که اين موضوع را بررسی می کنم و اين اظهارات 
مطرح شــده برخلاف بخشنامه بانک مرکزی است.لازم 
به توضيح اســت که برای دريافت وديعه مسکن مردم 
در ســامانه وزارت راه و شهرسازی ثبت نام می کنند و 
برای تهران 100 ميليون تومان و شهرستان 70 ميليون 

تومان است.
رييس بانک مرکزی در دومين تماس تلفنی از تهران 
که از او درخواست افزايش سقف دريافت پول نقد بيش 
از 200 هــزار تومان را داشــت همچنيــن از دريافت 

کارمزد يا تراکنش گلايه کرده اســت، گفت: کارمزد در 
دنيا نقش اســاس را ايجاد می کند و در کشــور سهم 

کارمزدها در درآمد بانک پايين است.
فرزين در ســومين تماس تلفنی کــه يک کارمند 
نســبت به مشکلات در زمينه استخدام و حقوق و مزايا 
و بيمه بانک ســپه گلايه داشــت، گفت: اين موضوع را 
پيگيری می کنم.فرزين در ادامه مديرعامل بانک ســپه 
را پای خــط آورد و از آن طرف خطاب به اين کارمند 
بانک در آنســوی خط که گلايه داشــت گفت مسايل 
را مطرح کنيد.مديرعامل بانک ســپه در پاســخ درباره 
وضعيت بيمه اين شــهروند گفت که مشکلات بيمه ای 
در خال برطرف شدن است و بيمه درمان شما به قوت 

خود باقی است و جای نگرانی ندارد.
رييس کل بانک مرکزی از افزايش پرداخت وام های 
قرض الحســنه ازدواج و فرزند آوری طی امســال خبر 
داد و گفــت از ابتدای امســال تاکنون 32 و نيم همت 
برای وام قرض الحســنه ازدواج و 10 همت برای فرزند 
آوری پرداخت شده اســت.فرزين اين را هم اعلام کرد 
که بر اين اساس، در بخش وام ازدواج رشد 12 درصدی 
نسبت به مدت مشابه سال قبل  و در بخش فرزند آوری 
رشــد 116 درصدی نســبت به مدت مشابه سال قبل 
را داشــتيم. رييس بانک مرکزی ايــن را گفت که اين 
وام پس از تعيين شــعبه و تکميل مــدارک و با اعتبار 
ســنجی و نهايتا يک ضامن، بايد طی 10 روز بعد از آن 

تسهيلات به حساب متقاضيان واريز شود.

رییس کل بانک مرکزی خبر داد؛

پرداخت ۴۲.5همت وام ازدواج و فرزندآوری از ابتدای امسال

معــاون فناوری های نوین بانک مرکزی خبــر داد؛ کاهش 9۶ درصدی آمار زندانیان چک پــس از اجرای قانون جدید چک
معاون فناوری های نوين بانک مرکزی گفت: تعداد زندانيان مرتبط با چک در سال 1396 روزانه بالغ بر 10 نفر بود اما پس از اجرايی شدن قانون جديد چک با کاهش بيش از 96 درصدی در دوماهه ابتدايی سال جاری به هر سه روز 
يک نفر رسيده است. مهران محرميان درخصوص کاهش قابل ملاحظه زندانيان مرتبط با چک، اظهار داشت: در دو ماهه اول سال 1402، به طور متوسط در هر سه روز تنها يک نفر به جرم چک برگشتی وارد زندان شده است که اين 
رقم در مقايسه با ارديبهشت ماه سال قبل کاهش 43 درصدی را نشان می دهد. اين در حالی است که در سال 1396 و پيش از تصويب و اجرايی شدن اين قانون، تعداد زندانيان چک در هر روز بالغ بر 10 نفر بوده است. به گفته وی، آمار 
زندانيان مرتبط با چک پس از تصويب قانون اصلاح قانون صدور چک در مجلس شورای اسلامی در سال 1397 و اجرايی شدن آن به صورت مرحله ای توسط بانک مرکزی و شبکه بانکی در سال های بعد از آن، به طور متوالی کاهشی 
بوده است. بر اين اساس، يک سال پس از اجرای اين قانون و در سال 1401، آمار زندانيان مرتبط با چک به يک نفر در هر دو روز رسيد و در سال 1402 نيز اين آمار به يک نفر در هر سه روز کاهش يافته است. معاون بانک مرکزی 
گفت: طی سال های گذشته و با آغاز اجرايی شدن اين قانون، روند چک های برگشتی به مبادله ای در سامانه چکاوک نيز با کاهش قابل توجهی مواجه شد. براساس اين گزارش، با توجه به بازگشت اعتبار به چک با اجرايی شدن قانون 
جديد صدور چک و رشد استفاده از چک به عنوان يک ابزار پرداخت، اجرای کامل قانون جديد چک توانسته است نقش بسيار مهمی در کاهش تخلفات اين حوزه از جمله کاهش ميزان زندانيان مرتبط با چک برگشتی داشته باشد.

فردین آقابزرگی، کارشناس بازار سرمایه: اقدام اعضای شورای عالی بورس تخلف آشکار است
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رئيس سازمان پزشکی قانونی استان 
تهران از افزايش آمار مرگ های ناشــی از 
مســموميت با الکل در استان تهران خبر 

داد.
مهدی فروزش در نشست خبری که 
روز گذشــته در اداره کل پزشکی قانونی 
اســتان تهران برگزار شــد، به تشــريح 
آمارهايــی از اقدامــات پزشــکی قانونی 
پرداخت و گفت: در دوماهه ابتدايی سال 
جاری 7213 نفــر در تصادفات رانندگی 
رخ داده در تهران دچار مصدوميت شدند 
که اين آمار در مقايسه با گذشته افزايش 

18.7 درصدی را نشان می دهد.
وی دربــاره متوفيان حوادث رانندگی 
در اين مدت نيز اظهار کرد: 227 نفر در 
فروردين و ارديبهشت ماه سال 1402 در 
تصادفات رانندگی جان خود را از دســت 
دادند که اين تعداد در دو ماهه نخســت 

سال 1401 نيز دقيقا همين تعداد بود.
* افزایــش 36.٨ درصدی مرگ 

ناشی از مصرف الکل در تهران
مديرکل پزشکی قانونی استان تهران 
در پاســخ به پرسشــی درباره آمارهای 
مربوط به مســموميت با الکل در استان 
تهــران گفــت: در دو ماهــه نخســت 
ســال 1401 مجموعا 19 نفــر به دليل 
مســموميت ناشــی از مصرف الکل جان 
خود را از دســت دادند که شــش نفر به 
دليل مصرف اتانول و 13 نفر نيز به دليل 

مصرف متانول بوده است.

وی ادامــه داد: متاســفانه در دو ماه 
نخســت ســال جاری اين آمار با افزايش 
36.8 درصدی در تهران مواجه بود و 26 
مورد فوتی ناشی از مصرف الکل به ثبت 
رسيد که 22 مورد درپی مصرف متانول 
و چهار مورد به دنبال مصرف اتانول بوده 

است.
وی درباره تفاوت ميان اتانول و متانول 
نيز گفــت: اتانول همان الــکل خوراکی 
است که برخی برای سرخوشی هم از آن 
استفاده می کنند اما متانول الکل صنعتی 
و خطرناکی است که مصرف آن مرگ آور 

است.
مديرکل ســازمان پزشــکی قانونی 
استان تهران با بيان اينکه اظهارنظرهای 
پزشــکی قانونی جزو مهمترين اقدامات 
کارشناســی محسوب می شــود، گفت: 
پزشــکی قانونــی بــازوی توانمند قوه 
قضاييه اســت. دو سياست راهبردی و 
اصولی در سازمان پزشــکی قانونی مد 
نظر قرار گرفته اســت تــا در خدمات 

رسانی به مردم تسهيل شود.
مديرکل پزشکی قانونی استان تهران با 
اشاره به خدمات ارائه شده در سال 1401 
گفت: در طی سال گذشته با حدود 243 
هزار و 625 پرونده که نســبت به ســال 
افزايــش 9.3 درصدی داشــته   ،1400
اســت، ارائه خدمات داشــتيم. اين رشد 
ارائه خدمات در ميانگين کشــوری 8.4 
بوده است و اين نشان دهنده تلاش اداره 

کل پزشکی قانونی استان تهران نسبت به 
کشور است.

* آمار نزاع در دو ماهه امسال
وی با اشاره به معاينات نزاع جسمانی 
گفــت: از 243 هزار پرونده که در ســال 
گذشــته بررسی شده اســت، 103 هزار 
و 900 پرونــده مربوط بــه معاينات نزاع 
جسمانی بوده که نسبت به سال 1400، 

رشد 7.7 درصدی را نشان می دهد.
وی درباره آمار نزاع در دو ماهه امسال 
هم گفت: 17هزار و 977 نفر در فروردين 
و ارديبهشت امسال به دليل نزاع به مرکز 
پزشکی قانونی مراجعه کرده اند که رشد 

11.6 درصدی داشته است.

پرونده  هزار  بررسی حدود ۱۵   *
همسرآزاری 

مديرکل پزشکی قانونی استان تهران 
دربــاره همســرآزاری نيز گفــت: از کل 
پرونده های بررسی شده، 14 هزار و 867 
پرونده مربوط به پرونده های همسر آزاری 
بوده است که نسبت به سال 1400، 9.3 
درصد کاهش داشــته اســت. عمده اين 
پرونده ها شامل زنانی است که مورد آزار 
و اذيت جســمانی قــرار گرفته اند ، البته 
مواردی معدود و اندکــی وجود دارد که 

مردان نيز مورد آزار قرار گرفته اند.
وی دربــاره آمــار تصادفــات گفت: 
معاينات مربوط به مصدومان ناشی از نزاع 

و معاينات مربوط به مصدومان ناشــی از 
تصادفــات، حجم بالايــی از پرونده های 
ما را تشــکيل می دهند. در سال گذشته 
از مجمــوع پرونده ها، 42 هــزار و 242 
پرونده درخصوص پرونده های مصدومان 
تصادفات بوده که 16.9 درصد نسبت به 

سال 1400 افزايش داشته است.
فــروزش درباره آمار حــوادث کار نيز 
تصريــح کــرد: 2 هــزار و 941 پرونده 
معاينه بالينی حوادث کار در سال گذشته 
داشــتيم که 13.8 درصد نسبت به سال 

1400 کاهش داشته است.
* عدم موافقت با ســقط درمانی 
430 پرونــده طبق قانــون جوانی 

جمعیت و به ریاست یک قاضی
مديرکل پزشکی قانونی استان تهران 
دربــاره ســقط درمانی گفــت: مجموع 
پرونده هايی که درخصوص سقط درمانی 
تشکيل شده، يکهزار و 646 پرونده مورد 
رســيدگی قرار گرفته است که نسبت به 
ســال 1400، 4.5 درصد کاهش داشته 
اســت. همچنين از بين اين پرونده های 
تشکيل شــده با هزار و 222 مورد سقط 
درمانی موافقت شده است و حدود 430 
پرونده با عدم موافقت ســقط توسط تيم 
پزشکی قانونی که براساس قانون جوانی 
جمعيت به رياست يک قاضی تشکيل می 

شود، مواجه بوده است. 
وی دربــاره مرگ های ناشــی از برق 
گرفتگی گفت: در سال 1401، در مجموع 

125 پرونده مربوط به متوفيان ناشــی از 
برق گرفتگی داشــتيم که نسبت به سال 
1400 تفاوتی نداشــته است. همچنين 
درخصوص پرونده های متوفيات ناشی از 
غرق شــدگی در سال گذشته 77 پرونده 
مورد بررسی قرار گرفته که نسبت به سال 
1400، 13 درصد بوده است. درخصوص 
مرگ ناشی از مسموميت با گاز منوکسيد 
کربن نيز يکی از موضوعاتی اســت که به 
سازمان پزشــکی قانونی ارجاع داده می 
شود و در سال گذشــته 113 پرونده در 
اين خصوص تشــکيل شــد که در سال 
1400، 184 مــورد بوده که 38.6 درصد 

کاهش داشته است.
* رشــد ۲4 درصــدی پرونده  

مرگ های ناشی از سوختگی 
مديرکل پزشکی قانونی استان تهران 
درباره پرونده های ناشی از سوختگی نيز 
اظهار کرد: در ســال گذشته 361 مورد 
مرگ ناشــی از ســوختگی بررسی شده 
اســت که نسبت به ســال 1400، رشد 

24.9 درصدی داشته است.
به گفتــه وی در مجمــوع معاينات 
اجســاد ارجاع شده در ســال 1401 به 
سالن تشــريح شــامل 14 هزار و 538 
پرونده متوفيان بوده که در سال 1400، 
14هــزار و 650 بوده اســت که 8 دهم 
درصد کاهــش داشــته ايم در حالی که 
اين ميزان در ميانگين کشور پنج درصد 

افزايش داشته است.

سخنگوی شورای شهر تهران:

 ایجاد فضای جایگزین
 برای دستفروشان اشتباه است

سخنگوی شورای شهر تهران 
اعــلام کرد کــه ما بايــد اقدام 
قاطعانه ای برای دست فروشی 
و سد معبر در مناطق شهر بويژه 

حريم تئاتر شهر انجام دهيم.
نادعلــی در تذکر  عليرضــا 
پيش از دســتور خود در جلسه 
امروز شورای شهر تهران ضمن 
محکوم کردن به آتش کشيدن 
قرآن کريم در کشور سوئد، بيان 
کرد: چندين بار در صحن شورا 
و در گفت و گو با رســانه ها در 
خصوص ساماندهی حريم تئاتر 
شــهر صحبت کرديم و ساليان سال اين مشکل در محوطه تئاتر شهر وجود 
دارد و آسيب های اجتماعی زيادی در اين فضا ديده شده و شهرداری منطقه 

11 و سازمان زيباسازی پس از مدتها طرحی خوب را ارائه داده اند.
وی با بيان اينکه پس از جلسه ای که با مناطق 11، 6، شرکت ساماندهی 
مشاغل و شرکت شهربان و حريم بان داشتيم، برخی دوستان فکر می کردند 
ايجاد سازه های موقت برای بساط گستران قابل گذشت است، يادآور شد: ما 
وضعيتی ايجاد کرده ايم که حالا شــهردار منطقه 11 در صحنه حضور پيدا 
می کند و دادستانی و پليس نيز وارد عمل شده و به کمک مديريت شهری 

آمده است.
نادعلی تأکيد کرد: اصالتا اين حرف که مسئولين شهرداری می گويند ما 
موظف به ايجاد فضای جايگزين برای دستفروشان هستيم، اشتباه است. در 
منطقه يک و 19 دوستان اين امتحان را انجام دادند و فضايی برای ساماندهی 
در نظر گرفتند اما دست فروشان نيامدند و اگر چنين فکر کنيم، طبعا ترجيح 
می دهند بدون ماليات بيايند و بساط کنند و سود خود را ببرند. ما بايد اقدام 

قاطعانه ای برای دست فروشی و سد معبر در مناطق شهر انجام دهيم.
سخنگوی شورای اسلامی شهر تهران خاطرنشان کرد: در فضاهايی که در 
طول زمان طولانی شــاهد دست فروشی رها شده بوده ايم نمی توانيم بدون 

طراحی و اقدام قاطعانه کاری برای آن انجام دهيم.

خبرگزاری رويترز می گويــد: آژانس بين المللی 
تحقيقــات ســرطان وابســته به ســازمان جهانی 
بهداشت )WHO( در گزارش ماه آينده خود، يک 
شيرين کننده مصنوعی موسوم به »آسپارتام« را در 

فهرست مواد »احتمالا سرطان زا« قرار خواهد داد.
بــه گزارش يورونيوز، بالاترين مرجع بهداشــتی 
جهان وابسته به سازمان ملل قرار است تصميم خود 
را در خصوص شــيرين کننده مصنوعی »آسپارتام« 

روز 14 ماه ژوئيه به صورت رسمی اعلام کند.
آسپارتام که يکی از رايج ترين شيرين کننده های 
مصنوعی جهــان محســوب می شــود، عمدتا در 
نوشابه های رژيمی کوکاکولا، پپسی و همينطور ديگر 
محصولات خوراکی نظير برخــی آدامس ها کاربرد 

دارد.
مطابق گــزارش منابع آگاه، تصميم برای معرفی 
اين ماده به عنوان »احتمالا سرطان زا برای انسان« 
در نشســت ماه ژوئن کارشناســان خارجی آژانس 
بين المللی تحقيقات ســرطان وابســته به سازمان 

جهانی بهداشت گرفته شده است. 
اين کميته بررسی می کند که آيا ماده ای می تواند 
يک خطر بالقوه محسوب شود يا نه، اما درباره اينکه 
فرد چه مقدار از يک محصــول را می تواند با خيال 

راحت مصرف کند اظهارنظری نمی کند.
با اين حال تصميمات مشــابه توســط اين نهاد، 
پيش تر در مــواردی باعث ايجــاد نگرانی در ميان 
مصرف کنندگان و شکايت های متعاقب قضايی شده 

است.
در سال 1981 اين نهاد مصرف محدود آسپارتام 
را مجاز اعلام کرده بود. بنابر اين دستورالعمل، يک 
فرد بالغ با وزن متوسط 60 کيلوگرم بايد روزانه بين 
12 تا 36 قوطی نوشــابه رژيمی بنوشــد )بسته به 
مقدار آســپارتام موجود در نوشيدنی( تا در معرض 

خطر سرطان قرار  گيرد. 
ســازمان های ناظر در حوزه ســلامت در ايالات 
متحده و اروپا برای ســال ها همين دستورالعمل را 

قابل اجرا می دانستند.
ســخنگوی آژانس تحقيقات ســرطان سازمان 
جهانی بهداشــت گفته است تصميم تازه اولين گام 
اساسی برای درک ســرطان زايی اين ماده است. او 
اضافه کرد که وظيفه کميته مواد افزودنی اين نهاد 
ارزيابی خطر اســت تا احتمال بروز يک نوع آسيب 
)مانند سرطان( در صورت قرار گرفتن در معرض آن 

مشخص شود.
اين درحاليست که ناظران می گويند تصميم اخير 
می تواند موجب سردرگمی در ميان توليدکنندگان 
مواد خوراکی شــود، چراکه احکام اين نهاد معمولا 

تاثير به سزايی بر بازارهای مواد غذايی دارند.
پيش تــر يک تصميم اين نهــاد درباره »احتمالا 
ســرطان زا« خوانــدن علف کش »گلايفوســيت« 
بحث هــای فراوانــی را برانگيخت و بــه رغم اينکه 
نهادهايی نظير ســازمان ايمنی غذای اروپا آن را به 
چالش کشيدند، شرکت های سازنده را دچار مشکل 

کرد.
بــرای مثال شــرکت بايــر آلمان کــه چنين 
علف کشــی را توليد می کرد، در سال 2021 مجبور 
شد به مشــتريانی که علت سرطان خود را استفاده 
از محصول اين شــرکت عنوان کرده بودند خسارت 

بدهد.
آژانس بين المللی تحقيقات سرطان نيز به دليل 
به صدا درآوردن زنگ خطر بی مورد عليه اســتفاده 
از موادی که مصرفشان اجتناب ناپذير است، با انتقاد 

مواجه شده است.
اين ســازمان از چهار سطح مختلف طبقه بندی 
شامل »سرطان زا، احتمالا سرطان زا، بالقوه سرطان زا 

و غيرقابل طبقه بندی« استفاده می کند. پيش تر نيز 
اقدامات ديگر اين سازمان از جمله قرار دادن گوشت 
قرمز در رده »بالقوه ســرطان زا« و تلفن های همراه 
در طبقه  »احتمالا سرطان زا« بحث برانگيز شده بود.

هرچند فرانســيس هانــت وود، دبيرکل انجمن 
بين المللی شــيرين کننده ها و يکی از منتقدان اين 
تصميم در واکنش به اين خبر مدعی شــد: آژانس 
بين المللی تحقيقات ســرطان يک ســازمان ايمنی 
غذايی نيســت. بررسی آنها در مورد آسپارتام از نظر 
علمی جامع محســوب نمی شود و تصميمات آن بر 
اساس تحقيقات به شدت بی اعتبار گرفته شده است.

آسپارتام در ســال های گذشته به طور گسترده 
مورد مطالعه قرار گرفته است.

در سال 2022 ميلادی يک مطالعه ای در فرانسه 
روی 100 هزار بزرگسال نشان داد افرادی که مقادير 
بيشــتری از شــيرين کننده های مصنوعی از جمله 
آســپارتام مصرف می کنند، کمی بيشتر در معرض 

خطر ابتلا به سرطان هستند.
هرچنــد اين مطالعه نتوانســت ثابــت کند که 

آسپارتام باعث افزايش خطر سرطان می شود.
آژانس بين المللی تحقيقات ســرطان گفته است 
برای بررسی ماه ژوئن خود 1300 مطالعه را ارزيابی 

کرده است.

عضو هیأت رئیسه کمیسیون بهداشت: 

 مشکل دارو حل نشود
 به یک بحران تبدیل می شود

بندپی عضو هيأت رئيسه کميسيون بهداشــت و درمان درباره اين که برخی 
می گويند تعداد دارو های کمياب به بيش از 200 قلم رســيده است، گفت: هفته 
پيش در جلســه ای که در اين خصوص تشــکيل شــد، وزير تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی و معاونين شــان، وزير بهداشت و درمان و معاونين شان، رئيس سازمان 
برنامه و بودجه، نماينده و معاون بانک مرکزی، مرکز پژوهش های مجلس، ديوان 
محاسبات، سازمان بازرسی و همين طور همکاران وزارت اطلاعات و اطلاعات سپاه 
حضور داشتند و همه اذعان داشتند اگر راه چاره ای انديشيده نشود، ممکن است 
اين مساله به يک بحران اجتماعی، سياسی، اقتصادی، بهداشتی و درمانی تبديل 

شود.
محمدعلی بندپی  درباره اين کــه برخی می گويند تعداد داروهای کمياب به 
بيش از 200 قلم رسيده است، گفت: هفته پيش در جلسه ای که در اين خصوص 
تشــکيل شــد، وزير تعاون، کار و رفاه اجتماعی و معاونين شان، وزير بهداشت و 
درمان و معاونين شــان، رئيس ســازمان برنامه و بودجــه، نماينده و معاون بانک 
مرکزی، مرکز پژوهش های مجلس، ديوان محاسبات، سازمان بازرسی و همين طور 
همکاران وزارت اطلاعات و اطلاعات ســپاه حضور داشتند و همه اذعان داشتند 
اگر راه چاره ای انديشــيده نشود، ممکن است اين مساله به يک بحران اجتماعی، 

سياسی، اقتصادی، بهداشتی و درمانی تبديل شود.

اين عضو کميســيون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی ادامه داد: يک 
بحث اين بود که بيمارستان های ما بخش عمده طلب های شان را از سازمان تامين 
اجتماعی دريافت نکرده بودند، ســازمان تامين اجتماعی هم اعلام می کند چند 
ده برابــر بدهکاری هايم از دولت طلب دارم و بايــد دولت طلب های من را بدهد. 
اين که کدام وزارتخانه مقصر است؟ وزارت بهداشت، اقتصاد، رفاه و تامين اجتماعی، 
سازمان های بيمه گر، بانک مرکزی و يا سازمان برنامه و بودجه ممکن است برای 
ما مهم باشد اما برای مردم مهم نيست؛ مردم دارو های خودشان را به اندازه کافی 

می خواهند.
وی ادامه داد: در بازديد هفته پيش در يکی از بيمارســتان های شــهرمان در 
اورژانس مشــاهده کردم بچه ای بستری شده است، گفتم چه اتفاقی افتاده است؟ 
گفت تب کردم و استفراغ می کنم، گفتم با چه کسی آمدی؟ گفت با پدرم آمده ام. 
گفتم پدرت کجاســت؟ گفت پدرم رفته دارو بگيرد، ببينيد در بخش اورژانس در  
طول 44 سال گذشــته حتی در زمان جنگ ما چنين شرايطی را نداشتيم، يک 
بچه يا بيماری را همراهان به بيمارستان بياورند و تحويل دهند بعد تازه خودشان 
در آن بــاران دنبال دارو از ايــن داروخانه به آن داروخانــه بروند و اين آغاز يک 
بحران بسيار جدی است. وی افزود: ما متاسفانه چو فردا شود فکر فردا کنيم، من 
هميشــه می گويم پيشگيری تنها در بهداشت و درمان نيست که مقدم بر درمان 
بايد باشد. در همه جا، در بحران های اجتماعی و سياسی و در همه جا پيشگيری 
مقدم بر درمان اســت. در آن جلسه ماحصل اين شــد که روز شنبه ) 3 تير(  3 
هزار ميليــارد تومان از بدهی تقريباً 9 هزار ميليــارد تومانی تامين اجتماعی به 
بيمارستان های وزارت بهداشت و عمدتاً مطالبات بيمارستان ها پرداخت شود که 
آنها بتوانند مطالبات شرکت های توليدکننده و تامين کننده دارو را پرداخت کنند. 
خوشــبختانه يک بخش عمده اش پرداخت شد و بخش ديگری را گفته اند در ماه 

جديد پرداخت می شود
محسنی بندپی با بيان اين که اگر تنها دليل عدم وجود يا کمبود داروی بيماران، 
بدهکاری بيمارستان ها به شرکت های دارويی باشد بايد مرتفع شود، اظهار داشت: 
اما اصل قضيه اين نيست. يک بخش عمده مساله، عدم توليد دارو به اندازه کافی 
اســت، به خاطر اينکه قيمت تمام شده داروها بيش از آن چيزی است که برايش 
قيمت دستوری می گذارند. مثل يک مجموعه است که وقتی اتفاق ناگواری بيفتد 
پشتش اتفاقات بد هم می افتد. وقتی دارو نرخ تمام شده ا ش قيمت نمی گيرد خود 
به خود يا توليد نمی شود يا اگر توليد شود احتکار می شود اگر احتکار نشود قاچاق 
می شود. مجموعه کارهايی که اتفاق می افتد مانند مثال خشت اول چون نهد معمار 
کج اســت اين موضوع را کميســيون به طور جدی در دستور کار دارد و ان شاالله 

بتوانيم پيگيری جدی کنيم.

هشدار سازمان جهانی بهداشت در مورد شیرین کننده مصنوعی در نوشابه های رژیمی

وزيــر دادگســتری با اشــاره به 
محورهــا و مباحث مطرح شــده در 
هفتمين همايش سراســری طب و 
قضا گفت: مبحث تغيير جنســيت 
يکی از محورهای مورد بررسی در اين 
همايش بود که موضوعی بسيار مهم 
و قابل توجه است و برای رسيدن به 
راهکاری اساسی در اين مورد نيازمند 

قوانين مشخص هستيم.
بــه گزارش ســازمان پزشــکی 
قانونی کشور، امين حسين رحيمی 
هفتميــن  اختتاميــه  مراســم  در 
همايــش سراســری طــب و قضا، 
گفــت: ماحصل برگــزاری همايش 
طــب و قضا موجب می شــود که 
پزشکی قانونی کار خود را به شکل 
بهتری انجام دهد و آرای بهتری نيز 

در محاکم صادر شود.
رحيمــی بــا تأکيد بــر اهميت 
آرا و نظرات کارشناســی پزشــکی 
قانونی در پرونده های قضايی اظهار 
داشت: بخشــی از کار و مسئوليت 
وزارت دادگســتری پرداخــت ديه 
اســت بنابرايــن دقــت پزشــکان 
پزشکی قانونی در امر پرداخت ديه 
و ارائه گزارش پزشــکی بسيار مهم 
است چرا که ديه های افراد مطابق 
با نظر کارشناســی پزشکی قانونی 

تعيين می شود.
وزير دادگستری در ادامه با اشاره 
به محورها و مباحث مطرح شده در 
هفتمين همايش سراسری طب و قضا 
تصريح کرد: مبحث تغيير جنســيت 
يکی از محورهای مورد بررسی در اين 

همايش بود که موضوعی بسيار مهم 
و قابل توجه است و برای رسيدن به 
راهکاری اساسی در اين مورد نيازمند 

مقرره و قوانين مشخص هستيم.
وی افــزود: در قانــون در موضوع 
تغيير جنســيت صرفا بــه اين حد 
بســنده شده که رسيدگی به امورات 
تغيير جنســيت در حوزه اختيارات 
دادگاه های خانواده است، در حاليکه 
اگر در اين رابطه نياز به تصويب قانون 
و آيين نامه است وزارت دادگستری 
اين آمادگی را دارد که موضوع را در 
وزارت دادگستری بررسی و پيگيری 

کند.
وزير دادگستری به موضوع بيمه 
بدون مقصر به عنوان يکی ديگر از 
محورهای همايش نيز اشاره کرد و 

افزود: از آنجا که ممکن است فردی 
اقدام پزشــکی دچار  اثر يــک  در 
آسيب شــود، در حالی که قصوری 
اتفاق نيفتاده، لازم اســت نسبت به 
راه اندازی بيمــه بدون مقصر برای 
جبران خســارت چنيــن بيمارانی 

اقدام شود.
رحيمی خاطرنشــان کرد: وزارت 
دادگستری می تواند متولی پيگيری 
ايجــاد بيمه بدون مقصر شــود تا با 
همکاری دولت و شــرکت های بيمه 
بتــوان کار را در صورت امکان بدون 
مصوبه قانونــی و در قالب آيين نامه 
ای در برنامه هفتم توســعه دنبال و 

اجرايی کرد.
وی در بخش ديگری از ســخنان 
خــود با اشــاره به بودجــه محدود 

پزشکی قانونی اظهار داشت: پزشکی 
قانونی با وجود کار بســيار مهم و در 
عين حال ســخت و دشوار از حداقل 
امکانات برخوردار اســت و به دليل 
کمبودهای بودجه ای در برخی مراکز 
با مشــکلات زيادی مواجه است که 
اميدواريم بودجه اين سازمان بهبود 

يافته و ارتقا يابد.
وی بــا بيان اينکه بــه طور کلی 
بودجه قوه قضاييه و ســازمان های 
تابعــه آن محدود اســت، گفت: به 
دنبال اين هستيم تا در برنامه هفتم 
وضعيت بودجه و مالی دســتگاه قضا 

بهبود يابد.
وزير دادگستری در بخش ديگری 
از ســخنان خود با تبريک هفته قوه 
قضاييه و گراميداشــت ياد و خاطره 

شهيد بهشتی و ياران باوفای ايشان 
گفت: شهيد بهشتی از ارکان انقلاب 
و دارای شــخصيتی چند وجهی بود 
و در مدت کوتاهی که عهده دار اين 
مسئوليت بود اقدامات مهمی در قوه 

قضاييه انجام داد.
وزير دادگســتری ادامــه داد: در 
آن زمــان در کار شــهيد بهشــتی 
کارشکنی های زيادی می شد اما وی 
با تســلط خاص خود کار را ادامه داد 

و پيش برد.
وی با بيان اينکه شــهيد بهشتی 
عدالت و انصــاف را رعايت می کرد، 
گفت: رويکردی که شهيد بهشتی در 
قوه قضاييه به وجود آورد باعث ايجاد 

تحول در دستگاه قضايی شد.
رحيمی با اشــاره به اينکه شهيد 

بهشــتی برای اصلاح قوانين دستگاه 
قضا تلاش بســياری کــرد و اهتمام 
و توجه ويژه ای بــه موضوع امنيت 
قضايی داشت، تصريح کرد: منظور از 
امنيت قضايی آن است که افرادی که 
جرمی مرتکب شده اند، بدانند حتما 
مرجعی با جرايم آنان برخورد خواهد 
کــرد و از طرفی کســانی که کاری 
خلاف قانــون انجام نداده اند همواره 

در راحتی و آسايش باشند.
وزيــر دادگســتری بــا تأکيد بر 
توسط  قضايی  دســتگاه  ساماندهی 
شــهيد بهشــتی اظهار کرد: ايجاد 
پليس قضايی و دانشگاه علوم قضايی 
از اقدامات بسيار مهم و مفيد شهيد 
بهشتی بود که متاسفانه در سال های 
بعــد از آن پليس قضايی با نيروهای 

انتظامی ادغام شد که اشتباهی بزرگ 
بود و اکنون بعد از گذشــت سال ها 
ضرورت احيــای پليس قضايی برای 
پرداختن به مسائل تحقيقاتی پرونده 

ها به خوبی احساس می شود.
اهميــت  خصــوص  در  وی 
دانشــگاه علوم قضايــی نيز گفت: 
تربيت  قاضــی  ای  گونه  بــه  بايد 
کنيم تا در تمام جهات مورد تاييد 
بايد  قاضی  گزينش  موضوع  باشد، 
بيــش از پيش مــورد توجه واقع 
شــود و بايد قضات فقط از طريق 
شوند  قضايی جذب  علوم  دانشگاه 
و هر کس که تمايل به فعاليت در 
منصب قضا دارد حداقل بايد ســه 
سال در اين دانشگاه درس بخواند 

و آموزش های لازم را ببيند.

وزیر دادگستری: درباره تغییر جنسیت نیازمند قوانین مشخص هستیم

مدیرعامل سازمان آتش نشانی تهران اعلام کرد؛ بیشتر ساختمان های ناایمن بحرانی »دولتی« است
مديرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ايمنی شهر تهران از تلاش اين سازمان برای کاهش ساختمان های ناايمن دارای وضعيت بحرانی به 70 ساختمان تا پايان سال جاری خبر داد. قدرت الله محمدی در حاشيه يکصد 
و پنجاه ونهمين جلسه علنی شورای اسلامی شهر تهران با حضور در جمع خبرنگاران در خصوص روند ايمن سازی ساختمان های ناايمن در شهر تهران گفت: در تهران 129 ساختمان ناايمن دارای وضعيت بحرانی مورد 
شناسايی قرار گرفت که با توجه به پيگيری ها از طريق تذکراتی که به مالکين ساختمان ها داده شد درحال حاضر تعداد اين ساختمان ها به 93 ساختمان کاهش پيدا کرد که از اين تعداد نيز بيشتر اين ساختمان ها دولتی 
هستند. وی افزود: در حدود دو ماه ديگر آمار جديدی از روند ايمن سازی و همچنين شناسايی ساختمان های ناايمن تهيه خواهد شد ولی در تلاش هستيم تا پايان سال تعداد اين ساختمان ها را به 70 ساختمان کاهش 
دهيم. مديرعامل سازمان آتش نشانی و خدمات ايمنی شهر تهران در پاسخ به سوالی در خصوص پاساژ مهستان در محدوده ميدان انقلاب با اشاره به اينکه اين ساختمان جزو ليست ساختمان های ناايمن است، افزود: پاساژ 
مهستان يکی از ساختمان های بحرانی است که با توجه به حجم تردد و کاربری آن پرخطر محسوب می شود. چندين بار از سوی سازمان آتش نشانی به اين ساختمان تذکر داده شده ولی متاسفانه پيشرفت اجرای ضوابط در 
آن محسوس نيست. اميدواريم مالک اين ساختمان پای کار بيايد. البته موضوع را به قوه قضائيه اعلام کرديم و برای اين ساختمان در قوه قضائيه پرونده تشکيل شده است. محمدی تاکيد کرد: اميدواريم با توجه به ظرفيت 

ايجاد شده و تجربه ای که در طی سال های گذشته کسب شده است تا پايان سال تعداد ساختمان های ناايمن به 70 ساختمان کاهش پيدا کند.

رئیس سازمان پزشکی قانونی استان تهران خبر داد؛

افزایش مرگ های ناشی از مصرف الکل در تهران

خبر

خبر
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رئيــس ســتاد مرکزی ثبــت نام 
و  آمــوزش  وزارت  دانش آمــوزان 
پــرورش، با پيش بينی اينکه امســال 
تعداد دانش آمــوزان مدارس قريب به 
17 ميليون نفر اســت، گفت: امسال 
مدرســه »شــعاع محدوده« در نظر 
گرفته شده است تا دانش آموزانی که 
نزديک يک مدرسه هستند اما منطقه 
محل ســکونت آنها با منطقه آموزش 
و پرورشی آن مدرسه يکسان نيست، 

بتوانند در آن مدرسه ثبت نام کند.
در  هاشــمی  مجتبــی  ســيد 
نشســت خبری بــا موضــوع فرايند 
ثبــت نام مدارس در ســال تحصيلی 
1403ـ1402، اظهار کرد: از آنجا که 
سال قبل قريب به 16ميليون و 500 
هــزار دانش آموز داشــتيم و با توجه 
بــه اينکه ما بايد آمار را دســت بالاتر 
بگيريم تا آمادگی ثبــت نام و جذب 
بيشتر داشته باشيم لذا برآورد امسال 
اين اســت که قريب بــه 17 ميليون 
دانش آموز داشته باشيم. هرچند اين 
امر طبق متغيرهای مختلف از جمله 
تغييرات  دســتخوش  اتباع  مهاجرت 

می شود.
وی در بخش ديگر ســخنان خود 
تصريح کرد: امســال برای اين مشکل 
که تا کنون خانواده ها نمی توانســتند 
دانــش آموز خود را در مدارســی که 

در بين دو منطقــه آموزش و پرورش 
مستقر بود ثبت نام کنند، تدبير کرديم 
و در دســتورالعمل خــود آورديــم و 
ســتادهای ثبت نام در سطح استان و 
مناطق را ملزم کرديم تا با جلســه ای 
که برای هماهنگی تشکيل می دهند، 
مدرسه را »شعاع محدوده« و نه مرز و 
تقاطع تعيين کنند. مدرسه شعاع باشد 
تا خانواده هــا بتوانند ثبت نام کنند و 
ايــن امر به مناطق و ســتاد ثبت نام 

استان تکليف شده است.
میان پایه ها  خودکار  ثبت نام   *
در مدرســه محل تحصیل بعد از 

دریافت کارنامه قبولی 
هاشمی با بيان اينکه قريب به 13 
ميليون و 500 هزار دانش آموز ما در 
ميان پايه تحصيــل می کنند، درباره 
ثبت نام اين دانش آموزان نيز توضيح 
داد: باهماهنگی هايی که در ستاد ثبت 
نام انجام شــده، مقرر اســت ثبت نام 
ميــان پايه ها با درج نمره قبولی پايان 
ترم دانش آموز بــه صورت خودکار و 
الکترونيکی در پايــه بالاتر در همان 

مدرسه انجام شود.
* ثبت نــام در نزدیک تریــن 
مدرسه به محل سکونت ثبت شده 
در سامانه املاک یا محل اشتغال 

والدین
رييس ستاد ثبت نام مدارس ادامه 

داد: دانش آمــوزان مبتنی بر آدرس 
محل سکونت ثبت شــده در سامانه 
امــلاک می تواننــد در نزديک ترين 
مدرســه به محل ســکونت ثبت نام 
کنند. همچنين می توانند به مدرســه 
نزديک محل اشــتغال پــدر يا مادر 
نيز ثبت نام کننــد و محدوده بندی 
طوری تعريف شــده کــه دانش آموز 
بتواند درنزديک ترين مدرسه به محل 
سکونت يا اشتغال پدر و مادر ثبت نام 

کنند.
* ارائــه »کارنامــه« در قبال 

»پول«، ممنوع
وی درباره ثبت نامی های پايه هفتم 
نيز تصريح کرد: ثبت نام پايه هفتم از 
يک تير شــروع شده است. آمار نهايی 
مربوط به روز گذشــته نشان می دهد 
ثبت نــام قطعی 502 هــزار و 613 
دانش آمــوز در دو پايه اول ابتدايی و 
هفتم انجام شــده است. مجموعا 81 
هزار و 802 نفر از اين تعداد مربوط به 
ثبت نامی های پايه هفتم و باقی مربوط 
به پايه اول اســت. ثبت نام اين تعداد 

قطعی شده است.
وی درباره مبالغی که بعضا مدارس 
از خانواده هــا دريافت می کنند، اظهار 
کرد: مشــارکت دادن اوليــاء در اداره 
مدرســه هنر و مهارت مديريتی است 
اما اينکــه در زمان ثبت نام مدارس از 

خانواده هــا مبالغ مالی بگيرند به هيج 
وجه از ديد آموزش و پرورش رسميت 
ندارد. بايد تلاش شــود بــا مصوبه و 
مديريتی که انجمــن اولياء و مربيان 
انجام می دهند و نظارتی که بر انجمن 

وجود دارد، اين کار امکان پذير باشد.
هاشــمی در عين حال تاکيد کرد: 
هيچ مدرسه ای نمی تواند ارائه کارنامه 
را در مقابــل پرداخت مالی قرار دهد. 
همچنين حضور دانــش آموزان برای 
ثبت نام لازم نيســت و پــدر يا مادر 
می تواننــد ثبت نام را به تنهايی انجام 

دهند.
وی در بخش ديگر ســخنان خود 
دربــاره نحوه ثبت نام امســال دانش 
آموزان، افزود: اساســا امسال ثبت نام 
را به دو بخش تقســيم کردی؛ بخش 
اول مربوط به دانش آموزان ميان پايه 
اســت. در اين بخش بــه دليل اينکه 
اطلاعــات و آمار دانش آموزان به طور 
کامل در ســامانه آمــوزش و پرورش 
وجود دارد و نيز مدرسه هم نسبت به 
دانش آموز شــناخت دارد و مدارک و 
مستندات آن نيز وجود دارد، ثبت نام 
آسان انجام می شــود و خودمان برای 
ميان پايه ها ثبت نام را انجام می دهيم.

نام وروديها  هاشــمی درباره ثبت 
نيز توضيــح داد: ثبت نــام پايه اول 
موکــول به متغيرهــا از جمله پايگاه 

سنجش سلامت است. عزيزان امسال 
عملکرد درخشانی را در حوزه سازمان 
اســتثنايی داشــتند و موفق شــدند 
بحث آغاز به کار ســنجش سلامت را 
شروع کنند. ســال گذشته اين اتفاق 
از ارديبهشت ماه افتاد و امسال از آذر 
سال قبل رخ داد چراکه نگرش اينگونه 
بود تا در بحث ثبت نام شرايط طوری 
فراهم شــود که ســال تحصيلی را با 
خيال راحت آغاز کنيم. بيش از يک و 
نيم ميليون دانش آموز در فرايند ثبت 
نام پايگاه ها شــرکت کردند و کارشان 

پايان يافته است.
رئيس رئيس ستاد مرکزی ثبت نام 
دانش آموزان وزارت آموزش و پرورش 
با بيان اينکه قريب به 50 هزار نفر در 
صف انتظار پايگاه ســنجش سلامت 
هســتند و با توجه به شرايط مختلف 
فرهنگی و اجتماعی کم کم به تعداد 
افرادی که ســنجش را انجام داده اند 
اضافه می شــود، عنوان کرد که خيلی 

نگرانی در اين زمينه نداريم.
هاشــمی تاکيد کرد: طوری برنامه 
ريــزی کرديم تا قريــب به 4 ميليون 
دانش آموزی که در شــرايط استقرار 
ثبت نام باقی می مانند، طوری در پايه 
های ورودی مديريت شــوند که مردم 
اذيت نشــده و بتوانند ثبت نام خود را 

دقيق داشته باشند.

وی دربــاره فرآيند نظارت بر ثبت 
نام ها طی سال گذشته نيز يادآور شد: 
سال گذشــته فرايند نظارت ما چند 
بخش بود. يک بخش بر اين مبنا بود 
که پس از تبيين و توجيه و سياســت 
گذاری سطح کشور بتوانيم از نزديک 
به فرآيندها نظارت کنيم. بخش ديگر 
نظارت ســامانه ای است که بر مبنای 
عملکرد ستادها بود که طبق آن آمار 
ثبت نام به تفکيک مدرســه، استان و 
منطقه قابل شناسايی است و می توان 
از اين طريــق گزارش هايی را گرفت. 
سال گذشــته برای اولين بار توسعه 
نظارت سامانه ای و مردمی را داشتيم. 
20 درصد مدارس را طی ســال قبل 
ملزم کرديم به QR کد متصل شوند 
و با اين اتصال هشــت ســوال از فرد 
پرسيده می شد و والدين می توانستند 
با داده هايی کــه به آموزش و پرورش 
ارســال می کردند، مســائل را مطرح 

کنند.
 رئيس ســتاد مرکــزی ثبت نام 
دانش آموزان وزارت آموزش و پرورش 
تاکيد کرد: امسال 100 درصد مدارس 
بايد رمزينه يا QR کد را نصب کنند. 
يک پروتکلــی را در اين زمينه فراهم 
کرديم تا حتما در معرض ديد والدين 
باشــد و والدين بتوانند مسائل خود را 
مطرح کنند. از ســوی ديگر بازرسين 

در سطح کشور برای بازرسی مراجعه 
می کنند. سال گذشته 9579 مدرسه 
در حوزه ســتاد بررســی شــد و در 
مناطق 69 هزار 260 مدرســه بازديد 
شــد. مجموعا می توان گفت 78 هزار 
و 839 مدرســه طی سال قبل بازديد 
شد. سال قبل 1705 مدرسه به دليل 
اينکه مقــررات را رعايت نکرده بودند 
شناسايی شدند. هدف گذاری امسال 
ما اين اســت که 100 درصد مدارس 

بازديد شوند.
به گفته هاشمی، طی سال گذشته 
از 398 هــزار و 297 فرد در خصوص 
تخلفات ثبت نام مدارس نظرســنجی 
ميدانی انجام و قريب به 21 مساله در 

مدارس شناسايی شده است.
* مدارس فقــط حق دریافت 
پول کتاب و بیمــه  دانش آموزی 

دارند 
وی در خصوص دريافت های مالی 
مدارس از خانواده ها به هنگام ثبت نام 
نيز توضيح داد: در بحث پرداخت مالی 
مدارس را بايد بــه دو بخش مجاز به 
دريافت وجه و غيــر مجاز به دريافت 
وجه تقســيم کرد. بخشی از مدارس 
حق دريافت وجه بــه جز پول کتاب 
و بيمــه را دارند و برخی ديگر ندارند. 
می توانند  خانواده هــا  امســال  حتی 
انفرادی ثبت نام کتاب را انجام دهند 

و پــول کتب را به مدرســه ندهند و 
هزينه بيمه دانــش آموز نيز 30 هزار 
تومان اســت. خانواده هــا به مدارس 
دولتی عادی به جز اين مبالغ ياد شده، 
هيچ وجه ديگری لازم نيست پرداخت 

کنند.
* مدارس دولتی، هیات امنایی 
و نمونه دولتی حق دریافت شهریه 

در هنگام ثبت نام ندارند
رئيس رئيس ستاد مرکزی ثبت نام 
دانش آموزان وزارت آموزش و پرورش 
با اشــاره به اينکه مــدارس عادی و 
دولتی، هيــات امنايی و نمونه دولتی 
حق دريافت شهريه در هنگام ثبت نام 
ندارند، افزود: مدارس هيات امنايی و 
نمونه دولتی تعاريفی دارند. مبالغی را 
طی سال دريافت می کنند که پس از 
استقرار ارکان مدرسه از جمله اولياء و 

مربيان قابليت وصول دارد.
وی افزود: ســال قبل از 10 هزار و 
681 مدرسه غير دولتی بازديد کرديم. 
مدارس غير دولتی اما به هنگام ثبت 
نام شهريه مصوب را دريافت می کنند. 
مدارس ســمپاد نيز تحت عنوان حق 
الثبت می توانند وجوهی دريافت کنند 
که ميزان آن يک دوم ميانگين مدارس 
غيــر دولتــی آن منطقه بايد باشــد. 
مدارس شاهد نيز تحت عنوان کمک 
سرانه مجاز به دريافت شهريه هستند.

رئیس ستاد مرکزی ثبت نام دانش آموزان آموزش و پرورش تشریح کرد؛ ارائه »کارنامه« در قبال »پول«، ممنوع

شهردار تهران: آلایندگی کارخانه های تولید آسفالت جدید شهرداری تهران در حد یک اتوبوس است
شهردار تهران درباره ميزان آلايندگی کارخانه های توليد آسفالت جديد شهرداری تهران گفت: آلايندگی کارخانه های توليد آسفالت در تهران در حد يک اتوبوس است. عليرضا زاکانی در حاشيه 
افتتاح کارخانه توليد آسفالت شهرداری تهران در قالب شصتمين پويش افتخار و اميد در جمع خبرنگاران گفت: برای کارخانه ای که امروز به بهره برداری رسيد تمام جنبه های محيط زيستی را در نظر 
گرفته و با توجه به اينکه تهران نيازمند اين است که حداقل سالانه 10 درصد معابر آن ترميم و آسفالت ريزی شود به بهره برداری رسيده است و اميدواريم به صورت سالانه 1.5 ميليون تن آسفالت 
برای ترميم معابر تهران توليد کنيم. وی افزود: در گذشته به صورت ميانگين، سالانه نصف نياز تهران توليد آسفالت داشته ايم اما در سال گذشته 750 تن آسفالت توليد و در معابر تهران مورد استفاده 
قرار گرفت. اميدواريم با کيفيت مناسبی 1.5 ميليون تن آسفالت سالانه را برای ترميم معابر تهران توليد کنيم. شهردار تهران در خصوص ميزان آلايندگی کارخانه های توليد آسفالت گفت: شرايط محيط 
زيستی اين کارخانه ها به حدی مناسب است که از تعبير کارخانه دوستدار محيط زيست برای آنها استفاده می کنيم. آلايندگی اين کارخانه در حد يک اتوبوس است که قطعا با توجه به نياز تهران برای 
ترميم معابر اين ميزان از آلايندگی قابل اغماض است.

رییس شورای شهر تهران:

شایعه بازداشت عضو شورای شهر و استعفای شهردار تهران دروغ است
خبر بازداشــت يکــی از اعضای 
شورای شهر تهران که از صبح امروز 
در برخی شبکه های اجتماعی منتشر 
شده بود با حضور وی در صحن شورا 
تکذيب شــد و رييس شــورای شهر 
تهران شــايعه بازداشت عضو شورای 
شــهر و استعفای شــهردار تهران را 

دروغ دانست.
از صبــح روز گذشــته در برخی 
کانال های خبری شــايعه ای مبنی بر 
بازداشت يکی از اعضای شورای شهر 
تهران منتشر شده بود که با پيگيری 
از پرويز ســروری نائب رئيس شورای 
اسلامی شهر تهران، وی اعلام کرد که 
چنين موضوعی صحت ندارد و عضو 
شورای شهر تهران که خبر بازداشتش 
منتشر شــده بود به دليل حضور در 
برنامه ای در شب گذشته که تا پاسی 
از شب طول کشــيده بود در ابتدای 
جلسه امروز شورا حاضر نشده که تا 
دقايقی ديگر در صحن شــورا حاضر 

خواهد شد.
بنابراين گــزارش، عضو مورد نظر 
شــورای اسلامی شــهر تهران نهايتا 
در صحن شــورا حاضر شد و پس از 
حضورش مهدی چمران رياست شورا، 

گفت: خوشبختانه آقای شربيانی در 
صحن شــورا حاضر شدند و شايعاتی 
که در خصــوص ايشــان در فضای 
مجازی منتشر شده بود نشان داد که 
دروغ است. متاسفانه زمانی که جمعی 
در حال کار کردن هستند هجمه ها به 
سمت آنها روانه می شود؛ لذا اميدوارم 

که در کار خودشان موفق باشند.
وی ادامه داد: بنده خبر داشتم که 
حالشان خوب نيســت و درباره وی 
گفته بودند که دستگير و زندانی شده 
اند. حتی شــايعاتی هم درباره آقای 
کاشانی که به کربلا رفته بودند و آقای 
اقراريان که برای ديدار به قوه قضاييه 

رفته اند، مطرح شده است.
چمران گفت: اســتعفای شهردار 
تهران نيز دروغ ديگری است که گفته 

می شود.
شهردار  استعفای  شایعات   *
تهران از نظر قانونی پیگیری شود

رييس شــورای شهر تهران گفت: 
شايعات استعفاء شهردار تهران بايد از 

نظر قانونی پيگيری شود.
مهدی چمران در حاشــيه جلسه 
علنی شورای اسلامی شهر تهران در 
جمع خبرنگاران گفــت: ما ديروز با 

آقای زاکانی جلسه داشتيم و چيزی 
مبنی بر اســتعفا نيامــده و بايد اين 

مسائل از نظر قانونی پيگيری شود.
وی با بيان اينکه گفتند چون سه 
نفر در صحن شــورا حاضر نيســتند 
بازداشت شــده اند، تأکيد کرد: آقای 
شربيانی با بنده تماس گرفت و پرسيد 
با توجه به اينکه چون حالشان خوب 
نيست به صحن بيايد يا خير؟ که ما 

گفتيم بيايند و آمدند.
رئيس شورای اسلامی شهر تهران 
ادامــه داد: آقای اقراريــان هم برای 
حضور در قوه قضاييه اجازه گرفت و 
آقای کاشانی هم برای حضور در کربلا 
در روز عرفــه اجازه کتبی گرفت که 

دعاگوی ما و دروغ گويان باشد.
وی بــا بيــان اينکه ما ديــروز با 
شهردار تهران جلسه داشتيم، تاکيد 
کرد: مســائل زيادی را در اين جلسه 
مطرح کرديــم؛ برای مثــال خرابی 
دستگاه تهويه ســاختمان شماره دو 

شهرداری مطرح شد.
چمران ادامه داد: علت اين مسائل 
معلوم اســت؛ وقتی ديده می شــود 
عده ای کار می کننــد، عده ای ديگر 
هم بــه جنب و جــوش و تکاپو می 

افتنــد که نگذارنــد کار کنند؛ برای 
باغات هنوز لايحه ای نيامده و چيزی 
تصويب نشده و معلوم نيست از کجا 
خبــر دارند می خواهيــم چه کاری 
انجام دهيم و موارد متعددی مطرح 

می کنند که جای تأسف است.
وی ادامه داد: شــهر ما مشکلات 

زيادی دارد و مشکل اتوبوس و مترو 
داريــم و به عيان گفتيــم و راه حل 
هــم داده ايم که بايد اجرا شــود اما 
متأســفانه به جای فرصت گذاشتن 
برای اين مشکلات بايد با اين مسائل 

دست و پنجه نرم کنيم .
رئيس شورای اسلامی شهر تهران 

در پاسخ به پرسش يکی از خبرنگاران 
مبنی بر اينکه آيــا از روزنامه ای که 
شــايعه استعفای شــهردار را مطرح 
کرده شــکايت خواهد شد يا خير؟، 
گفــت: ايــن موضــوع را بايد بخش 
حقوقی و روابط عمومی شــهرداری 

دنبال کند.

مدیرعامل شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شهر تهران اعلام کرد؛

دور تا دور تئاترشهر دستفروشی »ممنوع«
مديرعامل شرکت ساماندهی صنايع و مشاغل شهر تهران با اشاره به اينکه برخی 
از دستفروشان نيازمند واقعی نيستند و از فضا سواستفاده می کنند تاکيد کرد: دور تا 

دور تئاتر شهر دستفروشی ممنوع است.
ســعيد بيگی در تشريح روند ساماندهی دستفروشان در محدوده چهارراه وليعصر 
)عج( ، گفت: شيوه ساماندهی دستفروشان نيازمند بررسی ابعاد مختلف اين موضوع 
است در ميان دستفروشان اتباع بيگانه وجود دارند و برخی نيز سوء استفاده می کنند 
لذا شيوه برخورد با هريک از اين موارد پس از شناسايی متفاوت خواهد بود و نيازمند 

ورود دستگاه های ذيربط است.
*  3 سناریوی شهرداری برای ساماندهی دستفروشان

وی افزود: شــرکت ساماندهی صنايع و مشاغل شــهر تهران موظف است پس از 
شناسايی افرادی که نيازمند هستند و دستفروشی می کنند جايی را برای آنها فراهم 
کند که در اين مسير يا از روز بازارهای فعال استفاده می کنيم يا ساماندهی در محل 
را انجام می دهيم يا آنها را در بازارهای ثابتی که داريم اســکان می دهيم. در حقيقت 
اين بخش از کار بر اساس تقسيم بندی انجام شده در درون شهرداری تهران بر عهده 
شرکت ســاماندهی صنايع و مشاغل شهر تهران قرار داده شده است. وی با تاکيد بر 
اينکه دور تا دور تئاتر شهر دستفروشی ممنوع است و تخلف محسوب می شود ادامه 
داد: بعضاً در ميان افرادی که مرتکب اين تخلف می شــود و دور تئاتر شــهر اقدام به 
دستفروشی می کنند افرادی وجود دارند که نيازمند نيستند و درحقيقت سوء استفاده 
می کنند ولی بی ترديد نبايد اين موارد با يکديگر مخلوط شوند تا فضای سوء استفاده 
برخی فراهم شــود. وی تاکيد کرد: در راســتای ايجاد امکان برای افراد نيازمندی که 
اقدام به دستفروشی می کنند با وزارت تعاون و وزارت اقتصاد صحبت هايی انجام شده 
که از اين افراد که واقعاً شغلشان دستفروشی است و نيازمند هستند حمايت صورت 
بگيرد. مديرعامل شــرکت ساماندهی صنايع و مشاغل شــهر تهران افزود: شناسايی 
دستفروشان واقعی در حال انجام است و در محورهای مختلف توسط شهرداری های 
مناطق انجام می شــود و ثبت نام آنها در حال انجام اســت. بيگی ادامه داد: در تهران 
هفته ای 60 روز بازار شــکل می گيرد که حدود 8000 نفر در آنها مشــغول فعاليت 
هســتند ولی برخی سوء اســتفاده می کنند که بايد افراد نيازمند از آنها جدا شوند و 

مورد حمايت قرار گيرند.

مديرکل زمين شناسی استان کرمان گفت: جنوب 
شــهر کرمان به ســمت ماهان در محور هفت باغ و 
جوپار در سنوات گذشته سالانه حدود 13 سانتی متر 
فرونشســت تجربه کرده اند و برخی از مناطق شهر 
کرمان مخصوصا غرب و جنوب غرب کرمان )فرودگاه 

به سمت دشت جوپاری( درگير فرونشست هستند.
علی رشيدی پيش از ظهر امروز ششم تيرماه در 
نشســت خبری با اصحاب رسانه اظهار کرد: در يک 
ســال گذشته اکتشــافات موضوعی در دست انجام 
اســت و در حوزه شهرستان راور اکتشافات سيريس 
رسوبی، عناصر نادر خاکی در شهرستان شهربابک و 
ژئو شيميايی و زمين شناسی اقتصادی در شهرستان 

جيرفت در دست انجام است.
او از مخاطرات زمين شناسی سخن به ميان آورد و 
اظهار کرد: مطالعات زمين لرزه و فرونشست زمين در 
استان کرمان انجام و اطلس لرزه خيزی سبزواران به 
وسعت 15 هزار کيلومتر مربع تهيه شده و مطالعات 
فرونشست در دشت ها و شهرهای مختلف استان در 

دستور کار است.
مديرکل زمين شناسی استان کرمان با بيان اين 
مطلب که فرونشست زمين سالانه پايش می شود، در 
ادامه با اشــاره به مطالعات فرونشست در شهرهای 
جنوبی و شرقی استان اظهار کرد: شهرستان کرمان 
به صورت ويژه در دســتور مطالعات فرونشست بوده 
اســت. او عنوان کرد: طرح کلان ملی »طرح تحول 

زمين شــناختی و اکتشــافات معدنــی« در دولت 
سيزدهم آغاز شد.

رشــيدی تصريح کرد: بيش از 40 هزار کيلومتر 
مربع معادل 23 درصد از وسعت استان کرمان در سه 
لايه زمين شناسی اقتصادی و اکتشافات ژئوشيميايی 
با روش ها و تکنولوژی هــای جديد مورد پايش قرار 
می گيرد اين طرح از نيمه دوم امســال آغاز و مقرر 
است که تا سال 1404 در کل کشور به اتمام برسد.

او در ادامه با بيان اين مطلب که فرونشست زمين 
در همه جهان وجود دارد، اظهار کرد: فرونشست به 
دليل برداشــت بی رويه از منابع آب های زيرزمينی 
اتفاق می افتد. فرونشســت بيشتر در مناطقی که از 
آب های زيرزمينی بی رويه اســتفاده می کنند، اتفاق 

می افتد.
رشــيدی افزود: حدود يک ميليــارد متر مکعب 
اضافه برداشت در استان کرمان داريم و تا زمانی که 
اين اضافه برداشــت مديريت نشود، فرونشست ادامه 

دارد.
او بيان کرد: در برخی از مناطق اســتان ســالانه 

بيش از 30 سانتی متر فرونشست تجربه می شود.
مديرکل زمين شناسی اســتان کرمان از ميزان 
فرونشست زمين در شهر کرمان سخن به ميان آورد 
و گفت: موضوع فرونشســت در پيرامون شهر کرمان 

جدی و نرخ فرونشست در آن قابل توجه است.
رشيدی تصريح کرد: برخی از مناطق شهر کرمان 

دچار فرونشست نيستند و به علت آب های فاضلاب 
بالاآمدگی دارد.

او افــزود: در مناطق غرب و جنوب غرب شــهر 
کرمان سالانه حدود چهار پنج سانتی متر فرونشست 

وجود دارد.
 مديرکل زمين شناســی اســتان کرمان اضافه 
کرد: در شهرســتان رفســنجان فرونشست حدود 
30 ســانتی متر بوده و در برخی از مناطق اســتان 
فرونشســت زمين حدود 18 تا 20 ســانتی متر در 

سال های مختلف تجربه شده است.
او در ادامه ســخنانش در پاســخ ســوالی درباره 
وضعيت گسل های جنوب استان کرمان اظهار کرد: 
مطالعات لرزه خيزی هفت شهرستان جنوبی انجام و 

اطلس لرزه خيزی سبزواران تهيه شده است.
مديرکل زمين شناسی اســتان کرمان ادامه داد: 
دو گســل اصلی و مهم تحت عنوان گسل سبزواران 
شرقی و غربی که از دو طرف شهر جيرفت و عنبرآباد 
عبور می کنند مهمترين گسل های لرزه خيز جنوب 

هستند.
او بــا يــادآوری زلزله های اين دو گســل در ايام 
گذشــته و فعال بودن آنها اظهار کرد: اين گســل ها 
قابليت رويداد لرزه های بــزرگ دارند اما زمان اتفاق 

آن قابل پيش بينی نيست .
رشيدی تاکيد کرد: بعد از زمين لرزه ويرانگر در بم 

ساخت و سازها بر اساس اصول انجام می شود.

رییس بخش مسمومین بیمارستان لقمان :

تمام مشروبات الکلی »سَمی« هستند
رييس بخش مسمومين بيمارستان لقمان حکيم با تاکيد بر اينکه تمام مشروبات 
الکلی ســمی هســتند،  گفت: در مقالات علمی نشــان داده شده اســت که ميزان 
»بی خطری« برای مصرف الکل )تقلبی و غير تقلبی( صفر است و بسياری از عوارض 

مصرف مانند کوری، ماندگار است.
دکتر شــاهين شادنيا با اشاره به اينکه همه الکل ها اعم از اتانول )الکل اتيليک( يا 
الکل چوب، متانول و... فی نفسه سمی هستند، گفت: چيزی به عنوان الکل غيرسمی 
وجود ندارد؛ اما چيزی که در جامعه به غلط مصطلح شــده اين اســت که اتانول غير 
ســمی اســت و تنها الکل چوب يا متانول سمی هستند. اين ديدگاه هم به اين علت 
شکل گرفته که افراد عوارض مصرف الکل  چوب و متانول را با سرعت بيشتری نسبت 

به اتانول متوجه می شوند.
* عوارض بلند مدت مصرف الکل

وی با بيان اينکه تنها زمان بروز عوارض مصرف هر يک از انوع الکل ها ممکن است 
با يکديگر تفاوت داشته باشــد، تصريح کرد: به عنوان مثال فردی که مصرف کننده 
مزمن اتانول )الکل اتيليک( اســت در دراز مدت دچار سيروز الکلی )کبد چرب و...(، 

عوارض گوارشی،  التهاب لوزالمعده، کم خونی و... می شود.
* میزان بی خطر در مصرف مشروبات الکلی وجود ندارد

عضو هيئت مديره انجمن سم شناســی و مســموميت ايران، تاکيد کرد: بر اساس 
بررسی های صورت گرفته در نگارش مقالات علمی، حتی در کشورهايی که مصرف الکل 
در آنها منع شــرعی ندارد، نشان داده شده است که ميزان بی خطری برای مصرف الکل 
)تقلبی و غير تقلبی( صفر است؛ يعنی نبايد برای يک لذت کوتاه مدت ريسک عوارض 

و خطرات را به جان خريد چراکه بسياری از عوارص مصرف، مانند کوری ماندگار است.
* دسته بندی و عوارض الکل های تقلبی

او در خصوص مصرف الکل هايی که به شــکل تقلبی تهيه می شــوند،  اظهار کرد: 

متانول،  الکل چوب و اتيلن گليکول به عنوان ضد يخ در اين دسته بندی قرار می گيرند 
که متاسفانه افرادی که مصرف کننده باشند ممکن است دانسته يا ندانسته استفاده 

کنند و دچار عوارض و مسموميت های حاد ناشی از اين مواد شوند.
رييس بخش مســمومين بيمارســتان لقمان حکيم درباره عوارض حاد مصرف 
الکل های تقلبی نيز توضيح داد: در مراحل و ساعات اوليه مصرف اين الکل های تقلبی 
ممکن است فرد علامت خاصی را مشاهده نکند و تنها حالت مستی و علائم گوارشی 
را تجربه کند چون اين الکل های تقلبی پس از ورود به بدن بايد متابوليزه شده و توليد 
متابوليت ســمی کند که همان ها هم عوارض جدی به وجــود می آورند و چون اين 
فرايند مدتی زمان می برد، معمولا از 6 تا 72 ســاعت پس از مصرف الکل تقلبی، فرد 

علائم مسموميت را در خود مشاهده می کند.
وی افزود: علائم عمدتا با عوارض چشــمی آغاز می شــود؛ به اين صورت که فرد 
مصرف کننده پس از چند ساعت اعلام می کند که با تاری ديد، از دست دادن بينايی، 
مشاهده علائمی مشــابه برفک تلويزيون، توهمات بينايی و ... مواجه شده است. اگر 
بيمار همان زمان به مراکز درمانی مراجعه نکند ممکن اســت اين علائم پيشــرفت 
کرده و علائم عصبی به صورت کاهش سطح هوشياری،  تشنج، خون ريزی های داخل 

هسته های قاعده ای مغز و در نهايت مرگ رخ دهد.
* لزوم مراجعه به مراکز درمانی حتی قبل از شروع علائم

او تاکيد کرد: اگر فرد مصرف کننده پيش از شروع علائم ذکر شده احساس نگرانی 
کند و سريعا به مراکز درمانی مراجعه کند، صرفا به عنوان بيمار تحت درمان و بررسی 
قرار می گيرند و موضوع مصرف مشروبات الکلی تقلبی به جايی انعکاس پيدا نمی کند؛ 
بنابراين فرد نبايد با احساس نگرانی از اين موضوع مراجعه به مرکز درمانی را به تاخير 

انداخته و جان خود را در معرض خطر قرار دهد.
شــادنيا ادامه داد: بهتر است افراد مصرف کننده، نمونه الکل مصرفی تقلبی را در 
صــورت موجود بودن همراه خود به مرکز درمانــی بياورند چون برخی مراکز امکان 
اندازه گيری اين الکل های تقلبی را دارند و همين هم به روند درمان کمک بســياری 
می کند. در مورد الکل های تقلبی هرچه تشــخيص سريع تر صورت گرفته و اقدامات 

درمانی هم زودتر آغاز شود، احتمال بروز علائم مسموميت کمتر می شود.

مدیرکل زمین شناسی استان کرمان عنوان کرد

وجود بیشترین فرونشست زمین در غرب و جنوب غرب کرمان

خبر

خبر
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مديــر کل دفتر ارزيابی زيســت 
محيطــی ســازمان حفاظت محيط 
زيست از ورود ســازمان متبوع خود 
بــه ســاخت و ســازهای جديد در 
پتروشــيمی ميانکالــه و غير قانونی 
بودن اين ساخت و ساخت ها خبر داد.

ســعيد کريمی گفت: پتروشيمی 
ميانکالــه از ابتدای ســال 1400 در 
منطقــه امير آباد مازنــدران مطرح، 
پرونده آن در محيط زيست بررسی و 
مشخص شد، مشکلات فراوانی دارد و 
جمع بندی اين شد که محيط زيست 
با اين پرونده موافقت نکرد و ارزيابی 
زيست محيطی را برای آن تاييد نکرد 
و در نهايت مقرر شــد در اين پروژه 

ساخت و سازی انجام نشود.
مديــر کل دفتر ارزيابی زيســت 
محيطــی ســازمان حفاظت محيط 
زيســت ادامه داد: ســرمايه گذار اين 
پروژه فنس کشــی انجــام داده و بر 
اســاس اخبار جديد شــبانه در حال 
بتن ريــزی در منطقه اســت ولی از 
ديد ما اين اقدام خلاف قانون و بدون 
تاييد محيط زيست است. در  بررسی 
صورت گرفته مشخص شد که شروع 
عمليات فيزيکی در همان محل قبلی 

در حال انجام است.  
وی در پاسخ به اين سوال که اعلام 
شده پروژه پتروشــيمی ميانکاله در 
محلی ديگر در حال ســاخت است، 
گفت: گفته شــده که ايــن پروژه در 
کهرباران در 20 کيلومتری اين سايت 
در حال اجراســت در حالی که هيچ 
اقدام عملياتی و اجرايی در آنجا انجام 
نشــده و عمليات جديــد در همان 
محلی که سال گذشته مورد بررسی 
قــرار گرفته و با آن مخالفت شــده، 
انجام شــده اســت. اين سرمايه گذار 
سال گذشته نتوانست به اهداف خود 
برسد و هم اکنون اگر دوباره شروع به 
ساخت و ساز کرده باشد با آن برخورد 

می شود.
مديــر کل دفتر ارزيابی زيســت 
محيطــی ســازمان حفاظت محيط 
زيســت که در يک برنامه تلويزيونی 
صحبت می کرد، افزود: به اين سرمايه 
گذار اعلام شــده که حق هيچ گونه 

عمليات اجرايی ندارد و روز گذشــته 
هم با دادستان کشور نامه نگاری لازم 
انجام شده تا جلوی اين پروژه گرفته 
شــود بنابراين پيگيری حقوقی لازم 
برای جلوگيری از ايــن پروژه انجام 
شده است.  دليل حساسيت موضوع 
اين است که توان اکولوژيک منطقه 
در حد توســعه پتروشيمی در تالاب 
ميانکاله نيست ولی به دليل منفعت 
اقتصادی اين پــروژه به دنبال ايجاد 

اين پتروشيمی هستند.  
کريمی خاطرنشان کرد: از هيات 
دولت خواسته ايم که مصوبه واگذاری 
زمين تــالاب ميانکاله ملغی شــود. 
ديدگاه سازمان بازرسی برای بررسی 
اين پروژه از بعــد ديدگاه انرژی و نه 

ديدگاه محيط زيستی بوده است.
* پتروشــیمی میانکاله غیر 

قانونی است
مهــدی اســماعيلی بيدهندی - 
کارشناس محيط زيست و عضو هيات 
علمی دانشگاه - درخصوص ساخت و 
سازهای جديد در پتروشيمی ميانکاله 
گفــت: اين پروژه ها بيشــتر از اينکه 
ناشــی از عدم نظارت باشــد، ناشی 
از نگاه اشــتباه به توسعه و پيشرفت 
است.  پتروشــيمی ميانکاله با توجه 
حساســيت محيط زيستی و پناهگاه 
حياط وحش بودن ايــن منطقه در 
واقع پروژه ای اســت که نبايد انجام 
شــود و اين اقدام بدون مجوز محيط 

زيست و تخلف است.
ايــن عضو هيات علمی دانشــگاه 
اين  پافشــاری ســرمايه گذار  افزود: 
پتروشيمی با استدلال ايجاد اشتغال 
در اين اســتان اســت، در حالی که 
مازندران رتبه 21 بيکاری را در کشور 
دارد. در اســتان مازندران 52 درصد 
نيروی شاغل در بخش خدمات و 30 
درصد در بخش صنعت هستند و اين 
نشان دهنده پتانسيل اين استان در 

بخش خدمات است.
اســماعيلی در واکنش به موافقت 
پتروشيمی  پروژه  با  بازرسی  سازمان 
ميانکاله گفت: وقتی سازمان محيط 
زيســت که متولی اين حوزه است با 
اجرای اين پروژه مخالف است، چگونه 

بازرسی می تواند بگوييد که  سازمان 
اين پروژه ايرادی ندارد؟

* اعلام مخالفت چهارم محیط 
زیست با پتروشیمی میانکاله

در ادامــه اين برنامــه غلامعباس 
ترکــی - معاون پيشــگيری از وقوع 
جرم دادســتانی کل کشــور- درباره 
تاسيس پتروشيمی در تالاب ميانکاله 
گفت: رويکرد دستگاه قضايی حمايت 
از توليد و اشتغال آفرينی بوده است. 
دادســتان های ما در سراسر کشور از 
اين سياســت حمايت می کنند و به 
همين دليل ســال قبــل از تعطيلی 
200 توليدی جلوگيری شد. محيط 
زيســت در ســه مرحله با تاسيس 
پتروشيمی در تالاب ميانکاله مخالفت 

کرده است.
وی افزود: ميانکاله پناهگاه حيات 
وحش اســت و اجرای اين پروژه در 
محيط زيست اثرات منفی دارد. روز 
گذشــته با رئيس ســازمان حفاظت 
محيط زيست هم مکاتبه شد و او بار 
ديگر از قوه قضاييه درخواســت کرد 
جلوی اجرای اين طرح گرفته شــود 
و اراضی ملی اعاده شــود که مرحله 
چهــارم مخالفت محيط زيســت با 
پتروشيمی ميانکاله محسوب می شود. 
علاوه بر ايــن مرکز پژوهش ها هم با 
اجرای اين پروژه مخالفت کرده است.

معــاون پيشــگيری از وقوع جرم 
دادستانی کل کشور در ادامه  گفت: 
از ســوی ديگــر ســرمايه گذار اين 
پتروشيمی 58 ميليون يورو از بانک 
توســعه صادرات وام گرفتــه و اين 
مبلغ را برنگردانده اســت و از جمله 
ابــر بدهکاران بانکی اســت. ما برای 
حفاظت از محيط زيســت دســتور 
قضايی صادر کرديم و جلوی اجرای 
اين طــرح را گرفتيم و درخواســت 
کرديم مصوبه هيات وزيران لغو شود.  
به لحاظ اجرايــی و طی فرآيندهای 
قانونی مصوبه هيات وزيران، واگذاری 
زمين تالاب ميانکاله غيرقانونی بوده 
اســت. 90 هکتار از اراضی با کيفيت 
اين تالاب در ســال 99  به ســرمايه 
گذار واگذار شده  و انتظار ما از دولت 
اين اســت که تصميم مقتضی را در 

اين خصوص بگيرد.
* پتروشیمی میانکاله موافقت 
هیات وزیران و محیط زیست را 

دارد
غلامرضــا شــريعتی اندراتــی - 
نماينده بهشــهر در مجلس شورای 
اســلامی - در برنامه تهران بيســت 
درباره بررسی تاسيس پتروشيمی در 
تالاب ميانکاله اظهارکرد: پتروشيمی 
مازنــدران بــه عنوان پتروشــيمی 
ميانکاله مطرح شده که کاملا اشتباه 
است و اين پروژه پتروشيمی مازندران 
اســت که در محدوده اراضی محمود 
آباد شهرســتان بهشــهر است. اين 
پتروشــيمی مصوبه هيات وزيران را 

هم دارد.
مصوبــه ای  وقتــی  افــزود:  وی 
بــه تصويب می رســد، بــرای کليه 
دستگاه های اجرايی لازم الاجرا است. 
وزارت نفت و  وزارت نيرو مجوزهای 
لازم را برای اين پروژه صادر کرده اند. 
سازمان بازرسی کل کشور شش ماه 
روی ايــن پــروژه کار و اعلام کرده 
اســت اين پروژه ايرادی ندارد. مردم 
مازندران در اين پروژه ذينفع هستند 

و نبايد جلوی آن گرفته شود.
اين نماينده مجلــس يازدهم در 
ادامه گفت: محيط زيست سال 99 با 
اجرای اين پروژه موافقت کرده است 
و معاونان اين مجموعه اين موضوع را 
تائيد کرده اند. ايــن مجوز را ديده ام، 
شماره خورده و معاونان محيط زيست 
آن را امضا کرده اند. مجوز نهايی صادر 
شده اســت ولی اين مجوز را محيط 
زيست به ما نمی دهد.  در مورخه 18 
دی ماه ســال 1400 صورتجلسه ای 
نوشــته شــده و محيط زيست قيد 
کرده اســت که تخصيص زمين  آب 
و خوراک برای اين پروژه بلامانع است 
و مجوز اوليه صادر می شــود ولی در 

ادامه مجوز نهايی را صادر نکردند.
پتروشیمی  تاسیس  مجوز   *  

میانکاله صادر نشده است
در ادامه مديــر کل دفتر ارزيابی 
زيســت محيطی ســازمان حفاظت 
محيط زيســت در پاســخ بــه اين 
اظهارات شريعتی اندراتی گفت: رويه 
اعطای تائيديه محيط زيستی برای هر 
پروژه ای اين اســت که ابتدا گزارش 
زيســت محيطی ســه بار در کميته 

زيست محيطی بررسی می شود ولی 
اين بررســی حقی برای ذينفع ايجاد 
نمی کند. موافقت ما با مهر و هولوگرام 
برجســته محيط زيســت صادر می 

شود.
وی در ادامه در پاسخ به اظهارات 
شــريعتی در خصوص صادر شــدن 
مجوز توضيح داد: اين چنين مجوزی 
وجود نــدارد و اگر وجــود دارد اين 
مجوز را رســانه ای کنند. ما تاکنون 
مجوز 70 پتروشيمی را صادر کرده ايم 
ولی تاکنون  25 پتروشيمی هيچگونه 
پيشرفتی نداشته اند بنابراين نمی توان 
بحث ايجاد اشتغال در پتروشيمی ها 
را مطرح کنند، دوســتان اگر دغدغه 
اشــتغال را دارنــد به ســراغ همين 

پتروشيمی ها بروند.
کريمــی در پايــان خاطرنشــان 
کرد: اگر مجوز تاســيس پتروشيمی  
ميانکالــه را با امضــا، هلوگرام و مهر 
برجســته دارند در رســانه ها منتشر 
کنند. علاوه بــر اين ما مصوبه هيات 
وزيران را داريم که صنايع شيميايی 
کــه فاضلاب دارند حق اســتقرار در 

استان های شمالی را ندارند.

سخنگوي صنعت برق خبر داد؛

قبوض سنگین در انتظار مشترکان پرمصرف برق
سخنگوي صنعت برق گفت: حدود 40 درصد مشترکان مشمول پاداش خوش 
مصرفي شده اند و براي مقابله با مشترکان بدمصرف که بيش از دو برابر الگو مصرف 

دارند، بعد از تذکر محدوديت در مصرف را اعمال مي کنيم.
مصطفي رجبي مشهدي  با بيان اينکه پيش بيني تقاضاي 68 هزار مگاوات براي 
اين روزها شــده است، اظهار کرد: در اواسط هفته ميزان تقاضاي برق به حدود 68 
هزار مگاوات نيز  مي رســد و اين در حالي بوده که عدد در ســال گذشته 66 هزار 
و 500 مگاوات بوده اســت. وي با بيان اينکه ميزان مديريت مصرف در بخش هاي 
مختلف حاکي از اين است که مردم همکاري خيلي خوبي در بخش هاي مختلف با 
صنعت برق دارند، تاکيد کرد: 35 تا 40 درصد از مشترکان خانگي مشمول پاداش 
مديريت مصرف شدند، قطعا در مناطق گرمسير نظير خوزستان هرمزگان، بوشهر 
و بخشي از سيستان و بلوچستان پتانسيل هاي بيشتري براي کاهش مصرف وجود 

دارد چون با خاموش کردن يک کولر مي توانند مشمول پاداش بيشتري شوند.
سخنگوي صنعت برق با بيان اينکه پتانسيل هاي مديريت مصرف در بخش هاي 
گرمسير کشور بيشتر است، گفت:  دو قبض از استان خوزستان و بوشهر  توسط وزير 
رونمايي شد، يکي 520 هزار تومان و ديگري 420 هزار تومان پاداش خوش مصرفي 
دريافت کردند. با حدود 30 درصد کاهش مصرف توانستند اين رقم را پاداش بگيرند 

و مبلغي نيز بستانکار شدند که در دوره هاي بعدي از قبض آن ها کم مي شود.
رجبي مشــهدي با اشاره به مشترکان پرمصرف، گفت: کساني که بي مهابا و به 
صورت 24 ســاعته از وسايل سرمايشي استفاده مي کنند حتما مصرف برق بيش 
از الگــو دارند و تعرفــه آن ها به صورت پلکاني و غير يارانه اي خواهد بود و قبوض 
سنگيني را دريافت مي کنند. وي افزود: مشترکان مي توانند در ساعاتي که خيلي 
گرم اســت تنها از کولر استفاده کرد و در ساعاتي که هوا قابل تحمل شد کولرها را 
کمتر و يا خاموش کنند و کاهش مصرف  قابل توجهي داشــته باشــند و از پاداش 
بهره مند شوند. سخنگوي صنعت برق با بيان اينکه اگر مشترکان پر مصرف رعايت 
کنند، مشمول پاداش و کاهش صورت حساب مي شوند و اگر رعايت نکنند با تعرفه 
هاي پلکاني بايد قبوض سنگيني را پرداخت کنند و براي کساني که بيش از دو برابر 
الگو مصرف دارند، در نوبت هايي تذکر و حتما مجبور خواهيم شد در جهت مصرف 

برق محدوديت اعمال کنيم.

وزیر نیرو:

تنش آبی شرق فارس پایان این هفته مرتفع می شود
وزير نيرو نويد داد که تا پايان اين هفته، تنش آبی حادث شده در برخی شهرهای 
شرقی فارس، برطرف خواهد شد. علی اکبر محرابيان ضمن بازديد از شهرستان های 
شرق فارس، نويد داد که تنش آبی در شهرهای داراب، فسا، زرين دشت و استهبان 

تا پايان همين هفته برطرف خواهد شد.
محرابيان گفت: اين شــهرها به علت بروز اختلال در ســامانه انتقال آب از سد 

رودبال امسال دارای مشکلاتی شده اند.
مديرعامل شرکت آبفا استان فارس نيز با ذکر مشخصات فنی پروژه های آبرسانی 
فارس اظهار کرد: به ميمنت نزديک شــدن به دهه امامت و ولايت و با حضور مقام 
عالی وزارت نيرو، استاندار فارس و ديگر مسئولان؛ عمليات حفر، تجهيز و برق رسانی 
به 6 حلقه چاه، اجرای 10 کيلومتر خط انتقال، کف شکنی يک حلقه چاه، مهندسی 
مجدد، خريد و نصب 10حلقه چاه برای شهر داراب و برخی از روستاهای مجاور اين 

شهر مورد بازديد قرار گرفت.
علی جان صادق پور ادامه داد: همچنين از عمليات حفر، تجهيز و برق رسانی يک 
حلقه چاه، مهندســی مجدد، خريد و نصب تجهيزات شش حلقه چاه و اجرای يک 
کيلومتر خط انتقال برای شهر و برخی روستاهای حاجی آباد شهرستان زرين دشت، 
حفر، تجهيز و برقرسانی يک حلقه چاه و اجرای يک کيلومتر خط انتقال برای جنت 
شهر و داراب و حفر، تجهيز و برق رسانی يک حلقه چاه، خريد و اجرای چهار کيلومتر 

خط انتقال برای آبرسانی به رکن آباد و اسلام آباد بازديد شد.
او يادآور شــد: با بهره برداری از اين پروژه ها که با صرف اعتباری معادل 1500 
ميليارد ريال اجرا شــده، جمعيتی قريب به 160 هزار نفــر از مردم اين مناطق از 

مزايای آن بهره مند می شوند.
محمد جواد عسکری، نماينده مردم داراب و زرين دشت نيز اظهار کرد: آب شرب 
منطقه با رفع نواقص کنونی به زودی برطرف خواهد شد؛ دستورات لازم داده شده و 
از همه دست اندرکاران برای اين حرکت جهادی قدردانی می کنيم. اميدواريم مردم 
نيز با خاطری آســوده و با قرار دادن آموزه های دينی در سرلوحه کار خويش يعنی 

صرفه جويی و قناعت به مصرف بهينه آب ادامه دهند.
وزير نيرو با هدف بازديد از طرح های تامين و توزيع آب و برق و همچنين افتتاح 

شماری از پروژه های حوزه آب و برق، به فارس سفر کرده است.

موج گرماي شديد در تابستان امسال، به استفاده بيشتر از نفت، گاز و زغال سنگ براي 
تامين تقاضا براي نيرو منجر خواهد شد.

موج گرما در تابستان امسال ممکن است باعث افزايش مصرف سوخت هاي فسيلي 
شود، زيرا بسياري از کشورها در سراسر جهان، براي تامين تقاضاي رو به رشد، همچنان 
به نفت، گاز و زغال ســنگ وابســته هستند. در حالي که بســياري از دولت ها تلاش 
مي کنند ظرفيت انرژي هاي تجديدپذير خود را در راستاي گذار به انرژي پاک افزايش 
دهند، فرآيند مذکور آهسته  بوده است و تکميل بسياري از پروژه ها، چند سال يا حتي 

چند دهه  طول مي کشــد. حتي اگر کشــورها در فرآيند گذار به سوي انرژي پاک به 
موفقيت  دست پيدا کنند، چند کشــور در هنگام وجود تقاضاي فوق العاده بالا براي 
انرژي، همچنان از سوخت هاي فسيلي استفاده خواهند کرد و اين موضوع، باعث نگراني 
درباره موج گرماي شديدي شده است مي شود که احتمالا تابستان امسال سراسر جهان 
را فرا مي گيرد. بسياري از بخش هاي اروپا در حال حاضر دماي بالاتر از حد معمولي را 
در تابستان تجربه مي کنند و آب و هواي به شدت گرم در ماه هاي تابستان پيش بيني 
مي شود. نگراني هايي نسبت به خشکسالي، اثرات منفي خشکسالي بر محيط زيست 

و کمبود انرژي در صورت ادامه هواي به شــدت گرم مشابه سال گذشته، وجود دارد. 
موج گرماي کشنده به مدت طولاني به معناي آن است که ظرفيت رو به رشد انرژي 
تجديدپذير بسياري از کشورهاي اروپايي براي تامين تقاضاي بالا براي نيرو، کافي نيست 
و باعث خواهد شد که دولت ها هم براي تامين نيازهاي انرژي، به استفاده از سوخت هاي 
فســيلي روي بياورند و قيمت انرژي بالاتر برود. علاوه بر اروپا، بســياري از کشورهاي 
آسيايي هم ممکن است مجبور شــوند توليد سوخت فسيلي را براي تامين تقاضاي 

تابستاني براي انرژي، افزايش دهند. 

گرما به کام سوخت هاي فسیلي شد

شرب  آبرساني  زيرساخت  توسعه 
و توليــد آب از منابعي نظير تصفيه 
فاضلاب 2 راهبردي است که مي تواند 
تهديــد محدوديت منابــع آبي را به 

فرصت بدل کند.
بر خلاف بســياري از کشورهاي 
دنيــا، در ايــران تامين آب شــرب 
با کيفيــت براي تک تــک مردم از 
نگاهي  راهبردهاي حاکميت است و 
به شــاخص هاي آبرســاني شهري و 
روســتايي پس از انقلاب اسلامي نيز 

اين مسئله را تاييد مي کند.
بر اساس به روزترين آمار از شاخص  
آبرســاني در ايران که در تيرماه سال 
1402 محاسبه شــده است، 97.76 
درصد از جمعيت ايران به آب شرب 
پايدار دسترسي دارند و اين شاخص 
در ايران از بسياري از کشورهاي دنيا 
نظير  ايالات متحده آمريکا، روسيه، 
دانمارک، ايتاليا، پرتغال و ســوئيس 

بيشتر است.
اين آمار آبرســاني در شرايطي به 
ثبت مي رســد که کشــور ما در يک 
منطقه خشــک و نيمه خشک واقع 
شــده و همواره محدوديــت منابع 

آبي جزو مهمي از مســائل شهرها و 
روستاهاي کشور بوده است.

با توجه به شــرايط کنوني يکي از 
راهبردهاي منتخب در حوزه خدمات 
آبرســاني، رويکرد حل مسئله آب به 
صورت روستا به روستا و شهر به شهر 

است.
در اين راســتا در 2 سال گذشته 
پروژه هاي متعددي افتتاح شــده که 
از جمله آن مي توان به طرح آبرساني 
غدير، طرح آبرســاني سنندج، پروژه 
آبرســاني به شهرکرد، پروژه آبرساني 
به همدان، سامانه آبرساني به درياچه 
بوشهر،  آبرســاني  ســامانه  آروميه، 
طرح انتقــال آب از ســراف به جم، 
تکميل آبرساني سد کهير، طرح خط 
پشتيبان آبرســاني به يزد و تکميل 
آبرساني 3000 روستا در قالب جهاد 

آبرساني اشاره کرد.
آبرســاني  بزرگ  *یک طرح 

دیگر افتتاح شد
در ادامــه طرح هاي آبرســاني، با 
حضور رئيس جمهور در کرمان، طرح 
انتقال آب شرب به شهرستان هاي بم 
و بروات شامل خط لوله به طول 57 

کيلومتر، ايســتگاه پمپاژ به ظرفيت 
970 ليتــر در ثانيــه، دو مخزن 10 
و 5 هــزار مترمکعبي و 40 کيلومتر 
خط برق است که فاز اول تصفيه خانه 

اين طرح نيز به ظرفيت 250 ليتر از 
مجموع 1500 ليتــر بر ثانيه افتتاح 

شد.
پروژه آب رساني بم و بروات از سد 

نساء، بيش از 10 سال نيمه کاره رها 
مانده بود و در حالي که ســد نســاء 
يکي از بهترين آب هاي اســتان را از 
منشــأ کوه هاي جبال بارز دارد، مردم 

شهرهاي شرقي استان به ويژه بم از 
دسترسي به اين آب باکيفيت محروم 

بودند.
همزنان با افتتاح اين پروژه زمينه 
تامين آب شرب پايدار بهداشتي براي 

46 هزار نفر مهيا خواهد شد.
آبرساني  پروژه هاي  *تکمیل 

نیمه تمام در ۲ سال
در اين راســتا، محمد پورحميد، 
کارشــناس منابع آب در گفت وگو با 
خبرنگار فارس اظهارداشت: بسياري 
از پروژه هايــي که افتتاح شــده جزء 
پروژه هاي نيمه تمامي است که سال ها 
معطل بوده و هم اکنون با ســرعت 

مناسب به بهره برداري مي رسد.
آبرساني  زیرساخت  *تکمیل 

راهبرد مقابله با تنش آبي
طي ســال هاي اخير بخش قابل 
توجهي از مشــکلات آبي کشــور به 
ويــژه در بخش شــرب ارتباطي به 
منابع نداشــته و عدم توسعه مناسب 
مسائل  شکل گيري  دليل  زيرساخت 

آبي بوده است.
به عنوان مثال در استان خوزستان 
با وجود دسترسي به عاليترين منابع 

آب در ســد دز، بخش قابل توجهي 
از شــهرها و روستاها از دسترسي به 
منابع آب شرب مناسب محروم بودند.

در اين راســتا تمرکــز بر تکميل 
زيرســاخت آب در دســتور کار قرار 
گرفــت تا يکي از اضلاع تنش آب در 

کشور کنترل شود.
*تولید آب از پساب

علاوه بر توسعه زيرساخت، افزايش 
منابع از ديگــر راهبردهاي مقابله با 
تنش آبي است. در اين راستا، تکميل 
پروژه هــاي تصفيه خانــه فاضلاب و 
توليد پســاب به منظور استفاده در 
برخي از مصارف در دســتور کار قرار 

گرفته است.
تصفيه فاضلاب شهري و استفاده 
مجدد براي مصارف ســاير مشترکان 
از جمله صنايع و فضاي ســبز، امري 
دنياســت که مي تواند  مرســوم در 
بــه کاهش مصــارف آب ســطحي 
و زيرزميني ختم  شــود. بر اســاس 
مصوبات شوراي عالي آب و همچنين 
دستورالعمل بازچرخاني آب که سال 
گذشــته به تصويب رسيد، هم اکنون 
صنايع و فضاي ســبز حق استفاده از 

آب رودخانه و چاه ها را ندارند.
مصوبــات،  ايــن  بــا  همزمــان 
قراردادهــاي بيــع متقابــل بــراي 
راه اندازي تصفيه خانه فاضلاب توسط 
صنايع و شــهرداري ها رو به افزايش 
اســت. در اين نوع قراردادها، صنايع 
سرمايه گذاري  هزينه  و شهرداري ها، 
ســاخت تصفيه خانــه فاضــلاب را 
مي پردازنــد و در عــوض براي مدت 
طولاني نســبت به برداشــت پساب 
تصفيه شــده براي مصارف خود اقدام 

مي کنند.
*افتتاح پــروژه تصفیه خانه 

فاضلاب سیرجان
در اين راســتا، پروژه تصفيه خانه 
فاضلاب ســيرجان به منظور تامين 
پســاب براي صنايع اين شهر آماده 
افتتاح است و در سفر رئيس جمهور 

به کرمان بهره برداري مي شود.
اين تصفيه خانــه فاضلاب توانايي 
توليــد روزانه 27 هــزار متر مکعب 
پســاب را داراســت و مي توانــد آب 
مشترکان صنعتي شهر سيرجان را با 
هزينه اي کمتــر از انتقال آب از دريا 

تامين کند.

تهدید تنش آبي چگونه به فرصت تبدیل مي شود

معاون وزارت جهاد کشاورزی: وزارت نیرو چاه های غیرمجاز را تعیین تکلیف کند
معاون آب و خاک وزارت جهاد کشاورزی گفت: با نصب کنتور هوشمند در مزارع موافقيم و از طرفی وزارت نيرو بايد چاه های غيرمجاز را تعيين و تکليف کند. صفدر نيازی در پاسخ به اين سوال 
که برخی از کارشناسان معتقدند آبياری تحت فشار باعث کاهش مصرف نمی شود و بايد به جای توسعه طرح های آبياری تحت فشار استفاده از کنتور هوشمند سر مزارع جدی گرفته شود،  گفت: ما با 
نصب کنتور هوشمند بر سر مزارع موافقيم و بر حضور آن اصرار داريم. بارها نيز موافقت خود را در اين باره اعلام کرديم که در کل کشور برای روی چاه ها کنتور هوشمند نصب شود. اما هر دستگاهی 
مسئوليت خاص خود را دارد و اين وظيفه وزارت نيرو است.  وی افزود: همچنين چاه های غيرمجاز نيز بايد تعيين تکليف شود. هزاران چاه غير مجاز داريم که تعيين تکليف نمی شوند و تمام فشارها 
بر روی چاه های مجاز است. معاون آب و خاک وزارت جهاد کشاورزی اضافه کرد: وزارت نيرو منابع آبی را از سدها و شبکه های خود در اختيار بخش کشاورزی قرار می دهد و ما برای آن برنامه ريزی 
می کنيم. اينکه آبياری سر مزارع چگونه باشد توسط پارامترهای آب، خاک و... تعيين می شود. وی در پاسخ به سوال ديگری مبنی بر اينکه گفته می شود در الگوی کشت ظرفيت آبی مناطق به درستی 
ديده نشده است و در برخی مناطق بيش از ظرفيت آب مصرف می شود و معاونت آب و خاک وزارت جهاد کشاورزی چه نقشی در اين طرح داشته است، گفت: اين معاونت در تدوين الگوی کشت نقش 

داشته است و عضو کارگروه آن نيز هستيم. ولی بايد بپذيريم که الگوی کشت در سال اول اجرا قرار دارد و قطعا دارای نقص های است که به مرور زمان برطرف می شود.

مدیر کل دفتر ارزیابی زیست محیطی سازمان حفاظت محیط زیست:

پتروشیمی میانکاله غیر قانونی است 

خبر

خبر
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رئیس جمهوری: کارهای بنیادینی برای رفع ناترازی های انرژی آغاز شده است
رئيس جمهوری با اشاره به اهميت مسئله انرژی در کشور و وجود ناترازی در اين بخش گفت: برای رفع ناترازی ها در بخش انرژی کارهای بنيادينی ازسوی دولت آغاز شده است. به گزارش سرزمين پويا و به نقل از 
پايگاه اطلاع رسانی رياست جمهوری، سيدابراهيم رئيسی در بيست وهفتمين همايش روز صنعت و معدن با قدردانی از تلاش های صنعت کاران و معدن کاران که نتيجه تلاش آنها آغاز روند رشد توليد و رشد اقتصادی 
از 6 ماه دوم سال 1400 و تداوم آن تاکنون بوده است، اظهار کرد: اين حرکت که نتيجه توجه فعالان بخش صنعت و معدن به سخنان راهبردی رهبر معظم انقلاب بوده، با يک حرکت دانش پايه همراه بوده که جای 
خوشحالی و قدردانی دارد. وی با اشاره به اهميت مسئله انرژی در کشور و وجود ناترازی در اين بخش افزود: با وجود مشکلات فراوان اما اين دولت به دنبال آن نيست که مشکلات را به صنايع منتقل کند و همواره 
به همکاران خود تأکيد کرده ام که در نشست های داخلی درباره مشکلات و راهکارهای رفع آنها بحث کنيد، اما رفتار دولتمردان در بيرون بايد اميدآفرين باشد و انتقال مشکلات دولت به جامعه به صلاح نيست. 
رئيس جمهوری با اشاره به ناترازی در بخش های نظام بانکی و پولی، برق و آب تصريح کرد: برای رفع ناترازی ها در بخش انرژی کارهای بنيادينی ازسوی دولت آغاز شده و برنامه ريزی و اقدام برای توليد 10 هزار مگاوات 
برق  ازسوی خود صنايع گامی است که به رفع ناترازی ها در بخش برق کمک زيادی خواهد کرد.رئيسی راهکار عبور از مشکلات اقتصادی کشور را مديريت ظرفيت های داخلی دانست و اظهار کرد: در مسئله مديريت 
انرژی همچنين می توان با مديريت زمان، مديريت مصرف و بهينه کردن مصرف انرژی و نيز استفاده از راهکارهای ديگر از اين مشکل عبور کرد.

وزیر نیرو در بم مطرح کرد؛

10هزار روستا داراي تنش آبي هستند
وزير نيرو در بم گفت: از 10 هزار 
روســتاي داراي تنش آبي در کشور 
مشــکلات مردم ســه هزار روســتا 
تاکنون حل شده و رفع مشکل بقيه 

هم در دستور کار است.
»علي اکبــر محرابيــان« در آيين 
افتتاح طرح ها و پروژه هاي صنعت آب 
و برق استان کرمان که ديروز، جمعه 
با حضور رئيس جمهور برگزار شــد، 
مهم ترين مساله رشد و توسعه استان 
کرمــان را »آب« برشــمرد و گفت: 
اســتان کرمان براي رشــد و توسعه 
از  ظرفيت هــاي بســياري دارد که 
جمله مي توان به منابع انساني خوب 
و ارزشمند، مديران شايسته، پتانسيل 
معادن و صنايع و نيز کشاورزي استان 

اشاره کرد.
وزير نيــرو با تاکيد بــر اينکه در 
مسير توسعه موضوع »آب« بايد مورد 
توجه قرار گيرد، افزود: استان کرمان 
از ايام گذشته در خصوص بهره مندي 
از منابع آب با کمبودهاي بســياري 
مواجــه بوده و امروز نيــز با توجه به 
رشد و پيشرفت اين استان به فقر آبي 
آن افزوده مي شود. بنابراين لازم است 
امروز تدبير جدي براي برطرف کردن 
اين مســاله لحاظ شود که با حمايت 
دولت و مصوبات ســفر اول رياســت 
جمهوري در دولت سيزدهم اين مهم 

آغاز شده است.
وي با اشاره به چهار برنامه دولت 
براي تحقق اين امر، اظهار داشــت: 
نخســت اينکــه از ذخايــر آب هاي 
سطحي و سدهاي اين استان بتوانيم 
حداکثر فايده را ببريــم، پروژه هايي 
در شــرق، جنوب و ديگــر نقاط به 
اين منظور ) براي انتقال آب سدها به 
شــهرها( تعريف شده است که امروز 
يکي از ايــن پروژه ها با حضور رئيس 

جمهور افتتاح شد.
محرابيــان تصريح کــرد: همين 
موضوع در ســد جيرفت، سد بافق و 
سد شهيدان امير تيموري پيش بيني 
شده که برخي در مراحل نهايي است 

و برخي نيــز نياز به حمايت و تامين 
اعتبارات کافي دارد.

وزير نيرو استفاده از بهترين منبع 
آبي يعنــي شيرين ســازي و انتقال 
آب دريــا را موضوع دوم برشــمرد و 
ادامه داد: عمليات اجرايي اين کلان 
پروژه در ســال 1389 آغاز شــد و با 
حمايت دولــت وقــت و در ادامه با 
حمايت مديران و دولت هاي يازدهم 
و دوازدهم و در انتها با حمايت دولت 
ســيزدهم اين اقدام به خوبي پيش 
رفت به طوري کــه در دولت مردمي 
پيش بيني شد عمليات اجرايي خط 
دوم همين مسير آغاز شود که کلنگ 
اين امر توسط رئيس جمهور زده شد.

وي به برنامه ريــزي براي احداث 
خط انتقال آب اصفهان اشــاره کرد 
و خطــاب به رئيس جمهور گفت: در 
طول حدود سه ماه در طرح اصفهان، 
بيش از 35 درصد پيشــرفت حاصل 
شــده اســت؛ در همين راستا 600 
کيلومتر مســير آماده، 300 کيلومتر 
کانال کني و 100 کيلومتر در اين بازه 

زماني لوله گذاري انجام شده است.

وزيــر نيــرو اضافه کرد: مســير 
شــرق براي تامين آب اســتان هاي 
سيستان وبلوچستان، خراسان جنوبي 
و خراســان رضوي در حال پيشرفت 
اســت که اين طرح حدود 10 درصد 
پيشرفت دارد، در همين رابطه، خطي 
هم مختص اســتان فــارس در حال 

احداث و پيشرفت است.
تامين  براي  يادآور شد:  محرابيان 
آب شــرب اســتان کرمان بــه ويژه 
مناطق شمالي اين استان برنامه هاي 
مفصلــي را پيش بينــي و در همين 
راســتا تخصيصاتي را صادر کرده ايم 
به ويژه براي شهرهاي شمالي کرمان، 
ســيرجان، رفسنجان، انار و زرند تا از 
اين مسير بتوانيم تامين آب شرب و 
پايدار داشته باشيم؛ عمليات اجرايي 
اين امر 20 بهمن ماه آغاز شد و امروز 
مراحل پيشرفت آن ملاحظه مي شود، 
اين پروژه با روند پيشرفت خوبي در 

حال اجراست.
وزير نيرو ضمن ابراز اميدواري براي 
تامين منابع مالي اجراي اين پروژه ها 
در اين سفر، استفاده از ظرفيت پساب 

بــراي تامين آب صنعــت را موضوع 
سوم عنوان کرد و بيان داشت: ما در 
اســتان کرمان براي حفظ منابع آب 
راهي جز اي نداريم که به برداشــت 
آب از چاه ها دقــت و رحم کنيم؛ در 
برخي از مناطق استان، سالانه با 1.5 
متر کاهش ارتفاع آب سفره هاي آب 
زيرزميني مواجه هســتيم که بسيار 
خطرناک اســت. بايد برداشت آب از 
چاه ها را تا حدود بسياري با استفاده 
از آب ســطحي، آب دريــا و ظرفيت 
بازچرخاني آب بهداشتي تصفيه شده 

در فاضلاب ها مديريت کنيم.
وي با بيان اينکه آب تصفيه شده از 
پساب آب پايدار است و هيچ گاه دچار 
نوســان نمي شود، ادامه داد: با اجراي 
اين برنامه هاي مهــم در طول مدت 
عمر دولت مردمي مي توانيم مسائل 
آبي شرق، شمال، جنوب و تمام نقاط 
استان کرمان را با حمايت قاطع دولت 
و به ويژه حمايت مديران و استاندار و 
نيز استفاده از ظرفيت عظيم معادن 

مرتفع کنيم.
محرابيان بــه طرح هاي افتتاحي 

استان کرمان اشاره کرد و افزود: طرح 
انتقال آب از ســد نســا از جمله اين 
سدهايي است که کيفيت آب بسيار 
 )EC( مطلوبي دارد. داراي اي ســي
430 بوده که از بهترين کيفيت هاي 
آب کشــور محســوب مي شود. خط 
انتقال اين طرح براي تامين آب شرب 
بم و بروات فراهم اســت و در ســفر 
مصوب شد اين آب را به شرقي ترين 
نقاط استان انتقال دهيم؛ اين پروژه، 
پروژه با اهميتي اســت چرا که آب را 
از ســخت ترين و پرتنش ترين نقطه 

استان به ثمر رسانديم.
وي اضافه کرد: پروژه فاضلاب شهر 
ســيرجان نيز پروژه ديگري است که 
در کنار آن دو نيروگاه سيکل ترکيبي 
را در حال بهره بــرداري و دو نيروگاه 
سيکل ترکيبي را در حال اجرا داريم، 
همچنين دو پروژه توليد برق از انرژي 
خورشيدي و تجديدپذير وجود دارد 
که دوشهرک انرژي را شامل مي شود. 
جــزو افتخــارات دولت محســوب 
مي شــود و مي توانيم موضوع ناترازي 
برق را به واسطه اجراي اين پروژه ها 

مرتفع کنيم.
محرابيان به پيشرفت طرح جهاد 
آبرســاني در اســتان کرمان اشاره و 
تصريح کرد: در اســتان 669 روستا 
را شناســايي کرديــم کــه در تنش 
آبــي به ســر مي بردنــد، در اطراف 
بروات 12 روســتا وجود داشــت که 
در شــرايط بسيار بدي در تامين آب 
به ســر مي برد، با کار جهادي که در 
سراسر کشــور آغاز شد و استفاده از 
ظرفيت نهادها، سپاه، بسيج، خيران 
پيمانکاران بخش خصوصي  آبرسان، 
و گروه هاي جهادي عمليات اجرايي 
آبرساني به 10 هزار روستا در سراسر 
کشور را آغاز کرديم و 669 روستا در 
استان کرمان در اين طرح قرار داشت 
که 140 روستا به طول کامل به اتمام 
رسيده است؛ متوسط پيشرفت طرح 
در اســتان بالغ بر 37 درصد است و 
اميد اســت تا پايــان دولت مردمي 
عمليات آبرســاني در 669 روستا به 

طول کامل انجام شود.
وي گفت: همچنين طرح هاي آبي 
و برقي خوبي در حال افتتاح اســت 
که بعداز ظهر ديــروز نيروگاه گازي 
بوتيا افتتاح مي شود، اين نيروگاه يک 
نيروگاه کلاس F با بالاترين ســطح 

راندمان افتتاح مي شود.
 وزير نيرو با اشاره به افتتاح پست 
132 جيرفــت، بيان کــرد: با افتتاح 
اين پســت ضمن تقويت افت ولتاژ 
در اين منطقــه، ظرفيت تامين برق 
نيــز براي ســرمايه گذاران بــه ويژه 
اهالي مسکن ملي فراهم شده است؛ 
همچنين خط 400 ولت بسيار مهم 
بم - جيرفت بــه طول 90 کيلومتر، 
خط 400 کيلوولت ارزوئيه افتتاح شد 
و شرکت هاي توزيع برق در شمال و 
ارزشمندي  پروژه هاي  استان  جنوب 
را در پست هاي توزيع توسعه شبکه، 
تبديل ســيم به کابل، برق رســاني 
روستايي، تامين پنل هاي خورشيدي 
براي عشاير غيور اســتان کرمان به 

مرحله افتتاح رساندند.

معاون طرح و توسعه شرکت برق منطقه ای تهران:

مشکل افت ولتاژ بازار پایتخت رفع شد
معاون طرح و توسعه شرکت برق منطقه ای تهران گفت: ترانسفورماتور اول پست 
63.20 کيلوولــت مولوی با هدف تامين بار مورد نياز منطقــه و افزايش تاب آوری 
شــبکه و جبران کمبود بار منطقه در زمان های اوج بار و ترانســفورماتور اول پست 
63.20 کيلوولت دپو، با هدف افزايش قابليت اطمينان و پايداری شبکه و کاهش بار 

ترانسفورماتور های پست های اطراف، برقدار و تحويل موقت شدند.
احمد حکمت پور درباره مشکل افت فشار در منطقه بازار اظهار داشت: با توجه به 
افت ولتاژ در منطقه بازار تهران و الزام کاهش بار پســت های مجاور، افزايش ظرفيت 
ترانسفورماتور ها از 30 به 40 در دستور کار قرار گرفته و يک دستگاه ترانسفورماتور 
30 مگاولت آمپری از پســت جمع آوری شــده و ترانسفورماتور 40 مگاولت آمپری 

جديد نصب و برق دار و بارگيری شده است.
وی افزود: با توجه به تعويض فيدر ترانســفورماتور ها به 1600 آمپر، محدوديت 
بارگيــری برطرف شــده و بهره بــرداری از اين طرح تأثير به ســزايی در تقويت و 
کاهش افت ولتاژ منطقه داشته است. به علاوه، ترانسفورماتور قديمی با تلفات بالا با 

ترانسفورماتور جديد با تلفات پايين تعويض شده است.
 معاون طرح و توســعه شرکت برق منطقه ای تهران تصريح کرد: در اين طرح دو 
دستگاه ترانسفورماتور 30 مگاولت آمپر دمونتاژ و از محل پست خارج شده و به انبار 
برق تهران منتقل شــده اند و متعاقباً دو دستگاه ترانسفورماتور 40 مگاولت آمپر در 
محل پســت نصب خواهند شــد. برای اجرای طرح، در دو مرحله خاموشی دو ماهه 
برنامه ريزی شــده بود که خاموشی ترانســفورماتور اول اعمال شد و پيمانکار طرح 
پس از دمونتاژ ترانســفورماتور 30 مگاولت آمپر اول، نســبت به تقويت فونداسيون 
ترانســفورماتور و نصب ترانسفورماتور 40 مگاولت آمپر، مونتاژ آن، تقويت بی ترانس، 
تقويت فيدر های ورودی باسبار 20 کيلوولت از 1250 آمپری به 1600 آمپر اقدامات 
لازم را انجــام داده و در نهايــت بخش اول طرح يعنی ترانســفورماتور اول برقدار و 
تحويل موقت شد. وی هدف اصلی از اجرای اين طرح را تامين بار مورد نياز منطقه و 
افزايش تاب آوری شبکه اعلام و خاطرنشان کرد: با افزايش ظرفيت ترانسفورماتور ها 
و تقويت ترانسفورماتور های پست بدون خاموشی صد درصد پست، احتمال خاموشی 
در زمان های پيک بار کاهش و بار ترانســفورماتور های پست های اطراف نيز کاهش 

می يابد.
حکمــت پور از اين طرح به عنوان يکی از راه حل های افزايش قابليت اطمينان و 
پايداری شبکه ياد کرد و گفت: همچنين، اجرای طرح در حداقل زمان و با استفاده از 

تجهيزات موجود در انبار، نيز هدف ديگری از اين طرح محسوب می شود.
وی همچنين در خصوص پســت دپو افزود: به منظور افزايش ظرفيت پست فوق 
توزيع دپو، پس از مبادله قرارداد، دو دستگاه ترانسفورماتور مگاولت آمپر 30 را از محل 
پست خارج کرده و به جای آنها، دو دستگاه ترانسفورماتور 40 مگاولت آمپر را نصب 
شــد. معاون طرح و توسعه شرکت برق منطقه ای تهران ادامه داد: برای اجرای اين 
طرح، دو مرحله خاموشی دو ماهه برنامه ريزی شده بود، که خاموشی ترانسفورماتور 
اول انجام شــد و پس از دمونتاژ ترانســفورماتوراول، پيمانکار پروژه اقدامات لازم را 
برای تقويت فونداسيون ترانسفورماتور، نصب ترانسفورماتور جديد، مونتاژ آن، تقويت 
تجهيــزات HV بی ترانس، تقويت فيدر های ورودی باســبار 20 کيلوولت از 1250 
آمپری به 1600 آمپر و ســاير اقدامات لازم را انجام داد. در نهايت، بخش اول پروژه 

يعنی ترانسفورماتور اول برمدار شد.
وی گفت: با توجه به مســتمر بودن پيگيری های وزارت صنايع درخصوص برق 
پايدار مراکز صنعتی، افزايش ظرفيت پست برقی به دستور کار قرار گرفته است. اين 
طرح شــامل افزايش ظرفيت از 30 بــه 40 مگاولت آمپر و رفع محدوديت بارگيری 

ترانسفورماتور سوم پست است. 
حکمت پور افزود: به دليل اهميت اين طرح برای شرکت توزيع، برقداری آن جزو 
اولويت های اول بوده اســت. علت اصلی افزايش بار، رشــد مراکز صنعتی در منطقه 

اطراف پست است.
 به گفته وی؛ با افزايش ظرفيت پست برقی و تقويت ترانسفورماتور های پست در 
منطقه، بار مورد نياز منطقه تامين شده و احتمال خاموشی در زمان پيک بار کاهش 
يافته است. همچنين، با رفع محدوديت بارگيری ترانسفورماتور سوم پست و افزايش 

ظرفيت فيدر ترانس، بار ترانسفورماتور های پست های اطراف نيز کاهش يافته است.
اين مقام مسئول در شرکت برق منطقه ای تهران در ادامه درباره طرح ملی پاداش 
مشترکان خوش مصرف نيز، افزود: امسال هم وزارت نيرو علاوه بر اينکه به وعده خود 
در همان سال جامعه عمل پوشــانيده، با افزايش چهار برابری پاداش سال گذشته، 

شرايط همراهی بيشتر مردم را در تابستان امسال فراهم آورده است.

مدیر دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران اعلام کرد؛

گازرسانی به نیروگاه ها 
 بیش از مقدار تکلیفی

 به شرکت ملی گاز

مدير ديسپچينگ شرکت ملی گاز ايران از افزايش گازرسانی 
بــه نيروگاه ها خبر داد و اعلام کرد کــه روزانه به طور ميانگين 
305 تــا 308 ميليون مترمکعب گاز طبيعــی به نيروگاه های 

کشور تحويل می شود.
محمدرضــا جولايی در اين باره توضيح داد: ســوخت مورد 
نياز نيروگاه های کشور معادل 315 تا 320 ميليون مترمکعب 
گاز طبيعی در روز است که به طور ميانگين روزانه 305 تا 308 
ميليــون مترمکعب گاز طبيعی تحويــل و مابقی از نفت کوره 
تامين می شــود. وی تصريح کرد: گاز تحويلی به نيروگاه ها در 

مدت زمان مشــابه پارسال 290 ميليون مترمکعب در روز بود 
که اين مقدار امسال حدود روزانه 15 ميليون مترمکعب افزايش 
يافته است، از سويی تکليف شــرکت ملی گاز برای گازرسانی 
به نيروگاه ها 270 ميليون مترمکعب در روز اســت، اما با توجه 
به توان توليد گاز در پالايشــگاه های کشور، اين مقدار افزايش 

يافته است.
مدير ديسپچينگ شــرکت ملی گاز ايران اعلام کرد که از 
ابتدای فصل گرمای امسال تاکنون با توجه به گازرسانی مطلوب، 
گازوئيل ذخيره شده برای مصرف نيروگاهی سوزانده نشده است.

تهران پنجمين استان خشک کشور شناخته شده، هرچند 
که در حال حاضر وضعيت تامين آب در اين اســتان شــرايط 
نرمالي دارد و آنطور که مديرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
تهران اعلام کرده در صورتي که ميزان همراهي مشــترکان از 
چهار درصد به 10 درصد افزايش يابد، مي توانيم بدون هيچ گونه 

مشکلي تامين آب را داشته باشيم.
ميزان بارندگي ها در ســال 1401 - 1402 در استان تهران 
40 درصد نسبت به ميانگين بلندمدت 50 ساله کاهش يافت، 
در اين بين ميزان بارش ها نســبت به ســال قبل چهار تا پنج 
درصد رشد داشــته اما حجم ذخائر سدها نسبت به سال قبل 
کاهش داشــته است. اما نسبت به سال گذشته سدهاي استان 
تهران وضعيت مطلوبي ندارنــد چرا که 40 ميليون مترمکعب 
ذخيره سدها نسبت به ســال گذشته کاهش يافته است، سال 
هاي گذشته 75 درصد آب مورد نياز تهران از پنج سد طالقان، 
اميرکبير، لار، لتيان و ماملو تامين مي شــد. ظرفيت ســد لار 
کــه 900 ميليون متر مکعب بوده، به دليــل فرار آب به 400 
ميليون متر مکعب کاهش يافته اســت. سد لتيان و سد ماملو 
هم به دليل کاهش بارندگي، با  افت حجم آب روبه رو شــده و 
وضعيت مطلوبي ندارند. هدررفت آب در شبکه هاي استان تهران 
اکنــون 21 درصد بوده که 11 درصــد هدررفت فيزيکي و 10 
درصد هدررفت واقعي ثبت شده که اين ميزان نسبت به متوسط 
کشــوري عدد پاييني است. همچنين 720 حلقه چاه در شهر 
تهران وجود دارد که منابع زيرزميني از آنها استخراج مي شود، 
55 درصد از منابع زيرزميني را مورد اســتفاده قرار مي دهيم و 

تنها از 45 درصد منابع سطحي استفاده مي کنيم.
الگوي مصرف آب به صورت ماهانه براي يک انشــعاب 14 
مترمکعب اســت و خانواده هايي که اين ميزان مصرف مي کنند 
جزو مشــترکان خوش مصرف و مشترکاني که بين 14 تا 28 
مترمکعب مصرف دارند، مشــترکان پرمصرف و مشترکاني که 
بيش از دو برابر الگو آب مصرف مي کنند، مشترکان بد مصرف 

به حساب مي آيند.
همچنين مشترکاني که بيش از دو برابر الگو مصرف مي کنند، 
در ســه ماهه اول سال جاري نسبت به سال 1402، 27 درصد 
ميزان مصرف خود را کاهش داده اند، مشــترکاني که بين صفر 
تا 14 درصد مصرف داشتند، 11 مترمکعب ميزان مصرف خود 
را افزايش و مشترکاني که 14 تا 28 مترمکعب مصرف داشتند، 
هشت درصد ميزان مصرف خود را کاهش داده اند و به طور کلي 
مصرف آب در سه ماهه اول سال نسبت به سال قبل چهار درصد 

کاهش يافته است.
محســن اردکاني - مديرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
تهــران درباره وضعيت تامين آب در تهران به ايســنا گفت: در 
حال حاضر در هيچ نقطه اي در تهران افت فشار آب نداريم، اگر 
ميزان همراهي مشــترکان از چهار درصد به 10 درصد افزايش 
يابد، مي توانيم بدون هيچ گونه مشــکلي تامين آب را داشــته 
باشــيم، همچنين برنامه اي براي جيره بندي و قطع آب وجود 
نــدارد. وي با تاکيد بر اين که تهران آمادگي بارگذاري جمعيت 
جديد با توجه به منابع آبي ندارد، اظهار کرد: امســال نسبت به 
سال گذشته منابع آبي در دسترس به مراتب کمتر بوده و دماي 
هوا نيز افزايش بيشتري يافته است و هيچ راهي به جز همراهي 

مردم براي تامين منابع آبي وجود ندارد.
روند افزايشــي مصرف آب و افزايــش دماي هوا در روزهاي 
اخيــر، ضرورت مديريت مصــرف آب در پايتخت را دو چندان 
مي کند، از اين رو در ابتداي شــروع فصل گرما به شــهروندان 
توصيه مي شــود با انجام برخي اقدامات ســاده هم چون انجام 
سرويس هاي دوره اي و بررسي اتصالات کولرهاي آبي، بازدهي 

کولرها را افزايش و مصرف آب آنها را کاهش دهند.
 هم چنين توصيه مي شود با انجام مراقبت و بررسي هاي فني 
اتصالات و لوله هاي آب ساختمان، هدررفت هاي پنهان و آشکار 
سيستم هاي لوله کشي را شناســايي و ترميم و از هدررفت آب 

پيش گيري کنند.

مدير کل دفتر مديريت انرژی و برنامه ريزی امور مشترکان 
صنعت برق شرکت توانير گفت: 80 درصد قبوض برق بين 

70 تا 100 هزار تومان صادر می شود.
عبدالامير ياقوتی در نشســتی خبری با با بيان اينکه 10 
درصد مشــترکان تا 1.5 برابر الگو و شش درصد مشترکان 
1.5 تــا دو برابر الگــو و چهار درصد بيــش از دو برابر الگو 
برق مصرف می کنند، اظهار کرد: بــرای تعداد محدودی از 

مشترکان قبوض نجومی و غير متعارف صادر می شود.
وی با بيان اينکه 50 درصد بار شبکه توزيع آنلاين پايش 
می شود، گفت: مصرف کشاورزی در سه ماهه ابتدايی سال 
10 درصد رشد داشته، صنايع نيز در سه ماهه اول سال 8.5 

درصد رشد داشته است.
مدير کل دفتر مديريت انرژی و برنامه ريزی امور مشترکان 
صنعت برق شــرکت توانير در خصوص تغيير ساعات ادارات 
و تاثيــر آن بر ميزان مصرف برق، گفت: بخشــی از مصرف 
برق به تغيير ساعت و بخشی ديگر به الگوی رفتاری بستگی 
دارد، اگر ساعت ها نيز تغيير پيدا کند بخش اداری موظف به 
کاهش 30 درصدی مصرف برق خود نسبت به سال گذشته 

است.
ياقوتی با اشــاره بــه طرح پاداش به مشــترکان خوش 
مصرف، گفت: در سال گذشته 40 درصد مشترکان مشمول 
پاداش خوش مصرفی شدند و يک ميليون مشترک پرمصرف 

نيز به مشترکان زير الگو جابه جا شدند.
وی با بيان اينکه مصرف برق در بخش خانگی 0.2 درصد 
کاهش يافته است، گفت: در حال حاضر 35 درصد مشترکان 

مشمول پاداش خوش مصرفی شده اند.
*کشف ٨۵00 مرکز غیرمجاز رمزارز

محمــد خدادادی بهلولی، مجری تامين برق اســتخراج 
رمز ارز شــرکت توانير نيز در اين نشست تا زمانی که برق با 
قيمت يارانه ای عرضه می شود نمی توان رمزارزهای غيرمجاز 

را به صفر رساند، ميزان استخراج رمزارزهای غيرمجاز نسبت 
به قبــل از اقدامات مقابله ای کاهش يافته و انســجام بين 

دستگاهی افزايش يافته است.
بــه گفته وی، از ســال 1398 تا کنــون 8500 مرکز 
غيرمجاز کشــف شده که 260 هزار ماينر در آن ها مشغول 
فعاليت بوده و 7100 مگاوات توان مصرفی اين مراکز بوده 
است که رقم بالايی به حساب می آيد اما ديگر در آمارهای 
جهانی ايران جز پنج کشور استخراج کننده رمزارز نيست و 
به نظر می رسد که علت اين موضوع عدم رصد وی پی ان ها 

باشد.
مجری تامين برق استخراج رمز ارز شرکت توانير با بيان 
اينکه بر اســاس برآوردهای صورت گرفته 1200 تا 1500 
مگاوات رمزارز غير مجاز در کشــور فعال اســت، گفت: در 
استان های جنوبی و صنعتی شامل تهران، خراسان رضوی، 
اصفهان و آذربايجان شــرقی تعداد رمزارزهای کشف شده 

بيشتر بوده است.
بــه گفته خــدادادی 153 مرکز مجاز بــا ظرفيت 238 
مــگاوات در کشــور فعاليت دارد که مطابق قانــون در ايام 
محدوديت دار اجازه خريد برق از شــبکه را ندارند و سياست 
کلی کشــور نيز اين اســت که اين واحدها نيــاز خود را از 

نيروگاه های تجديدپذير برطرف کنند.

۸0 درصد قبوض برق بین ۷0 تا ۱00 هزار تومان استتهران پنجمین استان خشک کشور
با شــروع فصل تابستان، افزايش دما و اســتقرار هوای گرم در پايتخت 
ميزان مصرف آب نيز در اين کلانشــهر افزايش چشمگيری يافته است، به 
گونه ای که مصرف لحظه ای آب در شــهر تهران از 55 هزار ليتر در ثانيه 

عبور کرد.
مصرف آب در کلانشهر تهران در روزهای پايانی هفته روندی افزايشی دارد 
به گونه ای که در ايام تعطيل، مصرف لحظه ای آب تهران از 50 هزار ليتر در 
ثانيه نيز عبور می کند. همچنين مصرف لحظه ای آب در شهر تهران، 52 هزار 

ليتر در ثانيه ثبت شد.
هر چند که اين ميزان مصرف، مصرف لحظه ای آب در تهران بوده و ثابت 
نخواهد بود اما ثبت اين رقم بی سابقه بوده و لازم است که تهرانی ها راهی برای 

کاهش مصرف آب پيدا کنند تا با چالش مواجه نشوند.
*راهی جز همراهی مردم نیست

آنطور که محســن اردکانی مديرعامل شرکت آب و فاضلاب استان تهران 
اخيرا اعلام کرده اگر ميزان همراهی مشــترکان از چهار درصد به 10 درصد 
افزايش يابد می توانيم بدون هيچ گونه مشــکلی تامين آب را داشــته باشيم، 

گفت: برنامه ای برای جيره بندی و قطع آب وجود ندارد.
اردکانی با تاکيد بر اين که تهران آمادگی بارگذاری جمعيت جديد با توجه 
به منابع آبی ندارد، اظهار کرد: امســال نسبت به سال گذشته منابع آبی در 
دســترس به مراتب کمتر بوده و دمای هوا نيز افزايش بيشتری يافته است و 

هيچ راهی به جز همراهی مردم برای تامين منابع آبی وجود ندارد.
*چطور مصرف آب را کاهش دهیم؟

کولرهای آبی يکی از پرمصرف ترين وســايل خانگی هستند. با وارد مدار 
شدن يک کولر آبی در هر خانه، گويی يک نفر به اعضای خانواده اضافه شده 
اســت چرا که هر کولر آبی هم اندازه يک فرد آب مصرف دارد. هر کولر آبی 
300 ليتر آب  در  شــبانه روز مصرف می کند و در تهران حدود سه ميليون 

کولر آبی در مدار بهره برداری است.
رعايت نکات مديريت مصرف آب و پرهيز از مصارف غيرضروری از ســوی 
مشترکان، نقش مهمی در پايداری شبکه توزيع آب و دسترسی همگان به آب 
شــرب ايفا خواهد کرد. برای مثال مصرف روزانه آب تهران در شهر تهران به 

سه و نيم ميليارد ليتر در شبانه روز رسيد.

مصرف آب تهرانی ها از 55 هزار لیتر در ثانیه عبور کرد
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سه شنبه ۱۳ تیرماه؛ پیکر فریماه فرجامی از مقابل خانه هنرمندان تشییع می شود
مراسم تشييع پيکر فريماه فرجامی از مقابل خانه هنرمندان برگزار می شود. به گزارش روابط عمومی خانه سينما، 
مراســم بدرقه پيکر فريماه فرجامی بازيگر سينما و تئاتر، سه شــنبه 13 تيرماه ساعت 9:30 مقابل خانه هنرمندان 
ايران برگزار می شود. زنده ياد فرجامی در فيلم های ماندگاری همچون »پرده آخر«، »مادر«، »اجاره نشين ها«، »تيغ 
و ابريشم »، »سرب«، خط قرمز«، »نرگس« و… ايفای نقش کرد. فرجامی يک بار موفق به دريافت سيمرغ بلورين 
نقش اول زن برای فيلم »پرده آخر« از نهمين دوره جشنواره فيلم فجر شد و در سال 67 ديپلم افتخار بهترين بازيگر 
نقش اول زن را برای بازی در فيلم »سرب« دريافت کرد. اين هنرمند، 9 تير ماه در سن 71 سالگی دار فانی را وداع 
گفت. مراسم بدرقه پيکر او توسط خانه هنرمندان ايران و خانه سينما برگزار خواهد شد و سپس به قطعه هنرمندان 

منتقل می شود تا در کنار بازيگر فقيد، مهين شهابی آرام گيرد.

صاحب امتياز: شرکت آفتاب سخن
 مدیر مسوول و سردبیر: افشین جمشیدی لاریجانی 

Email:sarzaminpooyanews@yahoo.com 
تلفنخانه مرکزی: 664٨0۱3۲

خ انقلاب   - فلسطین جنوبی کوی نایبی پلاک ۲ طبقه ۵
چاپ: شاخه سبز صندق پستی ٨3۵6- ۱4۱۵۵      

www.sarzaminpooya.com

همکاران سرزمین پویا: نوشین طاهری نوری - شهره نصیری
 محمدرضا گمینی-  محمد اسمعیل خوبجو

۱0 خوراکی مفید برای سلامت قلب مردان
نوشــین طاهری نوری - تنها با افزودن چند غذا به رژيم غذايی خود، 
می توانيد سلامت قلب خود را بهبود ببخشيد و در عين حال به طور کلی از 

مواد غذايی خوب نيز استفاده کنيد.
به گزارش سرزمين پويا  به نقل از منز هلث، صرف نظر از سن شما، مهم 
است که از ســلامت قلب خود محافظت کنيد؛ انجام اين کار خطر ابتلا به 
بيماری های مختلف مانند بيماری قلبی و سکته را کاهش می دهد. داشتن 
يک رژيم غذايی هوشمندانه برای سلامت قلب نيز يکی از راه هايی است که 

می توانيد از امروز سلامت خود را بهبود ببخشيد.
لورن هريس-پينکوس، ام اس، RDN و نويســنده باشــگاه صبحانه پر 
پروتئين می گويد:» با داشــتن يک رژيم غذايی سالم، شما می توانيد فشار 
خون را در سطح طبيعی و نرمال نگه داريد. سطح کلسترول و تری گليسيريد 
را نيز تحت کنترل نگه داريد. همچنين تغذيه سالم به شما کمک می کند 

وزن سالمی داشته باشيد.«
خبر خوب اين است که تنها با افزودن چند غذا به رژيم غذايی خود، می 
توانيد سلامت قلب خود را بهبود ببخشيد و در عين حال به طور کلی از مواد 

غذايی خوب نيز استفاده کنيد.
غذاهای مفيد برای قلب نيز خوشمزه و سالم هستند، بنابراين می توانيد از 
آنها به روش های مختلفی برای صبحانه، ناهار و شام استفاده کنيد و هرگز از 
آنها خسته نشويد. به علاوه، يک قلب سالم همچنين از پيری محافظت می 

کند و می تواند منجر به طول عمر بيشتر شود.
چغندر

کلی جونز، MS.RD، می گويد: »چغندر حاوی انواع ويتامين ها و مواد 
معدنی، از جمله پتاســيم مفيد برای قلب اســت و به دليل محتوای بالای 
نيترات در رژيم غذايی، واقعا می درخشد و به گشاد شدن عروق خونی کمک 
می کند. اين کار استرس را از قلب شما دور می کند و می تواند فشار خون 

را بهبود بخشد.«
در حالی که آب چغندر يک راه آسان برای دريافت نيترات های موجود در 
آن است و شما همچنين می توانيد آن ها را خودتان بپزيد. شما می توانيد 

آن را به اسموتی ها يا بلغور جو دوسر نيز اضافه کنيد.
آلبالو

آلبالو سرشار از آنتی اکسيدان های پلی فنول است و خواص ضد التهابی 
دارد. يک مطالعه در سال 2019 نشان داد که مصرف منظم آب آلبالو تأثير 

مثبتی بر سطح کلسترول خون نيز دارد.
جونــز می گويد: »اگر نمی خواهيد آب آن را بنوشــيد، آلبالو يخ زده را به 
اســموتی  اضافه کنيد يا آلبالو خشک شــده را به عنوان ميان وعده با آجيل 

در نظر بگيريد.
پسته

تقريباً 90 درصد از چربی های موجود در پسته از نوع مونو و چند غيراشباع 
هستند و هر وعده نيز 3 گرم فيبر دارد که برای سلامت قلب بهترين گزينه 
می تواند باشند. برای يک ميان وعده رضايت بخش تر، انواع برشته پسته و يا با 

طعم های مختلف را می توانيد امتحان کنيد.
غلات کامل

به طور کلی رژيم های غذايی سرشــار از غلات کامل، ممکن است خطر 
بيمــاری قلبی را کاهش دهد. جونز می گويــد : »ما اين موضوع را از طريق 
رژيم های غذايی کاملًا تحقيق شــده مانند الگوهــای غذايی مديترانه ای و 
DASH مشــاهده می کنيم و يک مطالعه جديد نشان داد که غلات کامل 
جايگزين غلات تصفيه شده برای کاهش کلسترول تام و LDL و همچنين 
تری گليسيريد می شود.« شما همچنين نيازی به دوری از گلوتن نداريد، مگر 

اينکه مبتلا به بيماری سلياک باشيد.
مطالعات نشــان می دهد که گلوتن هيچ ارتباطی با خطر بيماری قلبی 
ندارد، اما حذف گلوتن ممکن است بر اين خطر تأثير بگذارد، زيرا با کاهش 

مصرف غلات کامل سالم برای قلب مرتبط است.
سیب زمینی

جونز می گويد: »وقتی صحبت از ســلامت قلب به ميان می آيد، مصرف 
پتاســيم برای فشار خون مهم است و ســيب زمينی ها در هر وعده پتاسيم 

بيشتری نسبت به موز دارند.«
سيب زمينی همچنين منبع خوبی از آنتی اکسيدان ويتامين C می باشد. 
اگر فکر می کنيد پختن آنها بيش از حد طول می کشد، سيب زمينی را می 

توانيد به کمک ماکروويو بپزيد.
جو دوسر

هريس-پينکوس می گويد: »فيبر محلول موجود در جو دوسر و سبوس 
جو دوسر می تواند به کاهش LDL يا کلسترول بد کمک کند.«

او توضيح می دهد که سه گرم فيبر محلول علاوه بر رژيم غذايی با چربی 
اشباع کم ممکن است خطر بيماری قلبی را کاهش دهد.

2/1 فنجان جو دوســر حاوی 2 گرم فيبر محلول اســت، بنابراين از يک 
کاسه اســتاندارد بلغور جو دوسر لذت ببريد يا مقداری از آن را در اسموتی 
خود بريزيد و مقداری فيبر اضافی با مواد سالم ديگر مانند آجيل، دانه ها و 

انواع توت ها اضافه کنيد.
آووکادو

انجمن قلب آمريکا توصيه می کند در صورت امکان از چربی های تک و 
چند غيراشــباع استفاده کنيد و چربی های اشباع و ترانس را محدود کنيد. 
هريس-پينکوس می گويد: »آووکادو در درجه اول تک غيراشــباع اســت 
که وقتی به جای غذاهای پرچرب خورده شــود، می تواند به حفظ ســطح 

کلسترول سالم کمک کند.«
ماهی چرب

اکثر مردم دو وعده توصيه شــده ماهی چرب در هفته را برای کمک به 
کاهش خطر بيماری قلبی و سکته مصرف نمی کنند. برای افزايش امگا 3، 
دو بار در هفته ماهی سالمون، شاه ماهی يا ساردين به وعده های غذايی خود 
اضافه کنيد. حتی ماهی تن )برخی برندها اين کار را انجام می دهند( چند 

گرم اسيدهای چرب امگا 3 را فراهم می کند.
دانه کتان

بذر کتان سرشــار از فيبر، چربی های امگا 3 و مواد شيميايی گياهی به 
نام ليگنان اســت که ممکن است به کاهش کلسترول خون و کاهش خطر 
بيماری قلبی کمک کند. دانه کتان آسياب شده را روی ماست، پنير کوتاژ يا 
اسموتی، کلوچه، پنکيک و وافل برای فيبر اضافی و کمی پروتئين اضافه کنيد.

لوبیا
لوبيا سرشار از فيبر و مواد مغذی سالم برای قلب مانند فولات، منيزيم و 
آنتی اکسيدان هايی هستند که می توانند به کاهش فشار خون کمک کنند. 
فيبر همچنين ســطح قند و کلسترول خون را در سطوح سالم تری نگه می 
دارد و لوبياها در ســوپ ها، سالاد، چيلی، ديپ ها و موارد ديگر شگفت انگيز 

هستند.

سرمقاله

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی:

اجازه نمی دهیم هیچ فیلم و برنامه ای با زیر پا گذاشتن قوانین ساخته شود
وزير فرهنگ و ارشــاد اســلامی 
گفت: بايــد اجازه ندهيم اين فناوری 
به يک تهديد تبديل شود. بايد اين را 

به فرصت تبديل کنيم.
روز  اســماعيلی  محمدمهــدی 
دوشــنبه در حاشيه همايش »هوش 
مصنوعی، رســانه و توليد محتوا« در 
جمع خبرنگاران اظهار داشت: سرعت 
فناوری های جديد در حوزه فرهنگ 
و هنر خيلی بالاســت. در ســه دهه 
اخير تقريبا ما نيز با سرعت بالا روبه 
رو بوده ايم و امروز بخش عمده ای از 
نظام سنتی ما در حوزه فرهنگ و هنر 
و رســانه کارآمدی خــود را به دليل 
همين سرعت بالا از دست داده است.

وی گفــت: تجربيــات و نظــام 
فرهنگــی امروز مــا می گويد که در 
مقابل پديده های نو بايد با دورانديشی 

وارد شويم.
وزيــر فرهنگ تاکيدکــرد: امروز 
پديده ای مانند هوش مصنوعی بيشتر 
خودش و الزاماتــش را در حوزه های 
مختلف به ما تحميــل می کند و ما 

مدام با اين موضوع روبه رو هستيم.
حوزه های  داد:  ادامه  اســماعيلی 
فکری و دانشــگاهی مــا، حوزه های 
علميــه و فضــلا در اين حــوزه که 
حوزه  متنوعی اســت و بخش مهمی 
از ســاحت فرهنگــی و اجتماعی ما 
را تحــت تأثير قرار داده اســت، بايد 
راه حل هايی اعم از مدارا و همزيستی 
در حوزه هــای فقهــی، اخلاقــی تا 

حوزه های مديريتی و تنظيم گری پيدا 
کنند. اين که تنظيم گری سنتی ما با 
ورود هوش مصنوعی بايد تغيير کند 

يا خير.
وی افــزود: ما به شــدت نياز به 
تغيير آرامش خود بــا ورود فناوری 
نو هســتيم. از اين حيــث، فراخوان 
عمومی در اين زمينه اعلام می کنيم 
و دفتر مطالعات و تحقيقات رســانه 
اين فراخوان را ارائه می کند و آمادگی 
همه جانبه بــرای حمايت از کارهای 
پژوهشی و تحقيقاتی ، مقالات و ارائه 
بســته های عملياتی برای مواجهه با 

اين پديده نو را داريم.
وزير فرهنگ گفت: آماده هستيم 
از همه انديشــمندان، دانشجويان و 
پژوهشــگران در اين زمينه حمايت 
مالــی کنيــم. کارهــا و طرح های 
اجرايی شــان را به ما بدهند و اين 
نشســت ها با يک بازه زمانی روشن 

تکرار می شود.
به گفته اســماعيلی نشست اول 
در شــش ماهه اول و نشست دوم در 
نيمه دوم ســال برگزار شــود و همه 
بخش های حاکميتی هم بايد حضور 
داشــته باشــند چرا که تک بعدی 
نيست که با وزارت فرهنگ پيش رود.

وی گفت: از همکارانم در شورای 
عالــی فضای مجازی، شــورای عالی 
انقلاب فرهنگــی و وزارت ارتباطات 
اين خواهش را دارم که با ما همکاری 
کننــد. اين يک کار مهــم در حوزه 

حکمرانی فرهنگی کشور است.
وی افزود: نبايــد اجازه دهيم اين 
فناوری به يک تهديد تبديل شــود. 
بايــد از ايــن فرصت بــرای جبران 
استفاده  حوزه  اين  عقب ماندگی های 
کنيــم. هــوش مصنوعــی امکانات 
جديــدی را در اختيار ما قرار خواهد 
داد. اگر درست استفاده کنيم برای ما 
فرصت اســت و اگر رقبای ما بتوانند 

استفاده کنند برای ما تهديد است. 
اســماعيلی گفت: ما بايد با تدبير 
از اين مســاله به نحو احسن استفاده 

کنيم. 
وزير فرهنگ همچنين در پاسخ به 
سوالی مبنی بر کاربرد هوش مصنوعی 
در صنعت فيلم و فيلمسازی، و اينکه 
وزارت ارشــاد چه برنامه ای را در اين 
زمينه در دستور کار قرار داده است، 
گفــت: يکــی از خروجی هــای اين 
همايش ارائه راهــکاری عملياتی به 
اين منظور است. امروز ما با ورود اين 
فناوری به حوزه فيلم و ســريال روبه 
رو هســتيم و اتفاق های مهمی رقم 
می خورد و همين هسته مطالعاتی را 
در سازمان سينمايی تشکيل داديم و 
معاونت فناوری های نوين روی آن کار 

می کند. 
وی افــزود: بخــش عمــده ای از 
نيازهای جديد خود را بايد با استفاده 
از اين فناوری نو پاســخ دهيم نه اين 
که اقتضائاتی را بر ما تحميل کند که 
اين عقب ماندگی ها و فاصله  ما بيشتر 

شود.
اســماعيلی در اين باره که هوش 
مصنوعی آيا در برنامه هفتم توســعه 
لحاظ شــده گفــت: در برنامه هفتم 
در حوزه فرهنگ، هنر و رســانه اين 
نقاط را قرار داديم و يک بند و حکم 
بسيار خوبی را دولت آورده تا با توجه 
به اقتضائات جديــد در اين حوزه ها، 
را  فرهنگ  بازســازی ســاختارهای 
در ســال اول بعد از ابــلاغ برنامه به 
مجلس شورای اسلامی ببريم. ما اين 

پيش بينی را کرديم.
همــه  در  داشــت:  اظهــار  وی 
ســاحات فرهنگی، هنری و رسانه ای 
با توجــه به اقتضائات جديد و نياز به 
بازآرايــی، وزارت فرهنگ با همکاری 
دستگاه های مرتبط طرح پيشنهادی 

خود را ارائه خواهد کرد. 
اسماعيلی گفت: در اين طرح که 
کار آن هم شروع شده بخش مهمی 
به الزامات فناوری های نوين اختصاص 

داده شده است. 
* اجازه نمی دهیم هیچ فیلم و 
برنامه ای با زیر پا گذاشتن قوانین 

کشور ساخته شود
وی در پاســخ به ســوال ديگری 
آيين نامــه  رعايت حجاب در  درباره 
ســينما و تلويزيون گفت: آيين نامه 
خاصی برای حجاب نداريم. آيين نامه 
نظارت بر صدور مجوز پروانه و پروانه 
نمايش داريم کــه در آن پيش بينی 

شده است .

اسماعيلی گفت: حجاب يک مساله 
قانونی در کشور اســت. حتما اجازه 
نمی دهيم هيچ فيلم و برنامه ای با زير 
پا گذاشتن قوانين کشور ساخته شود.
* افرادی که قانــون را زیرپا 
گذاشتند اجازه برنامه های هنری 

ندارند
وی اظهــار داشــت: بــه همــه 
توليدکننــده،  شــرکت های 
تهيه کننده ها، سازمان سينمايی ابلاغ 
شده اســت افرادی که قانون را زيرپا 
گذاشــتند اجــازه برنامه های هنری 

ندارند. 
وزير ارشاد درباره واگذاری شبکه 
خانگی به صدا و سيما هم گفت: يک 
تقســيم کاری را با صدا و ســيما در 

نظارت  و تنظيم گری کرديم.
وی با بيان اينکــه مجوز بيش از 
90 درصــد فعاليت هايی که امروز در 
فضای نمايش خانگی انجام می شود را 
بايد وزارت فرهنگ بدهد. افزود: بند 
نخســت اين تقسيم کار تصريح دارد 
که همه مجوزهايی که وزارت فرهنگ 
به صورت متــداول در حال انجام در 
حوزه صوتی تصويری فراگير بر عهده 
داشــت همچنان به عهده ماست. دو 
مقوله سريال ها و برنامه های تلويزيونی 
از آن خارج شــده اســت. در بخش 
ســريال ها نيز دو نماينــده از وزارت 
ارشاد در شورای صدور مجوز و پروانه 
ســاخت حضور دارند که کار را پيش 

می برند.

هيه کنندهتهيه کننده فيلم »سه کام حبس« با ابراز نگرانی 
از جای خالی تفکر در ســينما، از توجه بی حســاب و کتاب به 
فيلم های کمدی و رصد نشــدن برخی اتفاق ها، به گونه ای که 
انگار بعضی فيلم ها با چوب جادويی اکران می شوند، انتقاد کرد.

فيلم »ســه کام حبس« به کارگردانی سامان سالور اگرچه 
محصول ســال 1398 است و در سی وهشتمين جشنواره فيلم 
فجر رونمايی شده بود اما ســرانجام از ارديبهشت امسال روی 
پرده ســينماها رفته و در اين مدت توانسته با حدود 350 هزار 

نفر تماشاگر به فروش بيش از 16 ميليارد تومان برسد.
اکران اين فيلم با بازی پريناز ايزديار و محســن تنابنده که 
دربــاره يکی از معضل های بزرگ اجتماعــی يعنی مواد مخدر 
اســت، با اکران تعداد قابل توجهی فيلم کمدی همزمان شده 
و همين ســبب شده ســازندگان اين فيلم همانند برخی ديگر 
از فيلم های غيرکمدی در حال اکران نســبت به زمان و تعداد 

سانس هايی که در سينماها در اختيار دارند گله مند باشند.
در اين زمينه ساسان سالور که تهيه کنندگی فيلم برادرش را 
برعهده داشته، با تاکيد بر اينکه اساسا هر فيلمی ساخته می شود 
تا اکران خوبی داشــته باشــد و مخاطبان آن را تماشــا کنند، 
بيان کرد: اين روزها نســبت به اکــران فيلم کمدی بحث های 
زيادی مطرح اســت و من درک می کنم که ســينماداران حق 
دارنــد پس از رکود دوران کرونا و اتفاق های اجتماعی که چراغ 
سينما را خاموش کرد، از فروش چند فيلم طنز رضايت داشته 

باشــند چون اين فيلم ها چرخه اقتصادی ســينما را به گردش 
درمی آورنــد؛ بنابراين از اين منظر هيــچ مخالفتی با فيلم های 
کمدی ندارم چه بســا که به سينما کمک هم می کنند منتها 
براســاس رصدی که در اين مدت داشــتم، به نظر می رســد 
تغييراتی در سياست گذاری های اکران بخصوص برای فيلم های 

اجتماعی بايد صورت گيرد.
او گفت: اينکه در يک روز پنجشــنبه حدود دوهزار سئانس 
به سه فيلم طنز اختصاص پيدا می کند و 1100 سئانس را به 8 
فيلم اجتماعی روی پرده می دهند سبب می شود احساس خطر 
کنيم و بايد ببينيم چه اتفاقی در حال رخ دادن اســت. با وجود 
حقی که برای ســينماداران قائل هستم اما نبايد با اين نگرش 

همه چيز را به سمت وسوی فيلم های کمدی ببريم. 

مدیر مجموعه سعدآباد: 

محکم پای اجراهای پورناظری و قربانی ایستاده ایم
حسين علوی به تازگی مسئوليت مجموعه فرهنگی تاريخی 
سعدآباد را برعهده گرفته اســت. او تا کنون در مسئوليت های 
مختلفی از خبرگزاری ايرنا تا مرکز مطالبه گری سياســت های 
کلی نظام در مجمع تشخيص مصلحت نظام حضور داشته است. 
علوی همچنين با فضای هنر آشناســت حتی به طور تخصصی 
آواز موسيقی ايرانی و آهنگسازی را دنبال کرده و در اين زمينه 

فعاليت دارد.
اين روزهــا و در بدو ورود علوی به مجموعه ســعدآباد، دو 
کنسرت موســيقی با حضور چهره های مهم موسيقی ايران در 
ايــن مجموعه روی صحنه می رود. يکــی اجرای »در هوای بی 
چگونگی« اثری از ســهراب پورناظری و علی قمصری اســت و 
ديگری مربوط به کنسرتِ عليرضا قربانی است. جالب اينکه هر 
دو کنسرت با استقبال بسياری از سوی علاقه مندان به موسيقی 
مواجه شده اســت. با اين حال شــايعاتی درباره کنسرت های 
موسيقی مطرح می شود.  يکی از اين شايعات درباره کنسرت »در هوای بی چگونگی« اثر سهراب پورناظری بود که حسين علوی 
مدير مجموعه سعدآباد در اين باره توضيح می دهد: خوشبختانه مسئله جدّی نبود اما نگاه ها و سلايق متفاوتی هم وجود دارد. نگاه 
ما به عزيزان هنرمند نگاهی غيرتی همراه با حساسيت بيش از پيش بنابر دستور آقای ضرغامی وزير ميراث فرهنگی و گردشگری 
است. او ادامه می دهد: فضای سعدآباد بايستی فضايی شاد، فرح بخش و معنوی برای مردم باشد تا مخاطبان علاقه مند به فرهنگ 

و هنر بتوانند از اين فضا نهايت استفاده را ببرند. همه تلاش مان را کرديم برای اينکه از اين ظرفيت صيانت کنيم.
او با اشاره به افزايش زمان کنسرت های موسيقی و حمايت از هنرمندان اين عرصه، تأکيد کرد: بنای بنده از همان روز معارفه 
هم اين بوده که تعداد ماه های کنسرت موسيقی در سعدآباد را بيشتر کنيم تا مخاطبان بيشتری بتوانند از اين فضا بهره ببرند از 

طرفی ديگر هنرمندان هم اين صحنه را از آنِ خود بدانند. هر آنچه مقدور باشد انجام خواهيم داد.

تهیه کننده »سه کام حبس« مطرح کرد

چوب جادویی بعضی فیلم ها!

ه مســابقه »آوای جادويی« تاکيد کرد: هرگونه 
حاشيه را در زمينه نداشتن مجوز برای اين مسابقه 

تکذيب می کنم.
او همچنين خاطرنشان کرد: مهم، اتفاقی است 
که الان رخ داده و مردم برنامه را دوســت داشتند 
و همچنين کمک کرديم تا اســتعدادهای پنهان 

جوانان کشورمان نمايان شود.
محمد طهرانی ـ ســازنده مسابقه استعداديابی 
»آوای جادويــی« ـ درباره روند کلی اين مســابقه 
اســتعداديابی موســيقی از زمان توليد تا گرفتن 
مجوز، حواشی که به همراه داشت، تاثيرگذاری اش 
در جامعه و اهميت به قشــر جوان و استعدادهای 
پنهان کشور صحبت کرد و به ذکر نکاتی پرداخت.

* چرا میان تولید و پخش »آوای جادویی« 
فاصله افتاد؟

تهيه کننــده »آوای جادويی« ابتدا با اشــاره به 
اتفاقاتی که برای پخش مسابقه رخ داد و فاصله ای 
که ميان توليد و پخش »آوای جادويی« ايجاد شد، 
توضيح داد: ضمن تشــکر از دستگاه های مربوطه و 
ساترا بايد اشاره کنم »آوای جادويی« از سال 1399 
مجوز توليد داشته و با توجه به رسالتی که داشتيم 
و کيفيت برنامه برای ما اهميت داشت، زمان توليد 
برنامه با يک برنامه صرفا نمايشــی متفاوت شد. در 
مســابقه ای مثل »آوای جادويی« داوران ساعت ها 

برای آموزش يک هنرجو وقت می گذارند اما بيننده 
فقط يک اجرای پنج دقيقــه ای را می بيند. درباره 
پخش محصول هم ماجرای خاصی وجود نداشت. 
اين يک محصول خصوصی اســت و در زمانی که 
مقرر بود منتشــر شــود، با مجموعه های متعددی 
مذاکره شده است. وی بيان کرد: هر مجموعه شرايط 
خــاص خــود را دارد و در معامله ها بعضی وقت ها 
ممکن است توافق حاصل نشود. مشکلات يا اختلال 
در مســير هر کاری وجود دارد. »آوای جادويی« از 
همان ابتدا مجوز داشته است و هرگونه حاشيه ای در 
اين زمينه را تکذيب می کنم. به  هرحال موضوعات 
حاشيه ای اهميتی ندارد. مهم اتفاقی است که امروز 
در »آوای جادويی« افتاده اســت و مردم مسابقه را 

ديده اند و از آن استقبال کرده اند.
* ماجرای جوایز ویژه برای فینالیست ها 

چه بود؟
وی سپس درباره انتشار خبری مبنی بر جوايز 
ويژه »آوای جادويی« برای فيناليست ها )از جمله 
ساخت يک قطعه با آهنگسازی عليرضا افکاری( و 
انتقادی که از برخی برنامه های قبلی استعداديابی 
موســيقی به خاطر کم تاثير بودن آنهــا در آينده 
استعدادهای موسيقی می شد، به اين اشاره کرد که 
قطعا فکر کردن او به توليد يک برنامه استعداديابی 

موسيقی به خلأ موجود در اين حوزه مرتبط بود.

طهرانی اضافه کــرد: برای همه محتواهايی که 
در اين حوزه توليد شده اند احترام قائلم اما رسالت 
هر برنامه می تواند با برنامه های ديگر متفاوت باشد. 
زمانی هدف از توليد يک اثر صرفا سرگرمی و نمايش 
جهت جلب رضايت مخاطب است ولی يک وقت در 
کنار ايــن موضوع، هدف بزرگ تری وجود دارد. در 
»آوای جادويی« از ابتدا اين هدف وجود داشت که 
اينجا يک آکادمی تخصصی باشد که رقابت در آن 
عادلانه باشــد، تيم توليد هيچ دخل و تصرفی در 
انتخاب ها نداشــته باشد و داوران مستقلا کار خود 
را پيــش ببرند. وی عنوان کــرد: آقای افکاری هم 
خودشان دوست داشتند اين جايزه را به فيناليست 
هر گروه هديه بدهند و ما هم تدابيری انديشــيده 

بوديم کــه فضايی را فراهم کنيــم که هنرجويان 
صرفــا با يک هديه مالی از مســابقه بيرون نروند. 
جنبه هنری و زحمت هنرجويــان برای ما ارزش 
دارد و اين مســئوليت برای تيم »آوای جادويی« 
وجود داشت که در حد توان خودش به  عنوان يک 
مجموعه خصوصی از اين استعدادها حمايت کند و 
خروجی اش محدود به قطعاتی نباشد که هنرجويان 

در مسابقه به اصطلاح کاور کرده اند.
* شباهت »آوای جادویی« به نسخه خارجی

اين تهيه کننده ســپس در پاســخ به پرسشی 
نســخه های داخلی مســابقات  درباره شــباهت 
اســتعداديابی به نمونه های خارجــی اظهار کرد: 
مسابقات ساخته  شده در دنيا الگويی دارند که اگر 

از آنها استفاده نکنيم اشتباه است. مثلا اينکه يک 
خواننده صدای يک فرد را بدون توجه به ظاهر آن 
فرد در حوزه موسيقی انتخاب کند، خيلی منطقی و 
الگويی درست است. برای رسيدن به چنين هدفی 
اين ايده را پيدا کرده اند که داوران پشت به صحنه 
روی صندلی بنشــينند. بهره برداری کردن از اين 
ماجرا اشتباه نيست؛ ضمن اينکه اصول تاک شوها 
و رئاليتی شوها کپی اســت. در همه دنيا آدم های 
خلاق وجود دارند و هر کشــوری بنا بر فرهنگ و 
شــرايط خودش آن الگوها را بومی سازی می کند. 
»آوای جادويــی« هــم می تواند برداشــت آزادی 
از يــک نســخه بين المللی باشــد. او درباره نحوه 
انتخاب داوران و اعلام اســامی برخی از چهره های 
مطرح ديگر موســيقی در دوران پيش توليد »آوای 
جادويی« که در نسخه نهايی حضور نداشتند هم 
گفت: اين اشــتباه اســت که بگوييم ما داوران را 
انتخاب کرديم. ما با اين تيم داوری افتخار همکاری 
را داشــتيم و نگاه ما هم اين بود که سعی کنيم از 
تمــام طيف هايی دعوت کنيم که امکان حضور در 
برنامه دارند. با خيلــی از عزيزان گفت وگو کرديم 
که حتی اسم هايشــان در خبرگزاری ها ذکر نشد 
اما گاهی اوقات آن شخصيت به  خاطر زمان بندی 
کاری يــا اتفاقاتی که در زندگــی اش رخ می دهد 

امکان حضور در پروژه را ندارد.
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